
 

 

Møteinnkalling 

Utval: Kontrollutvalet 
 

Møtestad: Fylkesutvalssalen i 4. etasje (C44), Fylkeshuset, Sandslihaugen 30, 5254 Bergen 
 

Dato: 16.03.2020 
 

Tid: 10:00 
 

 
Møteplan: 
Kl. 10.00 – 10.30        Dagleg leiar og styreleiar i Grieghallen IKS orienterer om oppfølging av 

selskapskontroll 
Kl. 10.30 – 12.00 Sakshandsaming 
Kl. 12.00 – 12.30        Lunsj 
Kl. 12.30 – 13.00            Tilleggsbestilling – Selskapskontroll av Ferde AS - Rogaland revisjon IKS 

deltek på Video 
Kl. 13.00 – 15.00 Prosessmøte 1 - Plan for forvaltningsrevisjon og eigarskapskontroll 
Kl. 15.00 -   Sakshandsaming 
 

Dersom nokon av medlemmene ikkje kan møte og må melde forfall, vert dei bedne om å gjere 
dette så tidleg som råd er ved å ringa til Roald Breistein, tlf. 975 05 152 eller til Hogne Haktorson, 
911 05 982. 

Lars Fjeldstad, har meldt forfall til dette møtet og Klaus Iversen skal møte i staden. Til dei andre 
varamedlemmer er denne innkallinga å sjå på som ei orientering. Dersom det vert aktuelt at nokon 
andre varamedlemmer må møta, vil det bli gjeve nærmare beskjed. 

 
Møteinnkallinga til dette møtet finn du på denne lenkja: 
https://innsyn.vlfk.no/Innsyn/Dmb/DmbMeetingDetail?MeetingId=104&sourceDatabase=  
 
 
På iPad kan møteinnkallinga til dette møtet, og møteprotokollen frå møte 13.02.2020, lastas ned på 
ePolitiker og lesast i GoodReader. 
 

Dan Femoen 
kontrollutvalsleiar 
 

Hogne Haktorson 
kontrollsjef 

 

Dokumentet er elektronisk godkjent og har derfor ikkje underskrift. 

 

 

Kopi:  Fylkesrådmann 
Fylkesordførar 
Revisor 
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Sakliste 

Utvals- 
saknr 

Innhald Arkiv- 
saknr 

U.Off 

  
Godkjenningssaker 
 

  

GK 3/20 Godkjenning av innkalling og sakliste   
GK 4/20 Godkjenning av møteprotokoll frå forrige møte 2020/1065  
  

Politiske saker 
 

  

PS 17/20 Oppfølging - Selskapskontroll av Grieghallen IKS - 
Selskapet orienterer 

2020/36813  

PS 18/20 Forenkla etterlevingskontroll med økonomiforvaltninga 2019 2020/42412  
PS 19/20 Selskapskontroll av Skyttel AS - Status i arbeidet ved 

Deloitte 
2019/76  

PS 20/20 Henvending frå Hardanger AKS 2020/41815  
PS 21/20 Bestilling av forvaltningsrevisjon 2019/42  
PS 22/20 Handlingsplan - Bybanen AS 2020/42823  
PS 23/20 Gjennomgang av møteprotokollar 2019/56  
PS 24/20 Tilleggsbestilling - Selskapskontroll av Ferde AS - Forslag til 

prosjektplan 
2019/75  

PS 25/20 Plan for forvaltningsrevisjon 2020 - 2024 - Prosessmøte 1 2019/42  
PS 26/20 Plan for eigarskapskontroll for perioden 2020 - 2024 - 

Prosessmøte 1 
2019/54  

PS 27/20 Eventuelt 2020/37320  
  

Referatsaker 
 

  

RS 10/20 Invitasjon til fagkonferanse 2020 FKT 2020/777  
RS 11/20 Klagenemnda si avgjerd 17.12.2019 i sak 20)17648 2020/42247  
RS 12/20 Sak frå FUV 14.02.20 - Endringar i selskapsavtale for 

Trivselshagen IKS - høyringsuttale 
2019/54  

RS 13/20 Forum for Kontroll og Tilsyn - Medlemsinformasjon februar 
2020 

2020/777  
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Godkjenningssaker

GK 3/20 Godkjenning av innkalling og sakliste



 

Sekretariat for kontrollutvalet 
Saksframlegg 

 
Saknr: 
Saksbehandlar: 

2020/1065-3 
Roald Breistein 

 
 
 
 
 

 
 

 
 

 

 
Saksgang 
Utval Utv.saksnr. Møtedato 

Kontrollutvalet 4/20 16.03.2020 

 

Godkjenning av møteprotokoll frå forrige møte 
 
Møteprotokoll frå møtet i kontrollutvalet 13.02.2020 er lagt ved saka. 
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Møteprotokoll 

Utval: Kontrollutvalet 
 

Møtestad: Grand Hotel Terminus 
 

Dato: 13.02.2020 
 

Tid: 10:00 – 16.15 
 

 
Følgjande faste medlemer møtte: 
Namn Funksjon Representerer 
Dan Stian Femoen Leiar H 
Lars Fjeldstad Nestleiar SP 
Renate Møgster Klepsvik Medlem FRP 
Iril Kirstine Schau Johansen Medlem H 
Odd Erik Lind Medlem FNB 
Jostein Ljones Medlem SP 
Ingrid Handeland Medlem V 

 
Følgjande medlemer hadde meldt forfall: 
Namn Funksjon Representerer 
   
Følgjande varamedlemer møtte: 
Namn Møtte for Representerer 
   

 
Merknader 

Andre som møtte: 
Namn Stilling 
Birte Bjørkelo Partner i Deloitte, t.o.m. sak PS 5/20 
Frode Løvlie Forvaltningsrevisor i Deloitte, t.o.m. sak PS 5/20 
Hogne Haktorson Kontrollsjef i Vestland fylkeskommune 
Einar Ulla Seniorrådgjevar i sekretariat for KUV i Vestland fylkeskommune 
Roald Breistein Seniorrådgjevar i sekretariat for KUV i Vestland fylkeskommune 
  

 
Dan Femoen 
utvalsleiar      
      
 
Roald Breistein 
seniorrådgjevar 
 
 

 
Hogne Haktorson 
kontrollsjef 

Dokumentet er elektronisk godkjent og har difor ingen handskriven underskrift. ikke underskrift 
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Sakliste 

Utvals- 
saknr 

Innhald Arkiv- 
saknr 

U.Off 

 Godkjenningssaker 
 

  

GK 1/20 Godkjenning av innkalling og sakliste   
GK 2/20 Godkjenning av møteprotokoll etter møte i kontrollutvalet 

18.11.2019 
2020/1065  

  
Politiske saker 
 

  

PS 1/20 Selskapskontroll av Ferde AS - Revisjonsrapport 2019/75  
PS 2/20 Selskapskontroll av Skyttel AS - Status i arbeidet ved Deloitte 2019/76  
PS 3/20 Evaluering av omlegging av fv 567 gjennom Hosanger 2020/776  
PS 4/20 Plan for forvaltningsrevisjon for perioden 2020-2024 - Forslag 

til prosjektplan 
2019/42  

PS 5/20 Plan for eigarskapskontroll for perioden 2020-2024 - Forslag 
til prosjektplan 

2019/54  

PS 6/20 Årsmelding 2019 for kontrollutvalet i Sogn og Fjordane 
fylkeskommune 

2020/37302  

PS 7/20 Årsmelding 2019 for kontrollutvalet i Hordaland 
fylkeskommune 

2020/37302  

PS 8/20 Status i høve nytt personvernombod og personevrenrådgjevar 2020/858  
PS 9/20 Tilrådingar etter evaluering av arbeidet i kontrollutvala i HFK 

og SFFK i valperioden 2015 - 2019 
2019/52  

PS 10/20 Medlemskap i Forum for Kontroll og Tilsyn 2020/777  
PS 11/20 Kurs i regi av Deloitte 2020 2020/34856  
PS 12/20 Handlingsplan - Forvaltningsrevisjon Bybanen utbygging 2020/37649  
PS 13/20 Oppfølging - Selskapskontroll av Grieghallen IKS 2020/36813  
PS 14/20 Gjennomgang av møteprotokollar 2019/56  
PS 15/20 Eventuelt 2020/37320  
PS 16/20 Tilleggsbestilling - Selskapskontroll av Ferde AS 2019/75  
    
 Referatsaker 

 
  

RS 1/20 Rettstvistar i Hordaland fylkeskommune i 2019 2019/52  
RS 2/20 Forum for Kontroll og Tilsyn - Medlemsinformasjon desember 

2019 
2020/777  

RS 3/20 Sak frå TING 17.12.19 om eigarskapsmelding 2019/54  
RS 4/20 Sak frå FUV 03.12.19 om arbeidsreglement 2019/63  
RS 5/20 Sak frå FUV 03.12.19 om permisjonsreglement 2019/63  
RS 6/20 Sak frå FUV 03.12.19 om tilsetjingsreglement 2019/63  
RS 7/20 Sak frå FUV 03.12.19 om etiske retningsliner 2019/63  
RS 8/20 Invitasjon til Forum for Kontroll og Tilsyns 

kontrollutvalgslederskole 2020 21.-22. april 
2020/777  

RS 9/20 Invitasjon til fagkonferanse 2020 FKT 2020/777  
 Politiske saker   
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Godkjenningssaker 

GK 1/20 Godkjenning av innkalling og sakliste 

Saksprotokoll i 13.02.2020 - kontrollutvalet 

Handsaming i møte 
 
Det kom ikkje fram noko under dette punktet. 
 
Vedtak 
Innkalling og sakliste vart samrøystes vedteke. 
 

GK 2/20 Godkjenning av møteprotokoll etter møte i kontrollutvalet 18.11.2019 

Saksprotokoll i 13.02.2020 - kontrollutvalet 

Handsaming i møte 
 
Det kom ikkje fram noko under dette punktet. 
 
Vedtak 
Møteprotokoll frå møte 18.11.2019 vart samrøystes vedteken. 
 

Politiske saker 

PS 1/20 Selskapskontroll av Ferde AS - Revisjonsrapport 

Forslag til innstilling  

På bakgrunn av gjennomført selskapskontroll av Ferde AS ber fylkestinget Vestland 
fylkeskommune sin eigarrepresentant bidra til at eigarane syter for å: 

1. Innføre tiltak for å sikre tilfredsstillande kontinuitet med omsyn til eigarrepresentasjon i 
generalforsamling og eigarmøte  

2. Etablere ein felles eigarstrategi for Ferde AS  
3. Etablere ei rutine for jamlege eigarmøte  
4. Følgje systematisk opp eigarrapporteringa frå selskapet (dette kan ev. gjerast i eigarmøta)  
5. Fylkestinget ber også om at eigarane lagar ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet i 

Vestland fylkeskommune innan 01.05.2020 som viser kva tiltak som skal setjast i verk for å 
følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som skal ha 
ansvaret for iverksettinga. 

 

 

På bakgrunn av gjennomført selskapskontroll av Ferde AS ber fylkestinget eigarrepresentanten i 
Vestland fylkeskommune bidra til å be  styret syta for at selskapet: 

1. Fullfører arbeidet med å utarbeide nye arbeidsavtalar for alle tilsette 
2. Utarbeider rutinar for bruk av bierverv og for å dokumentere godkjenning av bierverv 
3. Retter opp i dei identifiserte manglane i personvernerklæringa 
4. Sikrer at protokollen over behandlingar av personopplysningar blir haldt á jour og er 

komplett 
5. Gjennomfører tilstrekkelege risikovurderingar for behandling av personopplysningar, sikre 

at desse blir gjennomført før behandlinga finn stad, og at dei femner om alle relevante 
risikoar 

6. Etablerer tilstrekkeleg økonomisk internkontroll, mellom anna: 
a) Fullføre revideringa av fullmaktsmatrisa, og sikre at denne er eintydig, utfyllande og i 
samsvar med andre rutinar og retningslinjer, samt inkluderer kjøp under kr. 100 000 
b) Halde fram med det pågåande forbetringsarbeidet knytt til styring og kontroll på 
økonomiområde, inkludert med omsyn til å dokumentere rutinar og prosessar, og med å 
klargjere ansvar og rollar. 
c) Sikre at det er samsvar mellom rutinar og praksis knytt til godkjenning av fakturaer 
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d) Utarbeide retningslinjer knytt til bestilling og gjennomføring av reiser for å sikre ein lik 
praksis for dei tilsette 

7. Fullfører etableringa av system og rutinar for gjennomføring av anskaffingar, og sikre at 
desse blir gjort i samsvar med krav i regelverket, og under dette: 
a) Konkurranseeksponere anskaffingar i samsvar med krav i regelverket 
b) Dokumentere innkjøp i samsvar med krav i regelverket 

8. Etablerer rutine for å dokumentere relasjonar mellom nærståande og eventuelle 
transaksjonar mellom desse 

9. Sikrer at rutinar for vurdering av uavhengigheit og habilitet i høve innkjøp er utfyllande 
10. Gjennomfører planlagt opplæring av tilsette som gjer innkjøp 
11. Fylkestinget ber også om at styret syter for at selskapet lagar ein prioritert handlingsplan til 

kontrollutvalet i Vestland fylkeskommune innan 01.05.2020 som viser kva tiltak som skal 
setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven 
som skal ha ansvaret for iverksettinga. 

 

Saksprotokoll i 13.02.2020 - kontrollutvalet 

Handsaming i møte 
Partner i Deloitte, Birte Bjørkelo, og forvaltningsrevisor i Deloitte, Frode Løvlie, presenterte 
resultatet av den gjennomførte selskapskontrollen og svarte på spørsmål frå kontrollutvalet. 

Kontrollutvalet ber om at Deloitte får høve til å gje ein presentasjon på 45 minuttar i fylkestinget 03. 
– 04.03.2020. 

Forslag til innstilling vart samrøystes vedteke. 

Innstilling 

På bakgrunn av gjennomført selskapskontroll av Ferde AS ber fylkestinget Vestland 
fylkeskommune sin eigarrepresentant bidra til at eigarane syter for å: 
 

1. Innføre tiltak for å sikre tilfredsstillande kontinuitet med omsyn til eigarrepresentasjon i 
generalforsamling og eigarmøte  

2. Etablere ein felles eigarstrategi for Ferde AS  
3. Etablere ei rutine for jamlege eigarmøte  
4. Følgje systematisk opp eigarrapporteringa frå selskapet (dette kan ev. gjerast i eigarmøta)  
5. Fylkestinget ber også om at eigarane lagar ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet i 

Vestland fylkeskommune innan 01.05.2020 som viser kva tiltak som skal setjast i verk for å 
følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som skal ha 
ansvaret for iverksettinga. 

 
 
 
På bakgrunn av gjennomført selskapskontroll av Ferde AS ber fylkestinget eigarrepresentanten i 
Vestland fylkeskommune bidra til å be  styret syta for at selskapet: 
 

1. Fullfører arbeidet med å utarbeide nye arbeidsavtalar for alle tilsette 
2. Utarbeider rutinar for bruk av bierverv og for å dokumentere godkjenning av bierverv 
3. Retter opp i dei identifiserte manglane i personvernerklæringa 
4. Sikrer at protokollen over behandlingar av personopplysningar blir haldt á jour og er 

komplett 
5. Gjennomfører tilstrekkelege risikovurderingar for behandling av personopplysningar, sikre 

at desse blir gjennomført før behandlinga finn stad, og at dei femner om alle relevante 
risikoar 

6. Etablerer tilstrekkeleg økonomisk internkontroll, mellom anna: 
a) Fullføre revideringa av fullmaktsmatrisa, og sikre at denne er eintydig, utfyllande og i 
samsvar med andre rutinar og retningslinjer, samt inkluderer kjøp under kr. 100 000 
b) Halde fram med det pågåande forbetringsarbeidet knytt til styring og kontroll på 
økonomiområde, inkludert med omsyn til å dokumentere rutinar og prosessar, og med å 
klargjere ansvar og rollar. 
c) Sikre at det er samsvar mellom rutinar og praksis knytt til godkjenning av fakturaer 
d) Utarbeide retningslinjer knytt til bestilling og gjennomføring av reiser for å sikre ein lik 
praksis for dei tilsette 
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7. Fullfører etableringa av system og rutinar for gjennomføring av anskaffingar, og sikre at 
desse blir gjort i samsvar med krav i regelverket, og under dette: 
a) Konkurranseeksponere anskaffingar i samsvar med krav i regelverket 
b) Dokumentere innkjøp i samsvar med krav i regelverket 

8. Etablerer rutine for å dokumentere relasjonar mellom nærståande og eventuelle 
transaksjonar mellom desse 

9. Sikrer at rutinar for vurdering av uavhengigheit og habilitet i høve innkjøp er utfyllande 
10. Gjennomfører planlagt opplæring av tilsette som gjer innkjøp 
11. Fylkestinget ber også om at styret syter for at selskapet lagar ein prioritert handlingsplan til 

kontrollutvalet i Vestland fylkeskommune innan 01.05.2020 som viser kva tiltak som skal 
setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven 
som skal ha ansvaret for iverksettinga. 

 

PS 2/20 Selskapskontroll av Skyttel AS - Status i arbeidet ved Deloitte 

Forslag til vedtak  

Kontrollutvalet tek informasjonen til orientering. 

Saksprotokoll i 13.02.2020 - kontrollutvalet 
 
Handsaming i møte 
Partner i Deloitte, Birte Bjørkelo, og forvaltningsrevisor i Deloitte, Frode Løvlie, presenterte status i 
høve arbeidet med selskapskontroll av Skyttel AS.  
 
Det kom fram at Deloitte ser behov for å justere noko på nokre av problemstillingane i 
prosjektplanen samt tidspunkt for levering av revisjonsrapporten. Det er ei målsetting at 
revisjonsrapporten skal handsamast i møte i kontrollutvalet 11.05.2020 og i fylkestinget i 
09.06.2020.  
 
Forslag til revidert prosjektplan skal leverast til sekretariatet innan 24.02.2020 og kontrollutvalet 
gjev leiar i kontrolutvalet i samråd med sekretariatet fullmakt til å godkjenne redigert prosjektplan. 
 
Etter dette vart slikt vedtak samrøystes vedteke. 
 
Vedtak 

1. På bakgrunn av det som kom fram i møtet ber kontrolutvalet Deloitte om å levere ein 
redigert prosjektplan til sekretariatet innan 24.02.2020. 

2. Kontrollutvalet gjev leiar i utvalet, i samråd med sekretariatet, fullmakt til å godkjenne den 
redigerte prosjektplanen. 

3. Det er ei målsetting at revisjonsrapporten skal handsamast i møte i kontrollutvalet 
11.05.2020 og i fylkestinget i 09.06.2020. 

 

PS 3/20 Evaluering av omlegging av fv 567 gjennom Hosanger 

Forslag til vedtak  

1. Kontrollutvalet ber fylkesrådmannen koma med ny skriftleg og munnleg statusrapportering 
når det gjeld vidare oppfølging av punkt 2 som gjeld gråsteinsmuren, til møte i utvalet 
08.06.2020. 

2. Den skriftlege rapporteringa vert å sende sekretariatet innan 18.05.2020. 
3. Etter ei totalvurdering, seier kontrollutvalet seg samd med fylkesrådmannen i at det er svært 

vanskeleg for Vestland fylkeskommune å svare meir detaljert på dei andre punkta. 
Kontrollutvalet seier seg difor ferdig med den delen av saka. 

4. Kontrollutvalet gjer merksam på at ei formell klage på prosjektet ikkje vil verta handsama av 
utvalet, då kontrollutvalet ikkje er eit klageorgan. 

 
Saksprotokoll i 13.02.2020 - kontrollutvalet 
 
Handsaming i møte 
Lars Fjeldstad, som er ordførar i Osterøy kommune, ba om å få sin habilitet vurdert. Kontrollutvalet 
vart samrøystes einige om at han er habil i saka. 
 
Forslag til vedtak vart samrøystes vedteke. 
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Vedtak 

1. Kontrollutvalet ber fylkesrådmannen koma med ny skriftleg og munnleg statusrapportering 
når det gjeld vidare oppfølging av punkt 2 som gjeld gråsteinsmuren, til møte i utvalet 
08.06.2020. 

2. Den skriftlege rapporteringa vert å sende sekretariatet innan 18.05.2020. 
3. Etter ei totalvurdering, seier kontrollutvalet seg samd med fylkesrådmannen i at det er svært 

vanskeleg for Vestland fylkeskommune å svare meir detaljert på dei andre punkta. 
Kontrollutvalet seier seg difor ferdig med den delen av saka. 

4. Kontrollutvalet gjer merksam på at ei formell klage på prosjektet ikkje vil verta handsama av 
utvalet, då kontrollutvalet ikkje er eit klageorgan. 

 

PS 4/20 Plan for forvaltningsrevisjon for perioden 2020-2024 - Forslag til prosjektplan 

Forslag til vedtak  

1. Kontrollutvalet ber Deloitte AS gjennomføre risiko- og vesentlegvurderingar i Vestland  
fylkeskommune, samt utarbeide forslag til plan for forvaltningsrevisjon for perioden 2020 – 
2024.  

2. Forslag til prosjektplan av januar 2020, med dei endringar som kom fram i møtet, ligg til 
grunn.  

3. Det er ei målsetting at prosessmøte 1 skal gjennomførast i møte i kontrollutvalet  
11.05.2020 og at prosessmøte 2 skal gjennomførast i kontrollutvalet 08.06.2020.  

4. Det er videre ei målsetting at forslag til plan for forvaltningsrevisjon for 2020 – 2024 skal 
leggast fram for fylkestinget 29.09.2020. 

Saksprotokoll i 13.02.2020 - kontrollutvalet 
 
Handsaming i møte 
Partner i Deloitte, Birte Bjørkelo, og forvaltningsrevisor i Deloitte, Frode Løvlie, gjorde greie for 
korleis dei vil gjennomføre arbeidet med risiko- og vesentlegvurderingar som skal ligge til grunn for 
plan for forvaltningsrevisjon og svarte spørsmål frå kontrollutvalet. 
 
Prosessmøte 1 vert lagt til 16.03.2020. 
 
Med denne endringa i punkt 3 vart forslag til vedtak samrøystes vedteke. 
 
Vedtak 

1. Kontrollutvalet ber Deloitte AS gjennomføre risiko- og vesentlegvurderingar i Vestland  
fylkeskommune, samt utarbeide forslag til plan for forvaltningsrevisjon for perioden 2020 – 
2024.  

2. Forslag til prosjektplan av januar 2020, med dei endringar som kom fram i møtet, ligg til 
grunn.  

3. Det er ei målsetting at prosessmøte 1 skal gjennomførast i møte i kontrollutvalet  
16.03.2020 og at prosessmøte 2 skal gjennomførast i kontrollutvalet 08.06.2020.  

4. Det er videre ei målsetting at forslag til plan for forvaltningsrevisjon for 2020 – 2024 skal 
leggast fram for fylkestinget 29.09.2020. 

 
 
PS 5/20 Plan for eigarskapskontroll for perioden 2020-2024 - Forslag til prosjektplan 

Forslag til vedtak: 

1. Kontrollutvalet ber Deloitte AS gjennomføre risiko- og vesentlegvurderingar i Vestland  
fylkeskommune, samt utarbeide forslag til plan for eigarskapskontroll for perioden 2020 – 
2024.  

2. Forslag til prosjektplan av januar 2020, med dei endringar som kom fram i møtet, ligg til 
grunn.  

3. Det er ei målsetting at prosessmøte 1 skal gjennomførast i møte i kontrollutvalet  
11.05.2020 og at prosessmøte 2 skal gjennomførast i kontrollutvalet 08.06.2020.  

4. Det er videre ei målsetting at forslag til plan for eigarskapskontroll for 2020 – 2024 skal 
leggast fram for fylkestinget 29.09.2020. 
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Saksprotokoll i 13.02.2020 - kontrollutvalet 
 
Handsaming i møte 
Partner i Deloitte, Birte Bjørkelo, og forvaltningsrevisor i Deloitte, Frode Løvlie, gjorde greie for 
korleis dei vil gjennomføre arbeidet med risiko- og vesentlegvurderingar som skal ligge til grunn for 
plan for eigarskapskontroll og svarte spørsmål frå kontrollutvalet. 
 
Prosessmøte 1 vert lagt til 16.03.2020. 
 
Med denne endringa i punkt 3 vart forslag til vedtak samrøystes vedteke. 
 
Vedtak 

1. Kontrollutvalet ber Deloitte AS gjennomføre risiko- og vesentlegvurderingar i Vestland  
fylkeskommune, samt utarbeide forslag til plan for eigarskapskontroll for perioden 2020 – 
2024.  

2. Forslag til prosjektplan av januar 2020, med dei endringar som kom fram i møtet, ligg til 
grunn.  

3. Det er ei målsetting at prosessmøte 1 skal gjennomførast i møte i kontrollutvalet  
16.03.2020 og at prosessmøte 2 skal gjennomførast i kontrollutvalet 08.06.2020.  

4. Det er videre ei målsetting at forslag til plan for eigarskapskontroll for 2020 – 2024 skal 
leggast fram for fylkestinget 29.09.2020. 

 
 

PS 6/20 Årsmelding 2019 for kontrollutvalet i Sogn og Fjordane fylkeskommune 

Forslag til innstilling 

Fylkestinget i Vestland fylkeskommune godkjenner årsmelding 2019 for kontrollutvalet i Sogn og 
Fjordane fylkeskommune. 

Saksprotokoll i 13.02.2020 - kontrollutvalet 
 
Handsaming i møte 
Forslag til innstilling vart samrøystes vedteke. 
 
Innstilling 
Fylkestinget i Vestland fylkeskommune godkjenner årsmelding 2019 for kontrollutvalet i Sogn og 
Fjordane fylkeskommune. 
 

PS 7/20 Årsmelding 2019 for kontrollutvalet i Hordaland fylkeskommune 

Forslag til innstilling 

Fylkestinget i Vestland fylkeskommune godkjenner årsmelding 2019 for kontrollutvalet i Hordaland 
fylkeskommune. 

Saksprotokoll i 13.02.2020 - kontrollutvalet 
 
Handsaming i møte 
Forslag til innstilling vart samrøystes vedteke. 
 
Innstilling 
Fylkestinget i Vestland fylkeskommune godkjenner årsmelding 2019 for kontrollutvalet i Hordaland 
fylkeskommune. 
 

PS 8/20 Status i høve nytt personvernombod og personvernrådgjevar 

Forslag til vedtak 

1. Kontrollutvalet i tar informasjonen frå fylkesrådmannen til orientering. 
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2. Kontrollutvalet ber om at det nye personvernombodet og den nye personvernrådgjevaren deltar når 
fylkesrådmannen skal gje ny munnleg orientering om status i arbeidet med innføring av ny 
personvernlov (GDPR) i møte i kontrollutvalet 08.06.2020. 

 
Saksprotokoll i 13.02.2020 - kontrollutvalet 
 
Handsaming i møte 
Forslag til vedtak vart samrøystes vedteke. 
 
Vedtak 

1. Kontrollutvalet i tar informasjonen frå fylkesrådmannen til orientering. 
2. Kontrollutvalet ber om at det nye personvernombodet og den nye personvernrådgjevaren deltar når 

fylkesrådmannen skal gje ny munnleg orientering om status i arbeidet med innføring av ny 
personvernlov (GDPR) i møte i kontrollutvalet 08.06.2020. 

 

PS 9/20 Tilrådingar etter evaluering av arbeidet i kontrollutvala i HFK og SFFK i valperioden 2015 - 
2019 

Forslag til vedtak 

1. Kontrollutvalet sluttar seg til tilrådingane frå kontrollutvalet i Sogn og Fjordane 
fylkeskommune og kontrollutvalet i Hordaland fylkeskommune i førre periode. 

2. Utvalet ber sekretariatet om å arbeide vidare med tilrådingane. 
 
Saksprotokoll i 13.02.2020 - kontrollutvalet 
 
Handsaming i møte 
Tidlegare leiar i kontrollutvalet i Sogn og Fjordane fylkeskommune, Frank Willy Djuvik, og tidlegare 
leiar i kontrollutvalet i Hordaland fylkeskommune, Inge Reidar Kallevåg, skulle vore til stades i 
møtet for å gjera greie for evalueringa som var gjennomført og svare på spørsmål fra 
kontrollutvalet. Dei fekk diverre ikkje tid til dette. 

Kontrollutvalet ønskjer i staden å invitere dei til møte i kontrollutvalet 11.05.2020 for å orientere om 
sine erfaringar som leiarar i kontrollutvala. 

Forslag til vedtak inkludert tilleggspunkt 3 vart samrøystes vedteke. 
 
Vedtak 

1. Kontrollutvalet sluttar seg til tilrådingane frå kontrollutvalet i Sogn og Fjordane 
fylkeskommune og kontrollutvalet i Hordaland fylkeskommune i førre periode. 

2. Utvalet ber sekretariatet om å arbeide vidare med tilrådingane. 
3. Kontrollutvalet ber sekretariatet syta for at tidlegare leiar i kontrollutvalet i Sogn og 

Fjordane fylkeskommune, Frank Willy Djuvik, og tidlegare leiar i kontrollutvalet i 
Hordaland fylkeskommune, Inge Reidar Kallevåg, vert invitere til møte i utvalet 
11.05.2020 for å orientere om sine erfaringar som leiarar i kontrollutvalet. 

 

PS 10/20 Medlemskap i Forum for Kontroll og Tilsyn 

Forslag til vedtak  

1. Kontrollutvalet ber sekretariatet melde Vestland fylkeskommune inn i Forum for Kontroll og 
Tilsyn - FKT 

 
Saksprotokoll i 13.02.2020 - kontrollutvalet 
 
Handsaming i møte 
Forslag til vedtak vart samrøystes vedteke. 
 
Vedtak 
Kontrollutvalet ber sekretariatet melde Vestland fylkeskommune inn i Forum for Kontroll og Tilsyn - 
FKT 
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PS 11/20 Kurs i regi av Deloitte 2020 

Forslag til vedtak 

1. Kontrollutvalet ber om at Deloitte gjennomfører kurs innan ............................. 01.06.2020  
2. Kontrollutvalet ber om at Deloitte gjennomfører kurs innan ............................. 01.10.2020  
3. Kontrollutvalet ber om at sekretariatet tar opp med fylkesordførar / fylkesrådmann om dei 

ønskjer å nytte noko av kurskvoten.  
4. Sekretariatet vert beden om å ta seg av alt det praktiske med organisering, kunngjering og 

avvikling av kursa. 

Saksprotokoll i 13.02.2020 - kontrollutvalet 
 
Handsaming i møte 
Kontrollutvalet vart samde om å tilby kurskvoten for første halvår 2020, 2 x 2 timar, til 
fylkesordfører / fylkesrådmann som dei kan bruke t.d. til kurs i «Roller og rolleforståing i 
kommunal eigarskapsforvaltning». 
 
Vidare vart kontrollutvalet samde om at dei ønskjer at Deloitte gjennomfører kurs i «Offentlege 
innkjøp» i samband med møte i kontrollutvalet 12.10.2020 og kurs i «EØS-regelverket innan 
offentleg støtte» for kontrollutvalet i samband med møte 25.11.2020. 
 
Etter dette vart slikt vedtak samrøystes vedteke. 
 
Vedtak 

1. Kontrollutvalet ber om at Deloitte gjennomfører kurs innan «Offentlege innkjøp» i 
samband med møte i kontrollutvalet 12.10.20020. 

2. Kontrollutvalet ber om at Deloitte gjennomfører kurs innan «EØS-regelverket for offentleg 
støtte» i samband med møte i utvalet 25.11.2020.  

3. Kontrollutvalet tilbyr kurskvoten for første halvår 2020, 2 x 2 timar, til fylkesordfører / 
fylkesrådmann som dei kan bruke t.d. til kurs i «Roller og rolleforståing i kommunal 
eigarskapsforvaltning». 

4. Sekretariatet vert beden om å ta seg av alt det praktiske med organisering, kunngjering 
og avvikling av kursa. 

 

 

 

PS 12/20 Handlingsplan - Forvaltningsrevisjon Bybanen utbygging 

Forslag til vedtak  

1. Kontrollutvalet ber fylkesrådmannen koma med ny skriftleg tilbakemelding på status for 
oppfølging av forvaltningsrevisjon internkontroll i Bybanen utbygging til møte i utvalet 
08.06.2020.  

2. Tilbakemeldinga må også innehalde skriftleg dokumentasjon som viser kva som er gjort på 
alle punkta for å få på plass forbetringane. 

3. Tilbakemeldinga vert å sende sekretariatet innan 18.05.2020. 
 
Saksprotokoll i 13.02.2020 - kontrollutvalet 
 
Handsaming i møte 
Forslag til vedtak vart samrøystes vedteke. 
 
Vedtak 

1. Kontrollutvalet ber fylkesrådmannen koma med ny skriftleg tilbakemelding på status for 
oppfølging av forvaltningsrevisjon internkontroll i Bybanen utbygging til møte i utvalet 
08.06.2020.  

2. Tilbakemeldinga må også innehalde skriftleg dokumentasjon som viser kva som er gjort på 
alle punkta for å få på plass forbetringane. 

3. Tilbakemeldinga vert å sende sekretariatet innan 18.05.2020. 
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PS 13/20 Oppfølging - Selskapskontroll av Grieghallen IKS 

Forslag til vedtak 

1. Kontrollutvalet i Vestland fylkeskommune ber om at dagleg leiar i Grieghallen IKS møter i 
utvalet 16.03.2020 for gjera greie for kvifor det ikkje er komme utfyllande svar på dei 9 
punkta som kom fram i selskapskontrollen som ble vedteken i fylkestinget i Hordaland 
fylkeskommune 12.12.2018. 
 
 

2. Kontrollutvalet sluttar seg til at det er føremålstenleg at vidare oppfølging av den delen av 
selskapskontrollen som gjeld fylkesordførar sitt ansvar vert teken med i arbeidet i 
valnemnda vinter/vår 2020. 

3. Tilbakemelding frå fylkesordførar på desse tre punkta vert å levere sekretariatet slik at det 
kan handsamast i møte i kontrollutvalet 11.05.2020: 
 
Følgje opp KS og Vestland fylkeskommune sine tilrådingar for val av styre og styrearbeid: 
a) grunngjeving av val av styremedlemmar. 
b) rutinar for styrearbeid slik som styreevaluering, årsplan, instruksar m.m. 
c) registrering av styreverv i KS sitt styrevervregister. 

 
Saksprotokoll i 13.02.2020 - kontrollutvalet 
 
Handsaming i møte 
Forslag til vedtak vart samrøystes vedteke. 
 
Vedtak 

1. Kontrollutvalet i Vestland fylkeskommune ber om at dagleg leiar i Grieghallen IKS møter i 
utvalet 16.03.2020 for gjera greie for kvifor det ikkje er komme utfyllande svar på dei 9 
punkta som kom fram i selskapskontrollen som ble vedteken i fylkestinget i Hordaland 
fylkeskommune 12.12.2018. 
 
 

2. Kontrollutvalet sluttar seg til at det er føremålstenleg at vidare oppfølging av den delen av 
selskapskontrollen som gjeld fylkesordførar sitt ansvar vert teken med i arbeidet i 
valnemnda vinter/vår 2020. 

3. Tilbakemelding frå fylkesordførar på desse tre punkta vert å levere sekretariatet slik at det 
kan handsamast i møte i kontrollutvalet 11.05.2020: 
 
Følgje opp KS og Vestland fylkeskommune sine tilrådingar for val av styre og styrearbeid: 
a) grunngjeving av val av styremedlemmar. 
b) rutinar for styrearbeid slik som styreevaluering, årsplan, instruksar m.m. 
c) registrering av styreverv i KS sitt styrevervregister. 

 

 

PS 14/20 Gjennomgang av møteprotokollar 

Forslag til vedtak  

Kontrollutvalet tar møteprotokollane til orientering. 

Saksprotokoll i 13.02.2020 - kontrollutvalet 
 
Handsaming i møte 
 
Følgjande møteprotokollar vart gjennomgått i dette møtet: 
 

 Fylkestinget      17. – 18.12.2019 
 Fylkesutvalet      13.11. og 03.12.2019 og 30.01.20 
 Finansutvalet      24.10. og 13.11.2019 
 Hovudutval for opplæring og kompetanse  28.11. og 02.12.2019 og 14.01.20 
 Hovudutval for samferdsel og mobilitet   02.12.2019 og 15.01.2020 
 Hovudutval for næring, naturressursar og innovasjon 02.12.2019 og 16.01.2020 
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 Hovudutval for kultur, idrett og integrering  02.12.2019 og 21.01.2020 
 

Forslag til vedtak vart samrøystes vedteke. 

Vedtak 

Kontrollutvalet tar møteprotokollane til orientering. 
 

PS 15/20 Eventuelt 

Forslag til vedtak  

Kontrollutvalet i Vestland fylkeskommune ønskjer å ha eventuelt som sak i kvart møte. 

Saksprotokoll i 13.02.2020 - kontrollutvalet 
 
Handsaming i møte 
Jostein Ljones orienterte om brev han som medlem i heradsstyret i Kvam herad har motteke frå 
Hardanger AKS om utfordringar i selskapet. Brevet har tittelen «Hardanger AKS i ei positiv 
utvikling men bryt med lovpålagte krav». Hordaland fylkeskommune og Kvam herad gjennomførte 
ein selskapskontroll av dette selskapet i 2016. 
 
Brevet vert send til sekretariatet og kontrollutvalet ber sekretariatet førebu ei sak til neste møte 
med tanke på om det som kjem fram i brevet kan vera grunnlag for å vurdere om det bør 
gjennomførast ny kontroll i selskapet. 
 
Etter dette vart slikt vedtak samrøystes vedteke. 
Vedtak 
 

1. Kontrollutvalet i Vestland fylkeskommune ønskjer å ha eventuelt som sak i kvart møte. 
2. kontrollutvalet ber sekretariatet førebu ei sak til neste møte med tanke på om det som kjem 

fram i brevet frå Hardanger AKS kan vera grunnlag for å vurdere om det bør gjennomførast 
ny kontroll i selskapet. 

 

Referatsaker 

RS 1/20 Rettstvistar i Hordaland fylkeskommune i 2019 

Saksprotokoll i 13.02.2020 - kontrollutvalet 
 
Handsaming i møte 
Det vart gjort slikt samrøystes vedtak. 

Vedtak 
Referatsaka vart teken til orientering. 
 

RS 2/20 Forum for Kontroll og Tilsyn - Medlemsinformasjon desember 2019 

Saksprotokoll i 13.02.2020 - kontrollutvalet 
 
Handsaming i møte 
Det vart gjort slikt samrøystes vedtak. 

Vedtak 
Referatsaka vart teken til orientering. 
 

RS 3/20 Sak frå TING 17.12.19 om eigarskapsmelding 

Saksprotokoll i 13.02.2020 - kontrollutvalet 
 
Handsaming i møte 
Det vart gjort slikt samrøystes vedtak. 
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Vedtak 
Referatsaka vart teken til orientering. 
 

RS 4/20 Sak frå FUV 03.12.19 om arbeidsreglement 

Saksprotokoll i 13.02.2020 - kontrollutvalet 
 
Handsaming i møte 
Det vart gjort slikt samrøystes vedtak. 

Vedtak 
Referatsaka vart teken til orientering. 
 

RS 5/20 Sak frå FUV 03.12.19 om permisjonsreglement 

Saksprotokoll i 13.02.2020 - kontrollutvalet 
 
Handsaming i møte 
Det vart gjort slikt samrøystes vedtak. 

 
Vedtak 
Referatsaka vart teken til orientering. 
 

RS 6/20 Sak frå FUV 03.12.19 om tilsetjingsreglement 

Saksprotokoll i 13.02.2020 - kontrollutvalet 
 
Handsaming i møte 
Det vart gjort slikt samrøystes vedtak. 

Vedtak 
Referatsaka vart teken til orientering. 
 

RS 7/20 Sak frå FUV 03.12.19 om etiske retningsliner 

Saksprotokoll i 13.02.2020 - kontrollutvalet 
 
Handsaming i møte 
Det vart gjort slikt samrøystes vedtak. 

Vedtak 
Referatsaka vart teken til orientering. 
 

RS 8/20 Invitasjon til Forum for Kontroll og Tilsyns kontrollutvalgslederskole 2020 21.-22. april 

Saksprotokoll i 13.02.2020 - kontrollutvalet 
 
Handsaming i møte 
Leiar i kontrollutvalet, Dan Femoen, ønskjer å delta på «Kontrollutvalgslederskolen» 21. – 
22.04.2020 i regi av Forum for Kontroll og Tilsyn (FKT). Sekretariatet syter for at han vert meld på 
og ordner med transport. 
 
Etter dette vart slikt vedtak samrøystes vedteke. 
 
Vedtak 
Sekretariatet melder Dan Femoen på «Kontrollutvalgslederskolen» 21. – 22.04.2020 i regi av 
Forum for Kontroll og Tilsyn FKT 
 

RS 9/20 Invitasjon til fagkonferanse 2020 FKT 
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Saksprotokoll i 13.02.2020 - kontrollutvalet 
 
Handsaming i møte 
Invitasjonen vert lagt inn som referatsak til neste møte og vedtak om kven som skal delta vert å 
komme tilbake til. 
 
Det vart gjort slikt samrøystes vedtak. 
 
Vedtak 
Invitasjonen vert lagt inn som referatsak til neste møte og vedtak om kven som skal delta vert å 
komme tilbake til. 
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Politiske saker 

PS 16/20 Tilleggsbestilling - Selskapskontroll av Ferde AS 

Forslag til vedtak 

Det var ikkje lagt fram forslag til vedtak i saka. 

Saksprotokoll i 13.02.2020 - kontrollutvalet 
 
Handsaming i møte 
I samband med handsaming av sak PS 1/20 «Selskapskontroll av Ferde AS – Revisjonsrapport» i 
møte i kontrollutvalet i Vestland fylkeskommune 13.02.2020 vart det semje om å få gjennomført ei 
tilleggsbestilling som skal omfatte desse to punkta: 

 Gjennomgang av transaksjoner mellom nærstående 
 Gjennomgang av transaksjoner gjort i samband med forhandlingane ved etableringa av 

Ferde, t.d. faktura for utviklingstenester mv.  for Sesam Sesam 
Det vart også semje om å ikkje bruke Deloitte eller revisjonsselskap som har vore involvert i 
prosessen med etablering av Ferde AS til dette arbeidet. Rogaland revisjon, som er Rogaland 
fylkeskommune sin revisor, kan vera ein aktuell aktør å spørje. 

Kontrollutvalet ønskjer vidare primært at tilleggsbestillinga skal gjennomførast i samarbeid med 
kontrollutvala i både Rogaland fylkeskommune og Agder fylkeskommune. 

Det er ei målsetting å legge fram forslag til prosjektplan for dette arbeidet i neste møte i 
kontrollutvalet. 

Etter dette vart slikt vedtak samrøystes vedteke. 

Vedtak 
1. Kontrollutvalet ber om at det vert gjennomført tilleggsbestilling til selskapskontroll av Ferde 

AS i tråd med det som går fram over. 
2. Kontrollutvalet ønskjer ikkje å bruke Deloitte eller andre revisjonsselskap som har vore 

involvert i prosessen med etablering av Ferde AS til dette arbeidet. Rogaland revisjon kan 
vera ein aktuell aktør å spørje. 

3. Revisor vert beden om å levere forslag til prosjektplan i tråd med dei føringar utvalet har 
gjeve, inkl. føremål, problemstillingar, ev. avgrensingar og ressursbruk. 

4. Det er ei målsetting at forslag til prosjektplan skal godkjennes i neste møte i kontrollutvalet. 
5. Det er primært ønskjeleg at tilleggsbestillinga vert gjennomført i samarbeid med 

kontrollutvala i både Rogaland fylkeskommune og Agder fylkeskommune. 
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Politiske saker

PS 17/20 Oppfølging - Selskapskontroll av Grieghallen IKS - Selskapet 
orienterer



 

Sekretariat for kontrollutvalet 
Saksframlegg 

 
Saknr: 
Saksbehandlar: 

2020/36813-8 
Roald Breistein 

 
 
 
 
 

 
 

 
 

 

 
Saksgang 
Utval Utv.saksnr. Møtedato 

Kontrollutvalet 17/20 16.03.2020 

 

Oppfølging - Selskapskontroll av Grieghallen IKS - Selskapet orienterer 
 
Forslag til vedtak 
 
1. Kontrollutvalet i Vestland fylkeskommune har merka seg at Grieghallen IKS ikkje har følgd opp 

selskapskontroll av selskapet i tråd med vedtaket i Hordaland fylkeskommune 12.12.2018 på ein 
tilfredsstillande måte og på ein måte som ivaretek krava i IKS-loven. 

2. Kontrollutvalet ber om at Grieghallen IKS kjem med utfyllande svar, og dokumentasjon på kva som 
er/vil verta gjennomført på dei 9 punkta som kom fram i selskapskontrollen, slik at det kan handsamast 
i møte i kontrollutvalet 11.05.2020. 
 

1. Sende innkalling til representantskapsmøta i samsvar med intkomsel. § 8 og selskapsavtalen. 
2. Utarbeide økonomiplan i samsvar med intkomsel. § 20 og selskapsavtalen 
3. Sikre rettidig handsaming av budsjett og rekneskap i samsvar med intkomsel § 18 og forskrift 

om budsjett, regnskap mm for IKS § 4. 
4. Formalisere rolla som arbeidande styreleiar og kva oppgåver som ligg til denne rolla. 
5. Formalisere avtaleforholdet med innleigd dagleg leiar og kva oppgåver som ligg til denne rolla. 
6. Utarbeide skriftlege rutinar og kontrollar for dei viktigaste arbeidsprosessane i selskapet. 
7. Be om årleg rapportering frå Grieghallen AS om vedlikehald av bygget. 
8. Vurdere om det kan vera føremålstenleg å tinglysa ein uråderett knytt til eigedommen, ettersom 

det er Musikkselskabet Harmoniens fondsforvaltning som har heimel til tomta. 
9. Vurdere om selskapet treng både dagleg leiar og arbeidande styreleiar. 

3. Tilbakemelding vert å sende sekretariatet seinast innan 20.04.2020. 
 
 
Samandrag 
Denne saka er kontrollutvalet si fjerde oppfølging av vedtak gjort i fylkestinget 12.12.2018 når det 
gjeld selskapskontroll av Grieghallen IKS. 
 
 
 
Hogne Haktorson Roald Breistein 
Kontrollsjef seniorrådjevar 
 
 
Saksframlegget er godkjent elektronisk og har difor ingen handskriven underskrift 
 
Vedlegg 
1 Svar fra Grieghallen IKS pr. 04.03.2020 
Saksutgreiing 
 
Bakgrunn for saka 
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 Saknr: 2020/36813-8  Side 2 av 5

 
Fylkestinget i Hordaland fylkeskommune gjorde slikt vedtak  i sak PS 107/2018 i møte 12.12.2018: 
 
På bakgrunn av gjennomført selskapskontroll av Grieghallen IKS ber fylkestinget fylkesordføraren 
syta for å: 
 

1. Følgje opp KS og Hordaland fylkeskommune sine tilrådingar for val av styre og styrearbeid: 
a) grunngjeving av val av styremedlemmar. 
b) rutinar for styrearbeid slik som styreevaluering, årsplan, instruksar m.m. 
c) registrering av styreverv i KS sitt styrevervregister. 

2. Sikre at talet på styremedlemmar er i samsvar med intkomsel. § 4. 
3. Oppdatere selskapsavtalen og sørge for at praksis er i samsvar med avtalen (mellom anna 

når det gjeld formulering om varamedlemmar, kva endringar som skal handsamast i 
fylkesting og bystyre, og val av styreleiar). 

4. Laga ein prioritert handlingsplan innan 01.06.2019 som viser kva tiltak som skal setjast i 
verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som skal 
ha ansvaret for iverksettinga. 

  
 
På bakgrunn av selskapskontroll av Grieghallen IKS ber fylkestinget styret syta for å: 
 

1. Sende innkalling til representantskapsmøta i samsvar med intkomsel. § 8 og 
selskapsavtalen. 

2. Utarbeide økonomiplan i samsvar med intkomsel. § 20 og selskapsavtalen 
3. Sikre rettidig handsaming av budsjett og rekneskap i samsvar med intkomsel § 18 og 

forskrift om budsjett, regnskap mm for IKS § 4. 
4. Formalisere rolla som arbeidande styreleiar og kva oppgåver som ligg til denne rolla. 
5. Formalisere avtaleforholdet med innleigd dagleg leiar og kva oppgåver som ligg til denne 

rolla. 
6. Utarbeide skriftlege rutinar og kontrollar for dei viktigaste arbeidsprosessane i selskapet. 
7. Be om årleg rapportering frå Grieghallen AS om vedlikehald av bygget. 
8. Vurdere om det kan vera føremålstenleg å tinglysa ein uråderett knytt til eigedommen, ettersom det 

er Musikkselskabet Harmoniens fondsforvaltning som har heimel til tomta. 
9. Vurdere om selskapet treng både dagleg leiar og arbeidande styreleiar. 
10. Laga ein prioritert handlingsplan innan 01.02.2019 som viser kva tiltak som skal setjast i verk for å 

følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som skal ha ansvaret for 
iverksettinga. 

 
 
Fylkesvaraordførar i Hordaland fylkeskommune la på bakgrunn av vedtaka over fram sak for 
fylkestinget i Hordaland i sak PS 9/19 Oppfølging av Fylkestinget sitt vedtak i sak PS 107/18 – 
Selskapskontroll av Grieghallen IKS i møte 05.03.2019, der det vart gjort slikt vedtak: 
 

1. Fylkestinget syner til tilbakemeldinga på dei enkelte vedtektspunkta frå sak 107/18, og tek 
oppfølginga til vitande. 

 
2. Fylkestinget godkjenner at selskapsavtalen vert endra på følgjande 2 punkt 
 

a) Selskapsavtalen for Grieghallen IKS § 6 endres og skal etter endringa ha slik 
ordlyd: 
"Styret har tre medlemmer. Styret velges for 4 år. Reglene i aksjeloven § 20-6 om 
representasjon av begge kjønn i styret gjelder tilsvarende" 

b) Selskapsavtalen for Grieghallen IKS § 5, siste ledd endres og skal etter endringa 
ha slik ordlyd: 
"Representantskapet skal: 

Velge styrets medlemmer, herunder velge styrets leder og nestleder 
 
Vedta budsjett, økonomiplan og godkjenne regnskap 
 
Velge revisor 
 
Fastsette godtgjørelse til representantskapets leder, styrets leder, og til 
begge organers faste medlemmer" 
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3. Kontrollutvalet følgjer selskapskontrollen vidare opp. 

 
Saka frå fylkesvaraordførar inneheld også svar frå styret i Grieghallen IKS på dei punkta dei skulle 
følgje opp. 
 
 
Kontrollutvalet i Hordaland fylkeskommune handsama handlingsplan etter selskapskontroll av 
Grieghallen IKS i møte 01.04.2019 der det vart gjort slikt vedtak: 
 
1. Kontrollutvalet ser positivt på det arbeidet som styret har starta opp i samband med selskapskontroll 

av Grieghallen IKS.  
 

2. På bakgrunn av handlingsplanen ber kontrollutvalet styret i Grieghallen IKS om å komme med ny 
status på arbeidet i form av skriftleg tilbakemelding innan 07.10.2019.  
 

3. På bakgrunn av handlingsplanen ber kontrollutvalet fylkesordførar om å komme med ny status på 
arbeidet i form av skriftleg tilbakemelding på punkta 1 og 2b innan 07.10.2019.  

 
 
Det vart ikkje motteke utfyllande svar på denne selskapskontrollen innan fristen som var sett til 
07.10.2019, verken frå Grieghallen IKS eller fylkesordførar, på tross av fleire purringar. 
 
 
Kontrollutvalet i Hordaland fylkeskommune handsama difor saka om selskapskontroll av 
Grieghallen IKS på nytt i møte 25.11.2019 der det vart gjort slikt vedtak: 
 
1. Kontrollutvalet i Hordaland fylkeskommune ber om at Grieghallen IKS kjem med skriftleg 

tilbakemelding på desse 9 punkta som vart vedteke av fylkestinget i Hordaland fylkeskommune 
12.12.2018 til kontrollutvalet i Vestland fylkeskommune innan 20.01.2020. 
 

1. Sende innkalling til representantskapsmøta i samsvar med intkomsel. § 8 og selskapsavtalen. 
2. Utarbeide økonomiplan i samsvar med intkomsel. § 20 og selskapsavtalen 
3. Sikre rettidig handsaming av budsjett og rekneskap i samsvar med intkomsel § 18 og forskrift 

om budsjett, regnskap mm for IKS § 4. 
4. Formalisere rolla som arbeidande styreleiar og kva oppgåver som ligg til denne rolla. 
5. Formalisere avtaleforholdet med innleigd dagleg leiar og kva oppgåver som ligg til denne rolla. 
6. Utarbeide skriftlege rutinar og kontrollar for dei viktigaste arbeidsprosessane i selskapet. 
7. Be om årleg rapportering frå Grieghallen AS om vedlikehald av bygget. 
8. Vurdere om det kan vera føremålstenleg å tinglysa ein uråderett knytt til eigedommen, ettersom 

det er Musikkselskabet Harmoniens fondsforvaltning som har heimel til tomta. 
9. Vurdere om selskapet treng både dagleg leiar og arbeidande styreleiar. 

 
 

2. Kontrollutvalet i Hordaland fylkeskommune oppmoder fylkesordførar i Vestland fylkeskommune om å 
komme med tilbakemelding på desse punkt som vart vedteke av fylkestinget i Hordaland 
fylkeskommune 12.12.2018 til kontrollutvalet i Vestland fylkeskommune innan 20.01.2020. 
 

1. Følgje opp KS og Hordaland fylkeskommune sine tilrådingar for val av styre og styrearbeid: 
a) grunngjeving av val av styremedlemmar. 
b) rutinar for styrearbeid slik som styreevaluering, årsplan, instruksar m.m. 
c) registrering av styreverv i KS sitt styrevervregister. 

 
 
 
I saksframstilling til møte i kontrollutvalet 13.02.2020 gjekk m.a. dette fram: 
 
Oppfølging frå Grieghallen IKS: 
Det er heller ikkje denne gongen motteke svar frå Grieghallen IKS på selskapskontrollen innan ny 
frist som var sett til 20.01.2020, på tross av purring. 
 
 
Oppfølging frå fylkesordførar: 
Sekretariatet har motteke slikt svar frå fylkesordførar i e-post 02.02.2020: 
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«Etter samtale med Roald, så er det mi tilråding at oppfølgjinga av selskapskontrollen av 
Grieghallen IKS vert teken med i arbeidet i valnemnda.» 
 
Slik sekretariatet ser det vil det vera føremålstenleg at vidare oppfølging av den delen av 
selskapskontrollen som gjeld fylkesordførar sitt ansvar vert teken med i arbeidet i valnemnda.  
 
Tilbakemelding på desse tre punkta vert å levere sekretariatet slik at det kan handsamast i møte i 
kontrollutvalet 11.05.2020: 
 
Følgje opp KS og Hordaland fylkeskommune sine tilrådingar for val av styre og styrearbeid: 
a) grunngjeving av val av styremedlemmar. 
b) rutinar for styrearbeid slik som styreevaluering, årsplan, instruksar m.m. 
c) registrering av styreverv i KS sitt styrevervregister. 
 
 
På bakgrunn av dette gjorde kontrollutvalet slikt vedtak i møte 13.02.2020: 
 

1. Kontrollutvalet i Vestland fylkeskommune ber om at dagleg leiar i Grieghallen IKS møter i 
utvalet 16.03.2020 for gjera greie for kvifor det ikkje er komme utfyllande svar på dei 9 
punkta som kom fram i selskapskontrollen som blei vedteken i fylkestinget i Hordaland 
fylkeskommune 12.12.2018. 
 
 

2. Kontrollutvalet sluttar seg til at det er føremålstenleg at vidare oppfølging av den delen av 
selskapskontrollen som gjeld fylkesordførar sitt ansvar vert teken med i arbeidet i 
valnemnda vinter/vår 2020. 

3. Tilbakemelding frå fylkesordførar på desse tre punkta vert å levere sekretariatet slik at det 
kan handsamast i møte i kontrollutvalet 11.05.2020: 
 
Følgje opp KS og Vestland fylkeskommune sine tilrådingar for val av styre og styrearbeid: 
a) grunngjeving av val av styremedlemmar. 
b) rutinar for styrearbeid slik som styreevaluering, årsplan, instruksar m.m. 
c) registrering av styreverv i KS sitt styrevervregister. 

 
 
Vedtakskompetanse 
 
Kontrollutvalet har vedtakskompetanse til å følgje opp vedtak i revisjonsrapportar, jf. kommunelova 
§ 23-2, e som lyd slik: 
 
«vedtak som kommunestyret eller fylkestinget treffer ved behandlingen av revisjonsrapporter, blir 
fulgt opp.» 
 
 
Vurderingar og verknader 
 
Det er den delen frå møte i kontrollutvalet 13.02.2020 som gjeld vedtaket for dagleg leiar i 
Grieghallen IKS som skal følgjast opp i dette møtet.  
 
Styret i Grieghallen IKS og dagleg leiar inviterte sekretariatet til eit møte om saka 21.02.2020. 
Leiar i kontrollutvalet, Dan Femoen, deltok saman med sekretariatet i dette møtet.  
 
Sekretariatet har også motteke vedlagte dokumentasjon 04.03.2020 som svar på oppfølginga av 
dei 9 punkta. Sekretariatet registrerer at tilbakemeldinga i liten grad svarer opp og dokumenterer 
kva som er gjort/vil verta gjort i høve vedtaket som er gjort av Hordaland fylkesting. I denne 
vurderinga er det viktig å minne om at Grieghallen IKS er underlagt Lov om interkommunale 
selskaper (IKS-loven) sjølv om selskapet berre har to eigarrepresentantar. 
 
Det er i tillegg avtalt at dagleg leiar i Grieghallen IKS, Jan Otto Evjen, og styreleiar i Grieghallen 
IKS, Knut Sundt Rosenlund, kjem i møtet for å orientere om tilbakemeldinga på oppfølginga av 
denne selskapskontrollen.  
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Konklusjon 
 
Det vert tilrådd at kontrollutvalet gjev uttrykk for at dei har merka seg at Grieghallen IKS ikkje har 
følgd opp selskapskontroll av selskapet i tråd med vedtaket i Hordaland fylkeskommune 
12.12.2018 på ein tilfredsstillande måte og som ivaretek krava i IKS-loven. 
 
Det vert difor tilrådd at kontrollutvalet ber om å få tilsend utfyllande svar, og dokumentasjon på kva 
som er/vil verta gjennomført på dei 9 punkta som kom fram i selskapskontrollen, slik at det kan 
handsamast i møte i kontrollutvalet 11.05.2020.  
 
Den munnlege orienteringa frå selskapet må også takast med i vurderinga når det gjeld 
tilrådingane. 
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Tilbakemelding til kontrollutvalget.

Svar på de ni punktene som kom fram i selskapskontrollen

i Sende innkatting til representantskapet i samsvar med intkomsel. §8 og

selskapsavta len.

Innkalling er sendt i henhold til §7 i llC$-loven, der siste setning lyder:

Representantskapets leder kan innkalle representantskapet med kortere frist i tilfeller hvor

dette er påtrengende nødvendig.

Vårt representantskap består kun av fylkesordfører og byrådsieder. for å sikre at man er

beslutningsdyktig, er det derfor avgjØrende at de begge kan møte. Den eneste måten dette kan

gjennomføres på, er derfor i forkant å finne frem til mulige datoer der dette kan skje, for

deretter å sende/bekrefte innkalling.

2 Utarbeide Økonomiptan i samsvar med intkomsel. §20 og selskapsavtaten.

Selskapet er stiftet med basis i følgende dokumentasjon; Byrådssak 89/13-2 som over 13 sider

gir en detaljert beskrivelse av fomyelsesprosjektet. Her angis investeringens stØrrelse,

hvorledes det skal finansieres, hvem som skal belastes for renter og avdrag og med hvor

meget, selskapets driftskostnader og hvem som skal betjene disse. Når lånenes avdragstid er

bestemt, kan man derfor på dette grunnlag utarbeide et detaljert budsjett som gjelder frem til

siste avdrag (2044) og som kun skal oppdateres ved renteendringer og justeringer i selskapets

driftskostnader. økonomiplan for årene 2020 til 2044 i tall følger vedlagt sammen med

Byrådsak 89/13-2

3 Sikre rettidig handsaming av budsjett og rekneskap i samsvar med intkomsel. §18 og

forskrft om budsjett, rekneskap mmfor IKS §4

Selskapets regnskap foreligger normalt i månedsskiftet januar/februar og har deretter vært

styrebehandlet ved første anledning hvor styret har vært beslutningsdyktig. For regnskapsåret

2019 skjedde det 21. februar hvoretter det ble oversendt revisor. Vi vil tilstrebe å se til at

revisor ferdigstiller innen 15. mars.

Resultatregnskap og balanse for regnskapsåret 2019 følger vedlagt.

4 Formalisere rotta som arbeidende styreleiar og kva oppgaver som ligg til denne rotta.

Vi vil igjen vise til dokumentasjonen under punkt 2 fra hvilken man kan utlede følgende:

Etablere et avtaleverk som reflekterer den «bestilling» fylkeskommunen og Bergen kommune

har oversendt til selskapet. Og videre sikre at prosjektet følges opp økonomisk innen de

rammer og på den måte den samme dokumentasjon beskriver. Selskapet gis med andre ord
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intet rom for justeringer. Med dette som bakgrunn, har selskapet ikke funnet behov for å
detaljere dette utover at arbeidsdelingen mellom daglig leder og styreleder har vært følgende:
Daglig leder har primæransvar for løpende kontakt mot Kulturdepartementet, Hordaland
fylkeskommune, Bergen kommune, Grieghallen AS, all korrespondanse og kontorhoM for
Øvrig. Styreleder har håndtert avtaleverket mot Grieghallen AS (tok fire måneder å få det på
plass), finansiering og låneadministrasjon, Økonomi, oppdatere prosjekt- og utarbeide
finansregnskap. Og, den enes primæransvar er den annens sekundæransvar for å sikre at
begge har full oversikt over og kontroll med selskapet. (Dette er Deloitte kjent med).

5 formalisere avtateforholdet med innleigd dagleg teiar og kva oppgaver som ligg til
denne rolla.

Med det som er sagt over, skulle det ikke være behov for ytterligere kommentar her.
Jfr pkt 4

6 Utarbeide skrtftlege rutinar og kontrottarfor dei viktigaste arbeidsprosessane i
selskapet.

Også på dette punkt viser vi til dokumentet nevnt under punkt 2. For selskapet utløste dette et
stort antall transaksjoner så lenge prosjektene var i gang, med adekvat registrering i prosjekt-
og finansregnskap og derav følgende oppfølging for å sikre at prosjektet kunne «lande» som
forutsatt. Det har prosjektene gjort.

7 Be om årleg rapporteringfrå Grieghatlen AS om vedtikehald av bygget.
Etter at prosjektene ble ferdigstilt, fremsto Grieghallen «som ny» og behovet for omfattende
vedlikehold fremover er derved sterkt redusert. Unntaket er fasadene. Her har Grieghallen AS
ett (flere) prosjekt gående og foretar for eksempel løpende utskifting av glassarealet. 1KS
holdes løpende orientert om dette, senest i møte 11. februar i år. Det har sågar vært på tale å
etablere nok et IKS som kan løfte en renovering av fasader. Under dette punkt er det vel ogsåriktig å nevne at Bergen kommune eier over 30% av Grieghallen AS og har stor egeninteresse
i at bygget ikke reduseres i kvalitet. Grieghallen A$ har etter avtaleverket også rett til å overta
eiendommen når lånene er innftidd.

8 Vurdere om det kan vera fØremåtstenleg å tinglysa ein uråderett knytt til eigedommen,ettersom det er Musikksetskabet Harmoniensforndsforvaltning som har heimet til tomta.
Selskapet har vurdert det dithen at gitt eierstmkturen i Grieghallen A$ samt etableringen av
avtaleverket nevnt over, er det ikke behov for å etablere uråderett.

9 Vurdere om selskapet ti-eng både dagleg leiar og arbeidande styreteiar
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Selskapet må etter loven ha så vel styreleder som daglig leder. Etter ferdigstillelsen avprosjektene, er arbeidsbelastningen sterkt redusert. Det innebærer at styreleder blir mindre ogmindre aktivt arbeidende. Men å ha en styreleder som kun skal ivareta rene formalia somfølger med en slik funksjon, og at daglig leder alene tar hånd om resten, ville være uforsvarligut fra en sårbarhetsbetraktning. Vi har tross alt ca. MNOK 330 til forvaltning og har en årligomsetning i størrelsesorden MNOK 19.
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Økonomiplan

Kalkylerente 2,56 % (Kommunalbanken)
År Renter Avdtag Restgjetd

247 154 940
2020 6327166 12716920 234438020
2021 6 001 613 12 716 920 221 721 100
2022 5 676 060 12 716 920 209 004 180
2023 5 350 507 12 716 920 196 287 260
2024 5024954 12716920 183570340
2025 4699401 11272480 172297860
2026 4410825 11272480 161025380
2027 4122250 11272480 149752900
2028 3833674 11272480 138480420
2029 3 545 099 11 272 480 127 207 940
2030 3 256 523 11 272 480 115 935 460
2031 2967948 11272480 104662980
2032 2 679 372 8 672 480 95 990 500
2033 2457357 8672481 87318019
2034 2 235 341 8 672 482 78 645 537
2035 2 013 326 8 672 483 69 973 054
2036 1791310 8672484 61300570
2037 1569295 8672485 52628085
2038 i 347 279 8 672 486 43 955 599
2039 i 125 263 8 672 487 35 283 112
2040 903248 8672488 26610624
2041 681232 8672489 17938135
2042 459216 8672490 9265645
2043 237 201 8 672 491 593 154
2044 15 185 593 154 0

Totaler 72 730 645 247 154 940
Kostnader 15 000 000 (Gj.sn. 600 000 p.a.)

Avdrag 247154940
Totalt fot 25 år 334 885 585
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Grieghallen IKS 2019 ÅRETS RESULTAT

KtoNr KontoNavn KontoSum

RESULTATREGNSKAP

Driftslnntekter

3002 Offentlig refusjon 12 019 291,00
3601 Leieinntekter 7 027 584,00

Sum Driftslnntekter 19 046 875,00

DriftsKostnader

4001 Driftskostnader 463 219,00
5301 Godtgjørelse til styret -72 880,00
5401 Arbeidsgiveravgift -10 206,00
5501 Kjøp av adm. tjenester -164 500,00
6702 Revisorkostnader -59 800,00
7999 Avskrivninger -12 858 349,00

Sum DriftsKostnader -13 628 954.00

DRIFTSRESULTAT 5417921,00

Finansposter

8001 Renteinntekter 9351,11
8101 Finanskostnader -5453 758,00

Sum Finansposter -5 444 406,89

RESULTAT FØR SKATTER -26 485,89

Arsoppgjørs disp, skatt

Sum Àrsoppgjørs disp, skatt

ÅRSRESULTAT -26 485,89

en.. ,n nn nnnrn ...,...a............ i 13...i...fl....J...s.... 40 flO fin ui. 44 .nn n:A...
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Grieghallen IKS 2019 BALANSE

KtoNr KontoNavn KontoSum

EIENDELER

Anleggsmidler

1101 Eiendommen GH 51 781 250,00
1702 Fomyelsesprosjektet 234 600 000,00
1703 Skatt Vest, justerregler 5 536 384,00
1105 Avskrivninger eiendom -16 596 240,00
1106 Avskrivninger fomylesesprosjektet -41 674 139,00
1107 Justerregelinvestering 14 531 374,00
7108 Avskrivninger på justeringen -f 512 959,00
1109 Peer Gynt investenngen 36 312 174,00
1110 Avskrivninger på Peer Gynt investeringen -5 932 200,00

Sum Anleggsmidler 271 045 644,00

Omløpsmidler

1403 Avregningskonto, Skatt vest 892 150,00
1501 Kundfordringer/refuajonskrav 156 057,00
1901 Bank, DNB 1503.37.00099 1 086 908,38

Sum Omløpsmidler 2 135 115,38

SUM EIENDELER 273 180 759,38

EGENKAPITAL OG GJELD

Egenkapital

2001 Selskapskapftal 1 000 000,00
2003 GH, egenfinansieringsandet 16 300 000,00
2004 Opptjent ikke forfalt refusjon 5 536 384,00
2005 Akk iht justerrgler 1 482 031,00
2041 Opptjent egenkapital 1 227 551,27
2099 Arsresultat (Opptjent egenkapital) -26 485,89

Sum Egenkapital 25 519 480.38

Langsiktig Gjeld

2201 Langsiktig gjeld, Kommunalbanken 175 680 000,00
2204 35 mill-lånet, Kommunalbanken 29 067 900,00
2205 Kommunalbanken, Refinansiert pantegjeld 35 185 010,00
2206 13-mill lånet 5 777 800,00

Sum Langsiktig Gjeld 245 710 710,00

Kortsiktig Gjeld

2301 Avsetninger 1 444 440,00
2303 Skyldig administrasjonskostnader/honorar 226 500,00
2305 skatt og arb.giveravg. 9 800,00
2306 Påløpte, ikke forfalte renter 269 829,00
2307 Forskudd Kulturdepartementet 0,00

Sum Kortsiktig Gjeld 1 950 569,00

SUM EGENKAPITAL OG GJELD 273 180 759,38

..4 44$. fl)..... .A... flAJt..........h.... In.. in fl4 flflflfl) I%. ..I..L. I 14..I.$fl..A..4... 40 flfl flfl 1.1. 44.4)0 C’A... 4
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BERGEN KOMMUNE

Byrådssak 89/13-2

Etablering av Grieghallen IKS, kjøp av eiendommen og utleie.

GOMI ESARK-14-201207175-30

Hva saken gjelder:
Grieghallen er et kulturbygg med stor nasjonal, regional og lokal betydning. Hallens tilblivelse og
utvikling er i hovedsak muliggjort dels gjennom borgergaver fra Bergens innbyggere, dels gjennom støtte
fra byens bedrifter og fmansinstitusjoner, og dels gjennom forskjellige bidrag fra Bergen kommune,
Hordaland fyllceskommune og staten. Efter 35 års kontinuerlig drift er det nå et påtrengende behov for
utskiftning og modernisering. Fomyelsen innebærer massiv utskiftning av både teknisk og
publikumsrettet infrastrukhir. Investeringene er knyttet til byggets funksjonsdyktighet som kulturarena og
fast tilholdssted og arbeidsplass for Bergen Filharmoniske Orkester og hovedarena for Festspillene i
Bergen samt Bergen Nasjonale Opera. Hele prosjektet er kostnadsregnet til kr 234,6 mill. inidusiv
merverdiavgifi.

Bergen Filharmoniske Orkester feirer 250 års jubileum i 2015. For å ha mulighet til å fullføre
investeringene til jubileet, må arbeidene starte i år. Dette innebærer at kontrakter må undertegnes allerede
i april. Det legges opp til at arbeidene skal foregå etappevis over to år. Målsettingen er at hallen skal være
mest mulig i full drift i byggeperioden.

Det har i lengre tid vært arbeidet både med prosjektering og fmansiering av investeringene. Til tross for
vedtak om bidrag fra staten, fylkeskommunen, kommunen samt egenkapital i Grieghallen AS, har det
vært vanskelig å få finansiert investeringene på en god måte. Den valgte løsningen innebærer at det
etableres et interkommunalt selskap, Grieghallen IKS, som skal eie Grieghallen og fififfinansiere
investeringene. Eiendommen leies tilbake til Grieghallen AS som skal drive hallen og gjennomføre
investeringene. Deltakere i det interkommunale selskapet er Hordaland fylkeskommune og Bergen
kommune.

Begrunnelse for fremleggelse for bystyret:
Byrådet har ikke fullmakt til å vedta deltalcelse i interkommunale selskaper. I følge § 4 i lov om
interkommunale selskaper skal kommunestyret eller fylkestinget selv vedta selskapsavtalen. I følge § 1$,
tredje ledd skal kommunestyret selv også vedta tilskudd til selskapet.

Byrådet innstiller til bystyret å fatte følgende vedtak:
1. Bergen bystyre vedtar å være deltaker i Grieghallen IKS på bakgrunn av foreliggende selskapsavtale.

Selskapet etableres sammen med Hordaland fylkeskommune. Hver av deltakerne hefter for 50 % av
selskapets forpliktelser. øvre låneramme for selskapet settes til kr 250 mill, med tillegg av
eksisterende pantegjeld på kr 55 mill.

2. Kommunens andel av selskapskapitalen er kr. 500.000,-. Innskuddet finansieres innenfor rammene til
Byrådsavdeling for kultur, næring, idrett og kirke (BKNI) som en overforing fra driftsbudsjettet til
investeringsbudsjettet. Byrådet gis fullmakt til å stifte selskapet og foreta fulistendige og balanserte
budsjettjusteringer av drifts- og investeringsbudsjett.
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3. Bergen kommune aksepterer ikke vilkårene i lånetilsagn av 2.4.2013 fra bankkonsortiet om
iånefi nansiering til Grieghallen A $.

4. Bystyret i Bergen legger til grunn at Grieghallen IKS kjøper bygning, naglefast inventar og teknisk
infrastruktur for kr 71 mill, som er den skatternessige bokførte verdi av eiendelene. I tillegg kommer
dokumentavgifi. Av kjøpesummen gjøres kr 55 mill, opp ved at Grieghallen IKS søker om å få overta
påhviiende pantegjeld. Nettobeløp, (salgsbelop minus påhvilende pantegjeld og eventuell skatt),
inngår i finansieringen av investeringene som en del av leietakeri.nnskuddet fra Grieghallen AS.
Leietakerinnskudd forrentes ikke. Avtale om leietakerinnskudd og rett til tilbakekjøp av eiendommen
kan tinglyses.

5. Grieghallen AS har rett, men ikke plikt, til å kjøpe tilbake Grieghallen med evigvarende festerett,
naglefast inventar og teknisk. infrastrnktur, til skattemessig bokført verdi når samtlige lån er
nedbetalte, Beløpet skal beregnes ut fra dagens avskrivningsregler samt annet regelverk som kan
påvirke skattemessig verdi. Opsjone må utøves innen ett år etter at all gjeld som hviler på
eiendommen er nedbetah. Tilbakekjøp betinger enighet blant alle aksjonærer i Grieghallen AS.

6. Det er vilkår for gjennomføring av prosjektet og alle avtaler knyttet til dette. at festekontrakten
transporteres til det nye selskapet Grieghallen IKS på uendrede vilkår.

7. Bystyret i Bergen deltar i Grieghal]en IKS for å kunne realisere aksjonæravtalens mål og hensyn og
sikre at lokalene skal være tjenlige for brukerne i årene som kommer.

8. Det forutsettes at Kommunal- og regionaldepartementet godkjenner Grieghaflen IKS sitt fremtidige
vedtak om låneopptak inntil kr 237,4 null.

9. Bystyret i Bergen bevilger kr I ,2 mill, i tilskudd til Grieghallen IKS i 2013. Tilskuddet finansieres
innenfor rammene til Byrådsavdeling for kultur, næring, idrett og kirke (BKNI).

10. Bystyret i Bergen gir sin tilslutning til at Grieghallen AS fortsatt skal forestå driften av Grieghallen.
For orig vises det til saksfrarnstillingen. Endelig leiekontrakt skal godkjennes av byrådet. For
leiekontrakt inngås er det et vilkår at Grieghalien ÄS endrer si.ne vedtekter slik at det ikke kan
utbetales utbytte.

11. Det legges til grunn at de fremtidige økonomiske konsekvensene av det justerte
finansieringsopplegget innarbeides ved rulleringen av Budsjett 201 4/Okonomiplan 2014-2017.

12. Bystyret i Bergen velger Monica Mæland som kommunens medlem i representantskapet i Grieghallen
1KS. Personlig varamedlem ei’ Liv Rossiand.

Dato: 15. april 2013

Delte dokument er elektronisk godkjent.

Monica Mæland
byrådsleder

Vedlegg:

1) $elskapsavtale for Grieghallen IKS
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2) Opprinnelig søknad fra Grieghallen AS om statlig, fylkeskommunalt og kommunalt tilskudd til
Grieghallens fomyingsprosj ekt.

3) Aksjonæravtale for Grieghallen AS
4) Vedtekter for Grieghallen AS
5) Vedtekter for de øvrige aksjonærene i Grieghallen AS
6) Brev av 11.5.12 til Fylkesmannen i Hordaland fra Kommunal- og regionaldepartementet med

tittelen: «Grieghallen AS — vurdering av kommunal garanti.»
7) Brev fra Kulturdepartementet 16.1.2013: «Svar på søknad om statlig medvirkning til

fomyelsesprosjektet.»
8) E post melding som vedlegg til vedlegg 9
9) Brev fra Grieghallen AS til Kulturdepartementet 24.1.13
10)E post melding ved oversendelse av festekontrakt
11) festekontrakt
12)Detaljoversilct som viser de planlagte investeringene
13)Tilbud om banklån til Grieghallen AS fra bankkonsortiet datert 2.4.13 — kommunens andel.
14) Tilbud om banidån til Grieghallen AS fra bankkonsortiet datert 2.4.13 — fylkeskommunens andel.
15) Tilbud om banidån til Grieghallen AS fra bankkonsortiet datert 2.4.13 - statens andel.
16) Brev fra Kulturdepartementet 16.1.13 til Grieghallen AS om statlig medvirkning
17)Notat fra Advokatfirmaet Steenstnip Stordrange 22.3.13 om reglene for statsstøtte og spørsmålet

om betaling av lån til Grieghallen AS.
18) Pressemelding fra ESA 20.3.13 med overskrift: «State Aid investigation opened into certain

commercial activities of the Harpa Concert Hall and Conference Centre.”
19) Kommunaldepartementets vurdering av kommunal garanti til Grieghallen AS
20) Sldsse av 11.4.13 fra Grieghallen AS sin advokat Knud Lorentzen: Forutsetninger for finansiering
21)Tilhørende e- post til vedlegg 20.
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A: Saksutredning:
I sak 1438-12 «Grieghallen — fomyingsprosjektet» som byrådet behandlet i møte 18.10.2012, uttrykte
byrådet vilje til å bidra til fomying av Grieghallen under forutsetning av finansiell medvirkning fra stat og
fi1keskommune. I etterkant er det blitt avklart at både fylkeskommunen og Bergen kommune og stat
bidrar med om lag 1/3 hver.

fra saksutredning til byrådsak 1082.1-13, «Presisering vedr. inndekking av kostnader knyttet til
fomyingsprosjekt Grieghallen», siteres det:

«Dette ble fulgt opp ved bystyrets behandling av Budsjett 2013/Økonomiplan 2013-2016 (B.sak 304-1 2),
der det ble gjort vedtak om â øke rammene til Byrådsavdetingfor kultur, næring, idrett og kirke (BKWI)
med 1, 7 mill. Ipremissene for denne rammeokningen heter detfølgende (tilleggsinnstillingens side 16-
17):

«Grieghatlen
Isak 1438-12 uttrykte byrådet en viljeserklæring til å bidra tilfornying av Grieghallenpå lik linje
med staten og Hordalandfy’lkeskommune. En forutsetning var finansiell medvirkningfra både stat
ogj5dkeskommune. fylkeskommunen og Bergen kommune og stat skal bidra med samme beløp.
Hordalandj54keskommune har lagt inn kr. 1, 7 mill, for 2013. Byrådet innstillerpå at Bergen
kommune gjør tilsvarende for 2013 i henhold til sak om uttrykt viljeserklæringfor å bidra til
realisering. Byrådet vil ta initiativ til en gjennomgang avfremtidig eierforhold ogfinansiering. »

Byrådetfinner grunn til å presisere at Bergen kommune med detteforplikter seg til å dekke løpende
renter og avdragfor et lån på kroner 62,93 millioner kroner som Grieghallen AS skal ta opp til
rehabilitering av Grieghallen.

For Grieghallen AS inngår den endelige låneavtalen vil den bliforelagt Bergen kommune og Hordaland
fylkeskommune til godkjenning. »

Byrådet beltandtet saken i møtet 21.02.13 sak 1082-132 ogfattetfolgende vedtak:

1. Byrådet vedtar å dekke kostnadene med lån på kr. 62,93 mill, som Grieghallen AS skal ta opp til
rehabilitering av bygget.

2. Dekningen av lånekostnadene forutsetter enighet mellom Hordaland fylkeskommune og dagens
aksjonærer omfremildig eierforhold i Grieghallen.

Sparebanken Vest, Den Norske Bank ASA, Sparebanken 1 SR Bank og Fana Sparebank har 2.4.2013 i
felleskap gitt Grieghallen AS tilbud på lånefinansiering av investeringene. Verken rentevillcårene eller de
øvrige lånevilkårene er akseptable for Hordaland fylkeskommune og Bergen kommune. Foruten høy
rente, (Nibor + 2,75 % samt andre kostnader), har långiveme satt som betingelse at de skal godkjenne
avtaler som regulerer driftstilslwdd fra stat, fylkeskommune og kommune til de største leietakerne.
Dessuten skal långiveme godkjenne leiekontraktene, eiersidfier i Grieghallen AS og eventuelle nye
låneopptak.

3: Valg av selskapsform for gjennomføring og finansiering av investeringene.
Kommunal garanti.
Grieghallen AS søkte opprinnelig Bergen kommune om kommunal garanti for lån. Selv om selskapets
hovedaktivitet er knyttet til kulturformål, driver Grieghallen AS også noe næringsvirksomhet, i likhet
med andre tilsvarende bygg i Norge og Europa for øvrig. Kommunelovens § 51.2 setter forbud mot å
stille garanti knyttet til næringsvirksomhet som drives av andre enn kommunen eller fylkeskommunen
selv. På denne bakgrunnen ba Bergen kommune i brev av 15.11.2011 fyllcesmannen i Hordaland å
vurdere lovligheten av å stille garanti for lån til Grieghallen AS. I tillegg ba kommunen Fylkesmannen
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vurdere om tilskudd til Grieghallen AS kunne rammes av forbudet mot statsstøtte i henhold til EØS
avtalen artikkel 61. Med brev av 13.12.11 sendte fylkesmannen henvendelsen videre til Kommunal- og
regionaldepartementet. Departementet svarte med brev av 11.5.2012 og konkluderte slik:

« Virksomheten i Grieghallen AS kan grovt sett deles inn i to delaktiviteter: Kulturarrangementer og ulike
typer konferanser, møter og lignende. Etter vår vurdering vil sistnevnte være å anse som
næringsvirksomhet. Disse aktivitetene er av et slikt omfang at det etter vår vurdering tilsier at
Grieghallen AS ikke vil være et lovlig zarantiformål etter kommuneloven § 51.

Vurderinger knyttet til EØ$ — avtatens regler om offentlig støtte ligger (innenfor) Fornyings-, kirke- og
administrasjonsdepartementets ansvarsområde. Vi har ikke gått nærmere inn på dette. »

Bergen kommune har efter vedtak i bystyret i sak 46 i 1996, garantert for lån til Grieghallen AS. På
bakgrunn av daværende lovgivning og lovforståelse, godkjente departementet bystyrets vedtak. Lånets
restgjeld er kr 52 mill., og långiver er Kommunalbanken AS. Lånet skal være nedbetalt i 2031. I tillegg er
det ca kr 3 mill, i annen pantesikret bankgjeld.

Lån fra kommune eller fylkeskommune.
Kommuneloven § 50.6.setter forbud mot at en kommune kan låne inn midler for å finansiere et utlån til
en låntaker som driver næringsvirksomhet. Dette vil også gjelde i forhold til et interkommunalt selskap.

Årlig tilskudd til Grieghallen AS fra stat, kommune og fylkeskommune.
I kombinasjon med kommunal garanti for lån, søkte selskapet om årlige tilskudd til betjening av lån. I et
notat av 22.3.2013 fra Advokaffirmaet Steenstrup Stordrange DA til Grieghallen AS ble dette frarådet.
Advokat Halfdan Melbye skriver:

«Etter en g/ennomgang og vurdering av saken er det vår oppfatning at den støtteformen det er lagt opp til
i saken så langt i utgangspunktet er en statsstøtte som vi ikke vil anbefale at gis uten at man søker åfå
lovligheten av støtten avklart ved notfikasjon til ESA (EFTAs overvåkningsorgan.) Statsstøtte er i
utgangspunktet ulovlig etter EØS — avtalen, men det gjelder en rekke unntakfra dette; blant annet har
ESA innfortolket et generelt kulturunntak. Det er imidlertid uklart hvor langt dette unntaket rekker, og
dette er derfor ikke en situasjon der man kanfastslå at statsstøtten er lovlig uten å ha avklart dette med
ESA.»

Videre skriver Melbye at ESA nylig har innledet formell granskning i en noenlunde tilsvarende sak på
Island.

Årlig offentlige tilskudd til Grieghallen AS sine største leietakere, Stiftelsen Harmonien, festspillene i
Bergen og Bergen Nasjonale Opera.
Det har også blitt vurdertå gi tilskuddene til disse leietakeme slik at de kan betjene økt husleie fra
Grieghallen AS som følge av de planlagte investeringene. Disse institusjonene driver kulturvirksomhet,
og tilskudd rammes ikke av forbudet mot statsstøtte i EØS avtalen.

Advokat Melbye konkluderer slik i det nevnte notatet:
« Vi har i notatet vurdert spørsmålet om lovligheten av den statsstøtten som gis til oppgradering av
Grieghallen. Vi anbefaler at denne støtten gis som husleietilskudd til Grieghallens tre hovedleietakere og
at Grieghallen AS iverksetterpraktiske tiltakfor å sikre at tilskuddene ikke subsidierer utteieprisene når
Grieghallens lokaler leies ut i det kommersielle markedet.

Vi har også vurdert risikoenfor at en klage til ESA vilfå det resultat at statsstøtten kjennes ulovlig og
kreves tilbakebetalt. Det er ikke usannsynlig at ESA vil undersøke statsstøtten og kiyssubsidiering.
Dersom ESA kommer til at tiltakene ikke er tilstrekkelige er den sannsynlige konsekvens at ESA krever
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ytterligere tiltakfor å motvirke kryssubsidiering. Et slikt resultat vil ikke medføre at statsstøtten kreves
tilbakebetalt.

På denne bakgrunn er vår beste vurdering at det er lite sannsynlig at ESA vil konkludere med at
statsstøtten er ulovlig og kreves filbakebetalt. »

Etablering av Grieghallen IKS.
For å få gjennomført og finansiert opprustningen av Grieghallen, velger Hordaland fylkeskommune og
Bergen kommune å opprette det interkommunale selskapet Grieghallen IKS. formålet er å erverve, eie,
oppgradere, finansiere og leie ut Grieghallen.

Byrådet vektiegger betydningen av offentlig eierskap til infrastruktur, men ser ikke behovet for at et
interkommunalt selskap forestår driften selv. Grieghallen AS skal fortsatt forestå driften av Grieghallen,
og det har stor betydning at dette selskapet har kompetanse til fortsatt drift- og utvikling av et unikt
kulturbygg som Grieghallen.

Interkommunale selskaper er regulert gjennom en egen lov. Deltakerne har til sammen ubegrenset ansvar
for selskapets forpliktelse. Hver deltaker hefier ubegrenset for sin eierandel. Vedlagt følger utkast til
selskapsavtale.

fra lov om interkommunale selskaper § 22 siteres det:

«Selskapet kan ikke ta opp lån med mindre det er særskiltfastsatt i selskapsavtalen at selskapet skal ha
slik adgang. Dersom selskapet har adgang til å ta opp lån, skal det i selskapsavtalen værefastsatt en
høyeste rammefor selskapets samlede låneopptak.

Selskapet kan bare ta opp lån til kapitalformål og til konvertering av eldre gjeld. Det kan også ta opp
lån til likviditetsformål. Slikt lån må gjøres oppfør regnskapsavslutningfor vedkommende budsjettår.
Foreligger det regnskapsunderskudd som etter økonomiplanen skal dekkes overflere år, kan motsvarende
lån tilbakebetales over samme tidsrom.

Selskapet kan ikke stille garanti eller pantsette sine eiendeler til sikkerhetfor andres økonomiske
forpliktelser.

Selskapets vedtak om å oppta lån må godkjennes av departementet. »

Det legges til grunn at Grieghallen IKS registreres frivillig i Merverdiavgiftsregisteret. Selskapet skal
foreta betydelige investeringer og leier ut hallen.

C: Avtaler mellom Griegbal]en IKS, Grieghallen AS, aksjonærene i Grieghallen AS, Stiftelsen
Harmoniens Fondsforvaltnjng og de tre største brukerne av Grieghallen; Stiftelsen Harmonien,
Stiftelsen Festspillene i Bergen og Stiftelsen Bergen Nasjonale Opera.

Kjøp av Grieghallen, gnr. 164, bnr 926 med festerett, Bergen.
Grieghallen IKS kjøper bygning, naglefast inventar og teknisk infrastruktur for kr 71 mill, som er den
skattemessige bokførte verdi av eiendelene. Dokumentavgift belastes kjøper. Verdsettelsen har
sammenheng med at bruken av Grieghallen er avtale- og reguleringsbestemt til kulturformål.

Oppgjør.
Av beløpet gjøres kr55 mill. opp ved at Grieghallen IKS søker om å få overta påhvilende pantegjeld.
Nettobeløp, (salgsbeløp minus påhvilende pantegjeld og eventuell skatt), inngår i finansieringen av
investeringene som en del av leietakerhinskuddet fra Grieghallen AS. Leietakerinnskudd forrentes ikke.
Avtale om leietakerinnskudd og rett til tilbakekjøp av eiendommen kan tinglyses.
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Tilbakekjøpsett.
Grieghallen AS har rett, men ikke plikt, til å kjøpe tilbake Grieghallen med evigvarende festerett,
naglefast inventar og teknisk infrasfruktur, til skattemessig bokført verdi når samtlige lån er nedbetalt.
Beløpet skal beregnes ut fra dagens avskrivningsregler samt annet regelverk som kan påvirke
skattemessig verdi. Opsjonen må utøves innen ett år etter at all gjeld er nedbetalt.

Tomten og festekontrakten.
Stifielsen Harmoniens fondsforvaltning har hjemmel til tomten som Grieghallen er bygget på.
Grieghallen AS har evigvarende festerett til tomten. festeavgiften utgjorde i fjor kr 222.260,- og reguleres
med 75 % av årlig endring i konsumprisindeksen. Det er vilkår for gjennomføring av prosjektet og alle
avtaler knyttet til dette at festeretten transporteres til det nye selskapet Grieghallen IKS på uendrede
vilkår.

Dersom bruken av eiendommen vesentlig avviker fra bruksformålet som kultursenter, slik dette er
beskrevet i aksjonæravtalen, kan stifielsen heve festekontrakten.

Gjeldende aksjonæravtale - Bergen kommunes rolle som deltaker i Grieghallen IKS og aksjonær i
Grieghallen AS.
I Grieghallens aksjonæravtale, som ble fornyet mellom aksjonærene 1$. mars 2003, er det fastsatt:

“2. Bakgrunn og målsettinger

Grieghallens tilblivelse og utvikling er i hovedsak muligg/ort dels gjennom borgergaverfra Bergens
innbyggere, dels gjennom støttefra byens bedrifter ogfinansinstitusjoner, og dets g/ennom forskjellige
bidragfra Bergen kommune, Hordaland kommune og staten.

Selskapets styrefastslo i styremøte 27. juni 1996følgende målsettinger:
• Grieghallensfunksjon som fast tilholdssted og arbeidsplassfor Bergen Filharmoniske Orkester

skal være ett hovedfundamentfor markedsføring og salg av hallens øvrige kapasitet.
• Grieghallensfunksjon som arrangementsmessig hovedarenafor Festspillene i Bergen skal være

det annet hovedfundamentfor markedsføring og salg av hallens øvrige kapasitet.
• Grieghallen skal oppfylle sin tiltenkte rolle som Bergens sentrale, overordnede kultur- og

konferansesenter. Innenfor denneflerbruksfunksjon skal byggets rolle som byens kulturelle
“$torstue “fortsatt ha prioritet.

• Grieghallens samlede virksomhet, inklusive tilfredsstillelse av deforanstående mål, skalforegå på
en økonomiskforsvarlig og tilfredsstillende måte.

• Grieghaltens virksomhet må baseres på en teknisk velkvaflfisert, lojal og motivert
medarbeiderstab med tilstrekkelig kapasitet.”

«Aksjonærene er enige i å videreføre deforannevnte målsetninger ogformål og hensyn som dannet det
opprinnelige historiske grunnlagfor Grieghallens etablering, og at disse hensyn behørig skal refiekteres i
og være retningsgivende for disposisjoner ogprioriteringer som gjøres i virksomheten, slik de blant annet
kommer til uttiykk i denne avtale.

Dette innebærer enfortsattprioritering av det som var et hovedformål medforberedelsen til, byggingen
og den senere drfi av Grieghallen, nemlig å sikre Musikkselskapet Harmonien etpermanent, høyverdig
konsert- og ovingslokale, hensiktsmessig tilrettelagt som dagligfast arbeidsstedfor orkesterets ansatte og
administrative støttefunksjoner. Grieghallen skal være hovedarenafor Festspillene i Bergen i
festspillperioden. De nærmere bestemmelser om den respektives bruk av Grieghallen skal være regulert i
særskilte avtaler mellom Selskapet og den enkelte bruker. »
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Bergen Filharmoniske Orkesters behov for oppgraderte lokaler er blant annet beskrevet i brev av
26.1.2011. Grieghallen IKS etableres for å kunne realisere aksjonæravtalens mål og hensyn og sikre at
lokalene skal være tjenlige for brukerne i årene som kommer.

Grieghallen IKS bekrefter innholdet i de foreliggende leieavtaler mellom Grieghallen AS og Stifielsen
Harmonien, Stifielsen festspillene i Bergen og Stiftelsen Bergen Nasjonale Opera samt tilleggsavtaler
under utarbeidelse. Leiebeløpene vil økes som følge av oppgraderte lokaler, nytt utstyr og inventar. Staten
har allerede signalisert at den vil øke sine tilskudd for å sette de nevnte kulturinstitusjonene i stand til å
kunne betale økt husleie. (legg ved avtalene)

Aksjonærer, aksjonærsammensetning og vedtekter i Grieghallen AS.
Aksjene i Grieghallen AS eies av Stiftelsen Harmoniens fondsforvaltning (26,8 %), festspillene i Bergen
(19,7 %)DenNationale SceneAS (19,7 %) og Bergen kommune (33,8 %).
Av aksjonærene er det bare Bergen kommune som kan ha økonomisk bæreevne til å bidra til
finansieringsløsning for oppgraderingen av Grieghallen. Både Stiftelsen Harmoniens Fondsforvaltning og
festspillene i Bergen er alminnelige stiftelser med kulturtiltak som formål. Dette er stiftelser som ikke er
næringsdrivende i henhold til stiftelsesloven. Vedtektene til Den Nationale Scene AS presiserer at
selskapet er en statlig finansiert institusjon ( 2) og har som formål å drive teater. Det er bare staten,
f1keskommunen og Bergen kommune som kan eie - og eier - aksjer i dette selskapet. Konklusjonen er at
ingen av aksjonærene har til formål å drive næring. Deres virksomhet er heller ikke egnet til å skape
økonomisk overskudd over tid.

Leieavtale mellom Grieghallen IKS og Grieghallen AS.
Den årlige husleien skal dekke;

- Årlige renter- og avdrag for den gjeld som overdras til Grieghallen IKS (kr 55 mill.)
- Årlig festeavgift til Stiftelsen Harmoniens Fondsforvaltning
- Administrasjonskostnader i Grieghallen IKS
- Årlige renter- og avdrag knyttet til statens andel av lån for fornyelsesprosjektet (kr 78,2 mill.)
- Årlige renter — og avdrag på lån som dekker Grieghallens egenfinansiering (kr 15,4 mill.)
- Årlige renter — og avdrag på differanse mellom kjøpesum 71 mill., og gjeld som overdras 55 mill.
- Dokumentavgift

Selgerkreditten fra Grieghallen AS er leietakerinnskudd som reduserer behovet for ekstern gjeld. Dette
reduserer årlige renter og avdrag og dermed grunnlaget for beregning av husleie.

Grieghallen AS skal fortsette sin virksomhet i Grieghallen basert på eksisterende driftsmodell («bareboat
avtale»)

formålet med oppgraderingen av Grieghallen er å sikre dens funksjon som kulturbygg i årene som
kommer. En bivirkning av dette er at også andre leietakere får anledning til fremleie av oppgraderte
lokaler. Grieghallen AS iverksetter tiltak som adskiller virksomheten som utleier av lokaler til de tre
nevnte hovedleietakerne og annen kulturvirksomhet. Det forutsettes at utleie til andre formål skjer etter
gjengs markedspris.
Økte statstilskudd til husleie fra Stiftelsen Harmonien, Stiftelsen festspillene i Bergen og Stiftelsen
Bergen Nasjonale Opera skal tilfalle Grieghallen IKS gjennom husleie fra Grieghallen AS.

Det er dessuten et vilkår at Grieghallen AS sine vedtekter endres snarest slik at selskapet ikke får
anledning til å betale utbytte.
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Efter en samlet vurdering er det lagt til grunn at leieavtalen mellom Grieghallen IKS og Grieghallen AS

ikke er gjenstand for offentlig anbudsrunde da driften og formålet er uendret. Dette underbygges også ved
gjenkjøpsopsjonen, vilkårene i punkt 2, andre avsnitt i festekontrakten, aksjonæravtalen og at
aksjonærene i hovedsak er offentlige institusjoner.

Avtale om byggherrefimksjon i forbindelse med oppgraderingen.
Grieghallen AS skal vederlagsifitt utføre byggherrefunksjonen på vegne av Grieghallen IKS. Det er et

vilkår at Grieghallen IKS deltar i byggekomiteen og får tilfredsstillende og regelmessig rapportering om
fremdrift og eventuelle budsjeftavvik og forsinkelser.

D: Fremtidig eierforhold i Grieghallen AS.
Som nevnt i byrådssakene 1438-12 og 1082.1-13 vil byrådet ta initiativ til gjennomgang av fremtidig

eierforhold til Grieghallen AS. Dette initiativet tas ikke i forbindelse med finansiering av prosjektet.

Det er flere aksjeklasser i Grieghallens AS og stemmerettsregler knyttet til de ulike aksjeklasser. Både
Stiftelsen Harmoniens Fondsforvaltning og Bergen kommune har tilstrekkelig antall stemmer eller
tilstrekkelig andel av aksjekapitalen til å kunne hindre vedtektsendringer i selskapet (negativ kontroll).

For nærmere opplysninger vises det til selskapets årsmelding.

E: De planlagte investeringene.
Da Grieghallen ble ferdigstilt i 1978 fremstod den med teknisk utrustning, publikumsfasiliteter og
konsertsal av fremste kvalitet. Trettifem års drift uten stor grad av systematisk fornyelse har skapt et
omfattende fornyelsesbehov både når det gjelder bygg og tekniske fasiliteter.

Hovedutfordringen er å gjennomføre gjennomgripende fomying av bygning og innredning de nærmeste
årene. Også nye retningslinjer for universell tilgjengelighet og sikkerhetsregler er en vesentlig del av
fornyingsbehovet.

Bygningselementer, teknisk infrastruktur og fasiliteter for artister og publikum behøver fornyelse. Hen

inngår utskifting og supplering av seter, nye rekkverk for sikker adkomst, utskifiing av
ventilasjonsanlegg, ENØK tiltak, lydteknisk oppgradering av alle innganger i salen, oppgradering av Per

Gynt salen til ffillverdig konsertsal, oppgradering av anlegg for hørselshemmede, nytt anlegg for teksting

av forestillinger,
nytt snorloft, ny scenebro, utvidelse og oppgradering av orkestergrav, ombygging og
supplering av scenevegger, nytt scenegulv og manøvreningståm, oppgradering av
lyddemping mot tilliggende saler, nytt lydanlegg, oppgradening av fjernsynsstudio og
innspillingsstudio, nytt overlysanlegg, utvidelse av prøvesal, nye artistgarderober med
mer. Det legges foreløpig opp til tilnærmet ordinær drift i byggeperioden.

Utvendig og innvendig fornyelse av bygningen: Utskifting av takbelegg over
Griegsalen og tak over 4. etasje, utskifting av beslag i glassfasader, oppgradering og
reparasjon av utvendige himlinger og synlige betongoverfiater, nytt system for
utvendig vindusvask, oppgraderinger av innvendige himlinger, gulv og belegg.

Oppgraderingen er en forutsetning for at Grieghallen fortsatt skal fungere som byens kulturelle storstue.

Investeringene vil gi økt funksjonalitet og sildcerhet for utøvere og publikum.

Gnieghallen AS har fatt utredet et detaljert skisseprosjekt, og detaljplanlegging pågår fortsatt. I følge
selskapet er det ca. 15 % usikkerhet i anslagene for hva arbeidene vil koste. Dette beløpet er lagt inn som
økonomisk reserve. I tillegg kommer generell lønns- og prisstigning.
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De planlagte investeringene skal gjennomføres i samsvar med regelverket om offentlige anskaffelser og
er gjengitt i tabellen:

pr 15 april 2013

i Felleskostnader 18 000 000
2-
6 Bygning 151 000 000
1-
6 Huskostnad 169 000 000
7 Utomhus

-

1-
7 Entreprisekostnad 169 000 000
8 Generelle kostnader 16 600 000
1-
8 Byggeskostnad 185 600 000
9 Spesielle kostnader 23 200 000

Prisstigning 5 800 000
0 Marginer og reserver 20 000 000
0-
9 Prosjektkostnad 234 600 000

Vedlagt følger detaljoversikt for investeringene. Oversikten viser at hele prosjektet er knyttet til husetsftmksjonsdyktighet som nasjonal, regional og lokal kulturarena.

Den økonomiske investeringsrammen er fast. Dersom en ser at rammen kan bli overskredet, skal
prosjektet reduseres. Investeringene skal gjennomføres i løpet av en to års periode.

F: Finansieringsptan — manglende fullfinansiering av statens andel.
Investering:
Statlig deltakelse
Kommunal deltakelse
fylkeskommunal deltakelse
Leietakerinnskudd fra Grieghallen AS
Samlet prosjektkostnad

kr. 78,2 mill.
kr. 63,0 mill.
kr. 63,0 mill.
kr. 30,4 mill.
kr. 234,6 mill.

Staten ved Kulturdepartementet har i brev til Grieghallen AS av 16.1.2013 gitt tilsagn om årlig økning ihusleiestøtte på 4,2 mill. kr. Beløpet dekker forventede renteutgifter, men bare deler av de årlige
avdragene. Disse utgjør kr 5,2 mill, årlig.

Grieghallen AS har ved brev av 24.1.13 opplyst Kulturdepartementet om de faktiske kostnader ved et lånpå kr 78,2 mill. Disse kostander er også tatt med i Bergen Filharmoniske Orkester, Festspillene i Bergenog Bergen Nasjonale Opera sine søknader om ekstraordinær statlig husleiestøtte for 2014 og 2015.

Også fra deltakerne i Grieghallen IKS vil det bli arbeidet for at det årlige statstilskuddet til
kulturinstitusjonene økes slik at disse settes i stand til å betale stor nok husleie til å betjene
kapitalutgifiene på statens andel av renter og avdrag.

Lånebehovet for Grieghallen IKS er beregnet slik:
Sum av statlig, fylkeskommunal og kommunal deltakelse jf. forrige tabell:
Lånefmansiering av deler av Grieghallens AS egenfinansiering:
Differanse mellom kjøpesum og gjeld som overdras: (kr 7 1-55) mill.
Dokumentavgift: (2,5 % av kr 71 mill.)
Sum

kr 204,2 mill.
kr 15,4 mill.
kr 16,0 mill.
kr 1,8 mill.
kr 237,4 mill.
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I tillegg overdras kr 55 mill, i eksisterende pantegjeld.

Renteutgifter
Hordaland fylkeskommune og Bergen kommune kan i dag ta opp lån til 2,5-3 % lavere rente enn tilbudet

fra bankkonsortiet til Grieghallen AS. Størrelsen på besparelsen er avhengig av hvor stor

refinansieringsrisiko en påtar seg. Det legges til grunn at et interkommunalt selskap oppnår samme

lånevilkår som deltakerne. Rentebesparelse det først året utgjør vel 6 mill, kr basert på lån med flytende

rente

Lånets løpetid
forskrift om lån og lånevilkår mv. for interkommunale selskaper har en bestemmelse om at løpetiden på

lån til kapitalformål kan ikke være lenger enn det som er forsvarlig ut fra låneobjektets levetid

Økonomisk levetid vurderes etter reglene i § 8 forskrift om årsregnskap og årsberetning for kommuner -

og fylkeskommuner. Ut fra dette regelverket og detaljert oversikt over de planlagte investeringene slik de

forelå pr 2011, er lånets løpetid beregnet til 16 år. Lånet avdras som serielån, jf. forskrift om lån og

lånevilkår mv. for interkommunale selskaper § 2.

fremdriftsplan
Utført pr april 2013: 17,0 mill.

Planlagt utført i resten av 2013: 100,0 mill. (kontraheres innen utgangen av april 2013)

Planlagt utført i 2014: 117,6 mill.

Sum 234,6 mill.

G: Gjennomførte større investeringer og offentlige bidrag til investeringer eller drift.

Da Grieghallen sto ferdig i 197$, hadde den kostet kr 94 mill. Av dette var statens bidrag kr 9 mill. I

tillegg stilte staten garanti for lån kr 10 mill. Kommunens bidrag var kr 12 mill. samt kommunal garanti

for lån.

Ombyggingen av Peer Gynt delen kostet kr 72,5 mill, da den sto ferdig i 1996. Av dette bidro staten med

kr 1$ mill., Hordaland fyllceskommune med kr20 mill., Bergen kommune med kr20 mill, mens resten

ble finansiert ved egenkapital.

Bergen kommune stilte i tillegg garanti for lån kr 60 mill. Lånet ble brukt til refmansiering (kr37 mill.),

til Grieghallen AS sin egenfinansiering av kultur- og kongressenteret (kr 14,5 mill.), og til øvrig

opplåning (kr 8,5 mill.). Restgjeld er kr 52 mill. pr 3 1.12.12.

Selskapets økonomi var vanskelig på 1990 tallet, og driften gikk med underskudd. Etter at Peer Gynt

delen av bygget ble fullført i 1996, deltok kommunen i aksjeemisjon (kr 7 mill.) og ved å gi kr $ mill, i

ansvarlig lån. Lånet ble tilbakebetalt i 1999.

II: Virksomheten i Grieghallen.
Som tidligere nevnt beskriver aksjonæravtalen hallens primære formål som fylkets sentrale kulturbygg og

tilholdssted for Bergen filharmoniske Orkester og festspillene i Bergen. I tillegg er Bergen Nasjonale

Opera lokalisert i Grieghallen. Avtalen fastsetter dessuten at andre arrangementer, herunder

kulturarrangementer, konferansevirksomhet og annen utleie, skal tilpasses virksomheten i orkesteret og

Festspillene.

for å få en forsvarlig økonomi og for å oppfylle målet om at Grieghallen skal kunne oppfylle rollen som

byens sentrale kultur- og konferansesenter, er det nødvendig med utleie utover de behov som Festspillene

i Bergen, Bergen Nasjonale Opera og Bergen filharmoniske Orkester har. Grieghallen AS har ingen

arrangementer i egen regi.
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Året 2010 ble et rekordår for byens storstue, noe både publikumstallet og arrangementsoversikter viser.Totalt var det 373.744 publikummere fordelt på 479 arrangement i Grieghallen. Av disse var 25$kulturarrangement, mens de resterende 221 arrangementene fordelte seg på konferanser, møter, sosialehendelser og utstillinger. Aktiviteten økte ytterliggere i 2011 og 2012. Periodevis har byggets kapasitetvært helt utnyttet.

Regnskapet til Grieghallen AS viser med all tydelighet at selskapet ikke drives kommersielt til tross for atdet også har andre inntekter enn husleie knyttet til kulturvirksomhet. fra starten av i 1971 har driften værtbasert på at disse leiemnntektene brukes til subsidiering av kulturvirksomhet. Regnskapet viser at det ertjent opp lite eller ingen kapital selv etter drift i 40 år. Årlig kapitalslit basert på kostnadene ved ågjenanskaffe utstyr, er langt høyere enn de regnskapsførte avskrivningene. I følge regnskapsreglenebaseres avskrivninger på det utstyret kostet den gangen det ble kjøpt. Regnskapet tar dermed verkenhensyn til prisstigning eller teknologisk framgang på utstyr i årene før det gjenanskaffes.

Selv etter lave avdragsbetalinger er kontantstrømmen fra driften så lav til at selskapet selv ikke kanfinansiere større investeringer. Denne situasjonen er varig, i samsvar med selskapets aksjonæravtale, oggjelder også den forestående fomyelsen av Grieghallen. Offentlige og private investeringsbidrag har vært,
- og er - nødvendige for å kunne sikre virksomheten i Grieghallen.

Det er opplyst at driftsfinansierte investeringer i perioden 2000-2010 har i gjennomsnitt utgjort kr. 5,7mill, hvert år. Investeringer og vedlikeholdsutgifter har vært samlet sett vært langt lavere enngjenanskaffelsesbehovet. Dette er som nevnt på kr 234,6 mill, nå.

Hvis driftsinntektene i Grieghallen skulle finansiert det løpende kapitalslitet, ville leieprisene blitt så høyeat kukurtilbudet ville stoppe opp. Grieghallen kunne ikke oppfylt sin samfunnsmessige oppgave sombyens kulturelle storstue. Grunnlagsinvesteringene blir derfor et offentlig ansvar. Tilsvarende gjelder forandre kulturbygg i Norge og Europa.

I: Rullering av kulturarenaplan 2006 — 2016.
Bystyret behandlet saken Rullering av kulturarenaplan 2006 - 2016
i møtet 24.01 .11 sak 13-11. Oppgraderingen av Grieghallen har fått laveste prioritet blant debyomfaftende tiltakene i planen.

J: Dagens organisasjonsformer knyttet til virksomheten i noen større kulturbygg i Norge.Tabellen viser hvordan noen større kulturbygg er organisert.
Kulturbygglvirksomhet Organisasjonsform Eier(e)Iaksjonær(er)
Grieghallen aksjeselskap DNS, Harmonien, Festspillene og Bergen kommuneOlavshallen aksjeselskap Trondheim kommune
Oslo konserthus aksjeselskap Oslo kommune
Stavanger konserthus IKS interkomm. selskap Stavanger kommune og Rogaland fylkeskommuneIbsenhuset aksjeselskap Skien kommune
Kulturkvartalet kommunalt foretak Bodø kommune
Den norske Opera & Ballett aksjeselskap Den norske Stat
Kulturhuset resultatenhet Tromsø kommune

Det fremgår av tabellen at Grieghallen AS har annen eierstruktur enn de andre. Selskapet er etaksjeselskap med flere aksjonærer, men verken selskapet eller noen av aksjonærene har til formål å drivenæringsvirksomhet.
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K: Eksempler på finansiering av andre større kulturbygg i Norge.
Kommunens og fylkeskommunens økonomiske medvirkning til Grieghallen må sies å ha vært moderat
sett i forhold til tilsvarende prosjekter i Trondheim og Oslo. Ved byggingen av Olavshallen i 1989
utgjorde Trondheim kommunes bidrag kr 190 mill, av en samlet byggekostnad på kr 270 mill.
Tilsvarende beløp for Oslo konserthus, som ble ferdigstilt i 1977, var henholdsvis kr. 193 mill, og kr 235mill. Dette er en brøkdel av byggekostnadene for nye kulturhus. Det nye kulturhuset i Kristiansand bleåpnet for vel ett år siden. Fra Kristiansand kommune har vi mottatt finansieringsplan:

“Kilden Teater- og Konserthus for Sørlandet er på 16 500 kvadratmeter og inneholder 4 publikumssaler
med til sammen 2.277 seter. Bygget er finansiert slik (201 1-kr):

Staten 408 mill kr
Kristiansand kommune 459 mitt kr
Sttftelsen for store kulturanlegg i Kristiansand 288 mill kr
Vest-Agderfylkeskommune 95 mill kr
Salg avparkeringshus 88 mill kr
Eksterne sponsorer 43 mitt kr
Mva. -refusjon 290 mill kr
Finansinntekter i mill kr
SUM 1672 mill kr

Vedtatt kostnadsramme i 2011-kroner er 1 682 mill. kr, men ansvaretfor løst utstyr til 10 mill, kr er
overførtfra byggeprosjektet til drftsselskapet. Kristiansand kommune er ansvarligfor likviditeten i
prosjektet, og må derfor i tillegg betjene selskapets lån på 317 mill. kr som er nødvendigfor åforskuttere
det statlige bidraget som blir utbetalt i raterfram til 2015.”

Det nye konserthuset i Stavanger ble åpnet i fjor høst. Det er finansiert slik:

• Stavanger kommune 600 mill, kroner
• Rogaland fylkeskommune 75 mill, kroner
• Staten 250 mill, kroner
• Mva-kompensasjon i $0 mill. kroner
• Private midler 120 mill, kroner

Sum 1.225 mill kroner
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Sekretariat for kontrollutvalet 
Saksframlegg 

 
Saknr: 
Saksbehandlar: 

2020/42412-1 
Einar Kåre Ulla 

 
 
 
 
 

 
 

 
 

 

 
Saksgang 
Utval Utv.saksnr. Møtedato 

Kontrollutvalet 18/20 16.03.2020 

 

Forenkla etterlevingskontroll med økonomiforvaltninga 2019 for Hordaland 
fylkeskommune og Sogn og Fjordane fylkeskommune 
 
Forslag til vedtak 
 
Det vert ikkje lagt opp til gjennomføring av forenkla etterlevingskontroll med økonomiforvaltninga 
2019 for Hordaland og Sogn og Fjordane fylkeskommunar. 
 
 
 
Samandrag 
 
Etter den nye kommunelova, som no  gjeld i sin heilskap, har rekneskapsrevisor fått ansvar for å 
sjå etter om fylkeskommunen si økonomiforvaltning går føre seg i samsvar med reglar og vedtak, 
og rapportere om dette til kontrollutvalet.   
 
 
 
 
Hogne Haktorson Einar Kåre Ulla 
Kontrollsjef Seniorrådgjevar 
 
 
Saksframlegget er godkjent elektronisk og har difor ingen handskriven underskrift 
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 Saknr: 2020/42412-1  Side 2 av 2

Saksutgreiing 
 
Bakgrunn for saka 
 
Lovgjevar har i den nye kommunelova formalisert forenkla etterlevingskontroll med 
økonomiforvaltninga i kommunar og fylkeskommunar. Det er rekneskapsrevisor som skal 
gjennomføre denne kontrollen, og den skal vere basert på ei risiko- og vesentlegvurdering.  
 
Vedtakskompetanse 
 
Kontrollutvalet har vedtakskompetanse når det gjeld risiko- og vesentlegvurderinga jf. 
Kommunelova § 24-9.  
 
Revisor skal seinast 30. juni gje ein skriftleg uttale til kontrollutvalet, med kopi til fylkesrådmannen, 
om resultatet av kontrollen. Dersom det i kontrollen vert avdekka forhold som fylkesrådmannen må 
rette opp, vert dette lagt fram for fylkestinget, som har vedtakskompetanse til å pålegge 
fylkesrådmannen oppgåver i ein slik samanheng.  
 
Vurderingar og verknader 
 
Rekneskapsrevisor skal sjå etter om fylkeskommunen si økonomiforvaltning i hovudsak går føre 
seg i samsvar med reglar og vedtak.  
 
Revisor skal innan 30. juni levere ein uttale til kontrollutvalet, med kopi til fylkesrådmannen,  om 
resultatet av kontrollen.  
 
Det står i lovteksten at revisor skal basere oppgåva på ei risiko- og vesentlegvurdering, og at 
denne skal leggast fram for kontrollutvalet. Revisor skal innhente tilstrekkeleg informasjon til å 
vurdere om det ligg føre brot på lover, forskrifter eller vedtak, der brotet er vesentleg i forhold til 
økonomiforvaltninga.   
 
Årsrekneskapen for 2019 
Fylkeskommunane Hordaland og Sogn og Fjordane er frå 01.01.2020 slått saman til Vestland 
fylkeskommune. Forenkla etterlevingskontroll med økonomiforvaltninga er ein reiskap for å kunne 
gjere forbetringar i økonomiforvaltninga for den enkelte kommune/fylkeskommune. Forenkla 
etterlevingskontroll for desse to fylkeskommunane, som ikkje eksisterer lenger,  vil dermed ha 
avgrensa effekt. Sekretariatet vurderer derfor å tilrå at kontrollutvalet ikkje ber om gjennomføring 
av denne kontrollen for dei to nemnde fylkeskommunane for rekneskapen for 2019. 
 
Årsrekneskapen for 2020 
Slik sekretariatet ser det vil det vera naturleg at risikovurderinga for rekneskapsåret 2020 vert lagt 
fram samen med/som ein del av revisjonsplanen for 2020 i møte i september i år.  
 
Vidare ser sekretariatet det slik at det vil vera føremålstenleg at den skriftlege uttalen for 
rekneskapsåret 2020 vert lagt fram saman/som ein del av revisjonsrapporten som vert lagt fram i 
mai-møtet neste år. 
 
Konklusjon 
 
Sekretariatet vil på bakgrunn av ovanståande rå kontrollutvalet i Vestland fylkeskommune om ikkje 
å legge opp til gjennomføring av forenkla etterlevingskontroll 2019 for Hordaland fylkeskommune 
og Sogn og Fjordane fylkeskommune. 
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Sekretariat for kontrollutvalet 
Saksframlegg 

 
Saknr: 
Saksbehandlar: 

2019/76-8 
Roald Breistein 

 
 
 
 
 

 
 

 
 

 

 
Saksgang 
Utval Utv.saksnr. Møtedato 

Kontrollutvalet 19/20 16.03.2020 

 

Selskapskontroll av Skyttel AS - Status i arbeidet ved Deloitte 
 
Forslag til vedtak 
 
Kontrollutvalet tek informasjonen til orientering. 
 
 
 
 
Samandrag 
 
Føremålet med denne saka er at Deloitte skal gjera greie for status i arbeidet med den pågåande 
selskapskontrollen av Skyttel AS 
 
 
Hogne Haktorson Roald Breistein 
Kontrollsjef seniorrådjevar 
 
 
Saksframlegget er godkjent elektronisk og har difor ingen handskriven underskrift 
 
 
Vedlegg 
1 Revidert prosjektplan - selskapskontroll av Skyttel 
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 Saknr: 2019/76-8  Side 2 av 3

Saksutgreiing 
 
Bakgrunn for saka 
 
Kontrollutvalet i Hordaland fylkeskommune og kontrollutvalet i Sogn og Fjordane fylkeskommune 
bestilte i møte 02.09.2019 ein felles selskapskontroll av Ferde AS og Skyttel AS. Kontrollutvala i 
fylkeskommunane Rogaland, Aust-Agder og Vest-Agder vart invitert til å delta i selskapskontrollen. 
Rogaland har takka ja til dette medan Aust-Agder og Vest-Agder har takka nei.  
 
På bakgrunn av informasjon som kom fram i media på slutten av 2019, vedtok leiarane i 
kontrollutvala, i samråd med sekretariatet, at selskapskontrollen skal justerast og den skulle delast 
opp i to, ein for Ferde AS og ein for Skyttel AS.  
 
Det betyr at det frå 01.01.2020 er kontrollutvala i Vestland fylkeskommune og Rogaland 
fylkeskommune som eig bestillinga for selskapskontroll av Skyttel AS. 
 
 
I møte i kontrollutvalet i Vestland fylkeskommune 13.02.2020 vart det gjort slikt vedtak: 
 
1. På bakgrunn av det som kom fram i møtet ber kontrollutvalet Deloitte om å levere ein 

redigert prosjektplan til sekretariatet innan 24.02.2020. 
2. Kontrollutvalet gjev leiar i utvalet, i samråd med sekretariatet, fullmakt til å godkjenne den 

redigerte prosjektplanen. 
3. Det er ei målsetting at revisjonsrapporten skal handsamast i møte i kontrollutvalet 

11.05.2020 og i fylkestinget i 09.06.2020. 
 
 
Redigert prosjektplan (vedlegg) for selskapskontroll av Skyttel AS i tråd med punkt 2 over vart 
godkjent i e-post til Deloitte 26.02.2020 og har slikt føremål: 
 
«Føremålet med selskapskontrollen vil vere å undersøkje om organiseringa av og aktivitetane i 
Skyttel AS er i samsvar med føremålet til selskapet, om eigarane har hatt ei tilfredsstillande 
oppfølging av selskapet, og vidare å undersøkje om bruk av midlar er i samsvar med eigarane sine 
føringar.» 
 
 
Med bakgrunn i føremålet er det utarbeidd følgjande problemstillingar som vil bli undersøkt: 
 

1. Har eigarfylkeskommunane etablert ei tilfredsstillande eigaroppfølging av selskapet?  
a. Er det etablert tydelege mål for Skyttel AS? 
b. Har eigarane følgt opp selskapet i samsvar med KS sine retningslinjer? 
c. Gjennomfører eigarane kontroll med selskapet sine kostnadar og bruk av midlar? 

 
2. I kva grad er selskapet organisert slik at det kan ivareta føremålet og oppgåvene til 

selskapet? 
 
3. Har selskapet gjort naudsynte tiltak for å sikre at personopplysningar blir handsama i 

samsvar med krav i regelverket?  
a. Har selskapet gjort tilstrekkelege risikovurderingar? 
b. Har selskapet databehandlaravtalar med alle leverandørar som handsamar 

person-opplysningar på vegner av selskapet? 
c. Har selskapet nytta lovlege overføringsmekanismar i samband med ev. utføring av 

person-opplysningar frå EØS? 
 

4. Er ressursbruken i Skyttel AS i samsvar med og eigna til å understøtte føremålet til 
selskapet? 

a. I kva grad er det etablert ein tydeleg ansvars- og rolledelinga internt i selskapet 
med omsyn til økonomiske fullmakter? 

b. I kva grad er det etablert rutinar for vurdering av uavhengigheit og habilitet i 
selskapet? 
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c. Har bruken av midlar i selskapet vore i samsvar eigarane sine føringar sidan 
oppstart og fram til 31. desember 2019. Det vi vil sjå på er: 

i. Er kostnadsnivået for utvalde aktivitetar og postar som seminar, reise, løn 
mm., rimelege for eit offentleg eigd selskap? 

ii. I kva grad er det etablert rutinar for å sikre effektive innkjøp og blir desse 
følgt i praksis?  

 
 
Vedtakskompetanse 
 
Kontrollutvalet har mynde til å gjennomføre selskapskontrollar medan det er fylkestinget som har 
mynde til å vedta revisjonsrapporten, jf. kommunelova § 23-5. 
 
 
Vurderingar og verknader 
 
Deloitte vil i møtet orientere om status og framdrift i prosjektet. Dei vert også utfordra på å ta opp 
med kontrollutvalet dersom dei ser tilhøve (raude eller gule flagg) som gjer at det bør gjerast 
endringar i bestillinga. 
 
 
Konklusjon 
 
Dersom det ikkje kjem fram særskilte opplysningar, som t.d. krev justering ift. godkjend 
prosjektplan, vert det tilrådd at kontrollutvalet tar informasjonen til orientering.
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1. Føremål og problemstillingar 

1.1 Bakgrunn 

Deloitte har i samsvar med bestilling frå kontrollutvala i fylkeskommunane Vestland og Rogaland i møte 

høvesvis 13. og 20. februar 2020 revidert prosjektplan for selskapskontroll av Skyttel AS. 

 

1.2 Føremål og problemstillingar 

Føremålet med selskapskontrollen vil vere å undersøkje om organiseringa av og aktivitetane i Skyttel AS 

er i samsvar med føremålet til selskapet, om eigarane har hatt ei tilfredsstillande oppfølging av selskapet, 

og vidare å undersøkje om bruk av midlar er i samsvar med eigarane sine føringar. 

Med bakgrunn i føremålet er det utarbeidd følgjande problemstillingar som vil bli undersøkt: 

1. Har eigarfylkeskommunane etablert ei tilfredsstillande eigaroppfølging av selskapet? 

a. Er det etablert tydelege mål for Skyttel AS? 

b. Har eigarane følgt opp selskapet i samsvar med KS sine retningslinjer? 

c. Gjennomfører eigarane kontroll med selskapet sine kostnadar og bruk av midlar? 

 

2. I kva grad er selskapet organisert slik at det kan ivareta føremålet og oppgåvene til selskapet? 

 

3. Har selskapet gjort naudsynte tiltak for å sikre at personopplysningar blir handsama i samsvar med 

krav i regelverket? 

a. Har selskapet gjort tilstrekkelege risikovurderingar? 

b. Har selskapet databehandlaravtalar med alle leverandørar som handsamar person-

opplysningar på vegner av selskapet? 

c. Har selskapet nytta lovlege overføringsmekanismar i samband med ev. utføring av person-

opplysningar frå EØS? 

 

4. Er ressursbruken i Skyttel AS i samsvar med og eigna til å understøtte føremålet til selskapet? 

a. I kva grad er det etablert ein tydeleg ansvars- og rolledelinga internt i selskapet med omsyn 

til økonomiske fullmakter? 

b. I kva grad er det etablert rutinar for vurdering av uavhengigheit og habilitet i selskapet? 

c. Har bruken av midlar i selskapet vore i samsvar eigarane sine føringar sidan oppstart og 

fram til 31. desember 2019. Det vi vil sjå på er: 

i. Er kostnadsnivået for utvalde aktivitetar og postar som seminar, reise, løn mm., 

rimelege for eit offentleg eigd selskap?  

ii. I kva grad er det etablert rutinar for å sikre effektive innkjøp og blir desse følgt i 

praksis?  

 

1.3 Uavhengigheit 

Deloitte er rekneskapsrevisor for selskapet som skal kontrollerast.  Basert på ei juridisk vurdering utført av 

Lic. Jur. Oddvar Overå i 2010 blir det konkludert med at ein kan gjennomføre forvaltningsrevisjon/ 

selskapskontroll i selskap som ein er rekneskapsrevisor for. I utgreiinga skil Overå mellom selskap som 

fullt ut - direkte eller indirekte - er eigd av kommunar og/eller fylkeskommunar, og selskap der også staten 

og/eller private er eigarar. Når det gjeld selskap som er fullt ut fylkeskommunalt/kommunalt eigd 

konkluderer Overå med «at det ikke kan være noe i vegen for at kommunens revisor kan gis i oppdrag å 

utføre selskapskontroll selv om vedkommende også er valgt revisor for det aktuelle selskapet.»  Dette er 

ein konklusjon også Norges kommunerevisorforbund (NKRF) viser til.  

Deloitte har i tillegg gjennomført konfliktsjekk og vurdering av eigen uavhengigheit, og har ikkje funne 

grunn til å ikkje gjennomføre selskapskontrollen med dei problemstillingane som går fram av denne 

prosjektplanen. Om det kjem fram nye opplysningar som gjer at selskapskontrollen blir vurdert å kome i 

konflikt med rekneskapsrevisjonsoppdraget, vil uavhengigheita til Deloitte bli vurdert på nytt. 
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2. Kontrollkriterium 

2.1 Innleiing 

Kontrollkriteria vil bli henta frå og utleia av autoritative kjelder, rettsreglar, politiske vedtak og fastsette 

retningslinjer. Kontrollkriteria under er ikkje uttømmande for kva som kan vere relevant i selskap-

skontrollen. Andre kriterium vil kunne komme til dersom det skulle vere naudsynt for å få ei fullstendig 

undersøking og vurdering av problemstillingane. 

2.2 Internkontroll 

2.2.1 COSO 

COSO er eit anerkjent rammeverk for internkontroll. COSO definerer internkontroll som ein kontinuerleg 

prosess, utført av styre, leiing og andre tilsette i ei verksemd for å gi rimeleg tryggleik for at ein når mål 

knytt til: målretta, effektiv og føremålstenleg drift; påliteleg intern og ekstern rapportering; og etterleving 

av lovar, reglar og interne retningsliner. Rammeverket omfattar fem hovudelement: kontrollmiljø, 

risikovurderingar, kontrollaktivitetar, informasjon og kommunikasjon, og oppfølging frå leiinga. 

Komponentane er gjensidig avhengige av kvarandre, og likeverdige deler av eit internkontrollsystem. 

COSO-modellen kan illustrerast slik:  

Figur 1: Illustrasjon av COSO-modellen. 

 
 

I COSO sitt rammeverk går det frem at mål på sektorovergripande nivå er ein føresetnad for internkontroll. 

Leiarar og tilsette organisasjonen må ha ei forståing for dei overordna strategiane og måla i organisasjonen, 

og ein del av internkontrollarbeidet er å spesifisere målbare, oppnåelige, relevante og tidfesta mål som 

organisasjonen skal jobbe etter. Desse overordna måla skal operasjonaliserast til dei underliggande 

einingane i organisasjonen.  

Kontrollmiljø  

For å sikre ein god internkontroll er det, ifølgje COSO-modellen, viktig å utvikle eit godt kontrollmiljø. 

Kontrollmiljøet er dei standardane, prosessane og strukturane som dannar basis for organisasjonen sitt 

internkontrollarbeid. Det er fleire viktige prinsipp for eit godt kontrollmiljø, mellom anna: 

• at organisasjonen viser at dei er opptatt av integritet og etiske verdiar 

• at leiinga, med utgangspunkt i organisasjonen sine mål, etablerer strukturar, rapporteringsvegar og 

eigna fullmakts- og ansvarstilhøve. 
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• at organisasjonen forpliktar seg til å tiltrekke seg, utvikle og behalde kompetanse som samsvarer 

med organisasjonens mål. 

Kommunikasjon og informasjon 

For å etablere god internkontroll er det i følgje COSO-modellen viktig med effektiv og tidsriktig informasjon 

og kommunikasjon, både horisontalt og vertikalt i organisasjonen. Dette krev føremålstenlege møte- og 

rapporteringspunkt, og system som sikrar at vesentleg informasjon blir kommunisert til rett nivå. 

Risikovurderingar 

Risikovurderingar er eit sentralt element både i rammeverket for internkontroll i COSO, og dei sektor-

spesifikke og tenestespesifikke krava til internkontroll.  

Gjennom risikovurderingar gjer ein systematisk gjennomgang av tenestene for å finne fram til aktivitetar 

eller prosessar kor det til dømes er fare for manglande måloppnåing, manglande etterleving av regelverk 

/ rutinar, mangelfull rapportering eller utilfredsstillande kvalitet i tenestene.  

Kontrollaktiviteter 

Kontrollaktivitetar er dei retningsliner, aktivitetar og rutinar som blir sett i verk i den daglege drifta for å 

sikre at organisasjonen når måla sine. Eit prinsipp som blir lagt til grunn er at leiinga skal etablere rutinar 

og retningsliner som inngår som ein del av den daglege drifta i organisasjonen. Slike rutinar skal gjere det 

klart kva som er forventa av einingane, og skal gjere det tydeleg kven som har ansvar for å gjennomføre 

rutinen. COSO åtvarar mot at uskrivne rutinar kan vere lette å omgå og kostnadskrevjande for 

organisasjonen å vedlikehalde dersom det er utskifting av personell. Vidare tilrår COSO at leiinga ved jamne 

mellomrom gjennomgår og oppdaterer prosedyrar og kontrollaktivitetar. 

Leiinga si oppfølging 

COSO-rammeverket legg til grunn at for å sikre gjennomføring av handlingar eller endringar som er 

naudsynte for å oppnå ein god internkontroll, er leiinga si oppfølging viktig. Dette krev at leiinga må ha 

tilstrekkeleg innsikt til å vurdere kva element i internkontrollen som fungerer bra og kva element som bør 

forbetrast. 

Leiinga kan til dømes følgje opp internkontrollen gjennom regelmessige gjennomgangar i møte (leiinga si 

gjennomgang), inspeksjonsrundar/stikkprøver, og/eller systemrevisjonar.  

2.3 Eigarstyring 

KS har fastsett 21 tilrådingar for god eigarstyring og selskapsleiing i kommunal og fylkeskommunal sektor. 

Desse 21 tilrådingane har HFK utfyllande sitert i sin overordna eigarstrategi. KS bruker omgrepet 

«kommune» både for kommune og fylkeskommune i sine tilrådingar. 

KS tilrår at det blir utarbeidd eigarskapsmeldingar: «Kommunestyrene bør hvert år fastsette overordnede 

prinsipper for sitt eierskap ved å utarbeide en eierskapsmelding for alle sine selskaper.» Vidare tilrår KS at 

kommunen bør ha ein open og klart uttrykt eigarstrategi for sitt eigarskap i ulike selskap og at 

«Kommunestyret skal utarbeide og bør jevnlig revidere styringsdokumentene og avtalene som regulerer 

styringen av selskapet.» 

KS tilrår at fylkestinget som hovudregel bør utnemne sentrale folkevalte som eigarrepresentantar i 

eigarorganet, for å forenkle samhandlinga og kommunikasjonen mellom fylkestinget og eigarorganet. 

Vidare tilrår KS at føresegn om innkallingsfrist til representantskapsmøte tas inn i selskapsavtalen, og så 

skal representantskapet fastsette budsjett, økonomiplan og rekneskap. 

KS understreker at revisor ikkje er pliktig til å møte i representantskapet, men tilrår å følgje aksjelova på 

saken. Aksjelova § 7-5 fastsett at: «Revisor skal delta i generalforsamlingen når de saker som skal 

behandles, er av en slik art at dette må anses som nødvendig.» 

Bruk av valkomité bør vere nedfelt i selskapsavtalen; valkomiteen si samansetting bør reflektere 

eigardelane i selskap med fleire eigarfylkeskommunar; det bør utarbeidast retningsliner som regulerer 

valkomiteen sitt arbeid; valkomiteen bør grunngje sine forslag; og for å sikre kontinuitet bør ikkje heile 

styret bli skifta ut samtidig. 
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Når det gjeld samansettinga av styret fastsett KS: «Det er eiers ansvar å sørge for at styrets kompetanse 

samlet sett er tilpasset det enkelte selskaps virksomhet.» Vidare tilrår KS at fylkeskommunen sikrar 

opplæring av styremedlemmane. KS tilrår at styret bør ha kompetanse innan økonomi, organisasjon, 

marknaden selskapet opererer i, fagleg innsikt, og interesse for selskapets formål. KS understrekar at 

styreverv i selskap er personlege verv, som betyr at styremedlemmar berre representerer seg sjølve – 

ikkje parti, enkeltfylkeskommunar, eller andre interessentar – og skal ivareta selskapet sine interesser til 

det beste for alle eigarane.  

KS tilrår også at «Ordførar og rådmann bør ikkje sitte i styrer i selskaper.» og «Ingen kommunalt ansatte 

eller folkevalgte skal håndtere saker i kommunen som gjelder et selskap der de selv er styremedlem.» 

KS tilrår at eigarorganet søker å oppnå balansert kjønnsrepresentasjon i styret: «I henhold til IKS-loven § 

10 er det krav om tilnærmet 40 % kjønnsrepresentasjon i styrene.»  

KS tilrår at i IKS så bør representantskapet fastsette godtgjersle til styre, og at deltakarfylkeskommunane 

fastsett og utbetalar godtgjersle til sine medlemer i representantskapet. 

KS tilrår at eigarstyringa skal skje gjennom eigarorganet. 

KS tilrår at alle med styreverv for fylkeskommunale selskap bør registrere vervane i KS sitt 

styrevervregister (www.styrevervregisteret.no). 

2.4 Personopplysningslova 

Jf. personvernforordninga § 2 første ledd, er selskapet underlagt lov om behandling av personopplysningar. 

Denne tredde i kraft 20. juli 2018, og gjennomfører EU sin personvernforordning – kjent som GDPR – i 

norsk lov. Artikkel 4 i personvernforordninga definerer omgrepa brukt i forordninga i 26 punkt. Under er 

nokre av dei relevante punkta presentert: 

1) «personopplysninger» enhver opplysning om en identifisert eller identifiserbar fysisk person («den 

registrerte»); en identifiserbar fysisk person er en person som direkte eller indirekte kan identifiseres, 

særlig ved hjelp av en identifikator, f.eks. et navn, et identifikasjonsnummer, lokaliseringsopplysninger, 

en nettidentifikator eller ett eller flere elementer som er spesifikke for nevnte fysiske persons fysiske, 

fysiologiske, genetiske, psykiske, økonomiske, kulturelle eller sosiale identitet, 

2) «behandling» enhver operasjon eller rekke av operasjoner som gjøres med personopplysninger, enten 

automatisert eller ikke, f.eks. innsamling, registrering, organisering, strukturering, lagring, tilpasning eller 

endring, gjenfinning, konsultering, bruk, utlevering ved overføring, spredning eller alle andre former for 

tilgjengeliggjøring, sammenstilling eller samkjøring, begrensning, sletting eller tilintetgjøring 

… 

7) «behandlingsansvarlig» en fysisk eller juridisk person, en offentlig myndighet, en institusjon eller 

ethvert annet organ som alene eller sammen med andre bestemmer formålet med behandlingen av 

personopplysninger og hvilke midler som skal benyttes … 

8) «databehandler» en fysisk eller juridisk person, offentlig myndighet, institusjon eller ethvert annet 

organ som behandler personopplysninger på vegne av den behandlingsansvarlige 

I selskapet er det dagleg leiar som er behandlingsansvarleg. Databehandlarar er tenesteleverandørar til 

selskapet som behandlar personopplysningar på vegner av selskapet. Forordninga artikkel 28 nr. 3 stiller 

krav om at behandling av personopplysningar utført av ein databehandlar skal vere underlagt ein avtale 

med nærare spesifisert innhald (bokstav a til h). 

For å behandle personopplysningar må ein behandlingsansvarleg ha eit lovleg behandlingsgrunnlag. Desse 

er lista i artikkel 6 nr. 1, bokstav a) til f). Selskapet har gjennom bompengeavtalen med samferdsle-

departementet jf. veglova § 27 femte ledd, heimel til å handsame personopplysningar når det er naudsynt 

for å utføre oppgåva med å krevje inn bompengar. Behandlingsgrunnlag for slik behandling av 

personopplysningar i selskapet er dimed personopplysningslova artikkel 6 nr. 1 bokstav e) jf. veglova § 27 

femte ledd.  
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Personvernforordninga artikkel 32 nr. 1 stiller vidare krav om informasjonstryggleik ved behandling av 
personopplysningar. Krava som blir stilt er at informasjonstryggleiken skal vere tilfredsstillande med omsyn 
til personopplysningane si konfidensialitet, integritet, tilgjengelegheit og robustheit gjennom at det blir sett 

i verk eigna tekniske og organisatoriske tiltak basert på risikovurderingar. Artikkelen inneheld føresegn 
som omhandlar kva risikovurderingane skal leggje vekt på. 

2.5 Fylkeskommunale styringsdokumenter og vedtak 

Relevante fylkeskommunale styringsdokument og vedtak kan bli nytta som kontrollkriterium. 
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3. Metode 

Deloitte utfører selskapskontroll i samsvar med gjeldande standard for forvaltningsrevisjon (RSK 001) og 

kvalitetssikring er underlagt krava til kvalitetssikring i Deloitte Policy Manual (DPM). 

3.1 Dokumentanalyse 

Rettsreglar og fylkeskommunale vedtak vil bli gjennomgått og nytta som kontrollkriterium. Vidare vil 

informasjon om og frå selskapet og dokumentasjon på etterleving av interne rutinar, regelverk mm. bli 

samla inn og analysert. Innsamla dokumentasjon vil bli vurdert opp mot kontrollkriteria. 

3.2 Intervju 
For å få supplerande informasjon til skriftlege kjelder vil Deloitte intervjue utvalde personar frå selskapet 

og eigarfylkeskommunane. Vi tek sikte på å gjennomføre ca. 4-5 intervju. 

3.3 Rekneskapsanalyse og stikkprøvar 

Revisjonen vil sjå på rekneskapen til selskapet for å undersøke om pengebruken er i samsvar med føremåla 

til selskapet, jf. problemstilling 4. Rekneskapsgjennomgangen vil dekke perioden frå oppstart av selskapet 

i 2017 og fram til 31. desember 2019. Hovedvekta vil vere på gjennomgang av kostnader knytt til seminar, 

reise mm. For dei utvalde postane vil revisjonen be om underlagsdokumentasjon.  

3.4 Verifisering og høyring 

Oppsummering av intervju vil bli sendt til dei intervjua for verifisering. Det er informasjon frå dei verifisert 

intervjureferata som vil bli nytta i rapporten. Faktadelen i rapporten vil bli sendt til fylkeskommunane og 

selskapet for verifisering. Deretter vil heile rapporten, inkludert vurderingsdel og forslag til tiltak, bli sendt 

til fylkeskommunane og selskapet for uttale. Innkomne høyringsuttaler vil bli vedlagt den endelege 

rapporten som blir sendt til kontrollutvala. 
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4. Tid og ressursbruk 

4.1 Nøkkelpersonell 

Birte Bjørkelo er oppdragsansvarleg partnar på oppdraget. I tillegg vil teamet bestå av prosjektleiar Frode 

Løvlie (manager) og Åsne Naalsund  Aldal (manager). Deloitte har sett saman eit team som sikrar at 

prosjektet blir gjennomført i samsvar med gjeldande retningsliner, samt med nødvendig kompetanse og 

erfaring innanfor kommunal revisjon. 

4.2 Ressursbruk 

Med utgangspunkt i prosjektet sin karakter og planen som er lagt for korleis prosjektet skal bli gjennomført 

vil det ta om lag 160-190 timar å gjennomføre selskapskontrollen utover det som er fakturert per no. Dette 

inkluderer førebuing av prosjektet, utarbeiding av problemstillingar og prosjektplan, førebuing og 

gjennomføring av datainnsamling, analyse av data og utarbeiding og kvalitetssikring av rapport. Timetalet 

omfattar også presentasjon av ferdig rapport for kontrollutvala i Vestland og Rogaland fylkeskommunar. 

Reiseutgifter til Rogaland kjem i tillegg. 

Timeestimatet inkluderer ikkje førebuing og gjennomføring av presentasjon i fylkestinga. Eventuelle 

presentasjonar av rapporten i fylkesting vil bli fakturert etter medgått tid, inntil 6 timar per fylkesting, i 

tillegg til det totale timetalet som er presentert over. Reiseutgifter til Rogaland kjem i tillegg. 

Eventuelle presentasjonar av rapporten i andre kontrollutval enn Vestland og Rogaland fylkeskommunar, 

vil bli avtala særskilt og fakturert etter nærare avtale. 

4.3 Gjennomføringsplan 

Vi tek sikte på å ha utarbeidd eit rapportutkast innan 24. april, slik at rapporten kan handsamast i 

kontrollutvalsmøtet i Vestland fylkeskommune 11. mai 2020 og i kontrollutvalsmøtet i Rogaland 

fylkeskommune 28. mai 2020. 

Gjennomføringsperiode avhenger av at fristar som revisjonen gir blir overhaldt, samt at det ikkje oppstår 

hindringar undervegs som vi ikkje har tatt eller kunne tatt høgde for. Revisjonen vil halde sekretariata for 

kontrollutvala orientert om framdrifta undervegs. Fakturering av kostnadane ved prosjektet vil skje i 

samsvar med inngåtte avtalar.  

 

Bergen, 24. februar 2020 

 

 

(sign.) 

_________________________________ 

Birte Bjørkelo 

Oppdragsansvarleg partnar 
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Sekretariat for kontrollutvalet 
Saksframlegg 

 
Saknr: 
Saksbehandlar: 

2020/41815-2 
Roald Breistein 

 
 
 
 
 

 
 

 
 

 

 
Saksgang 
Utval Utv.saksnr. Møtedato 

Kontrollutvalet 20/20 16.03.2020 

 

Henvending frå Hardanger AKS 
 
Forslag til vedtak 
 
1. Kontrollutvalet i Vestland fylkeskommune tar henvendinga frå Hardanger AKS til orientering. 
2. Kontrollutvalet tar saka med seg som eit innspel i risiko- og vesentlegvurderinga som skal ligga til 

grunn for plan for forvaltningsrevisjon og plan for eigarskapskontroll for perioden 2020 – 2024, som 
kontrollutvalet no er i gang med. 

 
 
 
Samandrag 
 
Føremålet med denne saka er å vurdere om brev frå Hardanger AKS dagsett 20.01.2020 er ei sak 
som kontrollutvalet i Vestland fylkeskommune bør involverer seg i. 
 
 
 
Hogne Haktorson Roald Breistein 
Kontrollsjef seniorrådjevar 
 
 
Saksframlegget er godkjent elektronisk og har difor ingen handskriven underskrift 
 
 
Vedlegg 
1 Hardanger AKS er i positiv utvikling men bryt med lovpålagte krav 
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Saksutgreiing 
 
Bakgrunn for saka 
 
I samband med møte i kontrollutvalet i Vestland fylkeskommune 13.02.2020 vart dette protokollert i 
sak PS 15/20: 
 
«Handsaming i møte 
Jostein Ljones orienterte om brev han som medlem i heradsstyret i Kvam herad har motteke frå 
Hardanger AKS om utfordringar i selskapet. Brevet har tittelen «Hardanger AKS i ei positiv 
utvikling men bryt med lovpålagte krav». Hordaland fylkeskommune og Kvam herad gjennomførte 
ein selskapskontroll av dette selskapet i 2016. 
 
Brevet vert send til sekretariatet og kontrollutvalet ber sekretariatet førebu ei sak til neste møte 
med tanke på om det som kjem fram i brevet kan vera grunnlag for å vurdere om det bør 
gjennomførast ny kontroll i selskapet. 
 
Etter dette vart slikt vedtak samrøystes vedteke. 
Vedtak 
 

1. Kontrollutvalet i Vestland fylkeskommune ønskjer å ha eventuelt som sak i kvart møte. 
2. kontrollutvalet ber sekretariatet førebu ei sak til neste møte med tanke på om det som kjem 

fram i brevet frå Hardanger AKS kan vera grunnlag for å vurdere om det bør gjennomførast 
ny kontroll i selskapet.» 

 
Brevet ligg ved saka. 
 
Vedtakskompetanse 
 
Kontrollutvalet har mynde til å gjennomføre forvaltningsrevisjonar/selskapskontrollar medan det er 
fylkestinget som har mynde til å vedta revisjonsrapportar, jf. kommunelova § 23-5. 
 
 
Vurderingar og verknader 
 
Sekretariatet har merka seg at det mottekne brevet i hovudsak omhandlar at selskapet meiner dei 
ikkje har god nok økonomi til å kunne ivareta lovpålagde oppgåver. Vidare har vi merka oss at 
eigarrepresentanten for Hordaland fylkeskommune og eigarrepresentanten for Samnanger 
kommune ikkje var til stades på generalforsamlinga i selskapet 04.07.2019. 
 
 
Sekretariatet hadde 04.03.2020 munnleg kontakt med ordførar i Kvam herad, Torgeir Næss, som 
kunne opplyse følgjande i høve oppfølging av brevet frå Hardanger AKS: 
 

 Det er gjennomført eit eigarmøte 19.02.2020 mellom Kvam herad og Hardanger AKS 
 Det er også gjennomført eit møte mellom NAV, administrasjonen i Hardanger AKS og 

administrasjonen i Kvam herad 
 Ordførar har også hatt møte med styreleiar i selskapet 
 Føremålet med desse aktivitetane har vore å få fram fakta i saka og avklare løypande drift 

som eit grunnlag for kva som bør gjerast vidare 
 Det vert framleis jobba med saka 
 Ordførar har orientert Kvam heradsstyre munnleg om saka 

 
 
Slik sekretariatet ser det er dette ikkje ei sak som kontrollutvalet i Vestland fylkeskommune på 
noverande tidspunkt bør involvere seg i. Grunngjevinga for det er at Kvam herad er i dialog med 
både Hardanger AKS og NAV med tanke på å i finne ei løysing på saka.  
 
Vidare meiner sekretariatet at dette kan vera eit innspel i risiko- og vesentlegvurderinga som skal 
ligga til grunn for plan for forvaltningsrevisjon og plan for eigarskapskontroll for perioden 2020 – 
2024, som kontrollutvalet no er i gang med. 
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Konklusjon 
 
Det vert tilrådd at kontrollutvalet i Vestland fylkeskommune på noverande tidspunkt tar 
henvendinga frå Hardanger AKS til orientering.  
 
Vidare vert det tilrådd at kontrollutvalet tar saka med seg som eit innspel i risiko- og 
vesentlegvurderinga som skal ligga til grunn for plan for forvaltningsrevisjon og plan for 
eigarskapskontroll for perioden 2020 – 2024, som kontrollutvalet no er i gang med. 
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Sekretariat for kontrollutvalet 
Saksframlegg 

 
Saknr: 
Saksbehandlar: 

2019/42-7 
Roald Breistein 

 
 
 
 
 

 
 

 
 

 

 
Saksgang 
Utval Utv.saksnr. Møtedato 

Kontrollutvalet 21/20 16.03.2020 

 

Bestilling av forvaltningsrevisjon 
 
Forslag til vedtak  
 
1. Kontrollutvalet ønskjer at det vert gjennomført forvaltningsrevisjon innan ...................  
2. Deloitte vert beden om å levere forslag til prosjektplan i tråd med dei føringar utvalet har gjeve, inkl. 

føremål, problemstillingar, ev. avgrensingar, ressursbruk og leveringstidspunkt.  
3. Forslag til prosjektplan bes levert sekretariatet seinast innan 27.04.2020.  
4. Prosjektplanen skal leggjast fram til godkjenning i neste møte i kontrollutvalet. 
 
 
 
Samandrag 
 
Føremålet med denne saka er at kontrollutvalet skal ta stilling til kva område neste 
forvaltningsrevisjon skal gjennomførast innan.  
 
 
 
Hogne Haktorson Roald Breistein 
Kontrollsjef seniorrådjevar 
 
 
Saksframlegget er godkjent elektronisk og har difor ingen handskriven underskrift 
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Saksutgreiing 
 
Bakgrunn for saka 
 
Kontrollutvalet i Hordaland fylkeskommune gjorde slikt vedtak i sak PS 70/18 i møte 27.08.2018:  
 
«Kontrollutvalet godkjenner revidert plan for forvaltningsrevisjon for perioden 2016 – 2020 slik den 
ligg føre.» 
 
Av den reviderte planen går det fram at i prioritert gruppe er desse 12 prosjekta sett opp i prioritert 
rekkefølgje:  
 
1. Oppfølgingstenesta (OT)  
2. Bybanen utbygging – er gjennomført 
3. Psykososialt læringsmiljø  
4. Innkjøp  
5. Utarbeiding, inngåing og oppfølging av kontraktar knytt til samferdsel  
6. Informasjonstryggleik  
7. Beredskap på veg 2 – er gjennomført  
8. Etterleving av barnekonvensjonen  
9. Transporttenesta for forflytningshemma (TT-ordninga) – er gjennomført 
10. Etikk, habilitet og fullmakter  
11. Krav til timetal i vidaregåande opplæring  
12. Økonomistyring og etterleving av budsjett i skulane  
 
 
Fylkestinget i Sogn og Fjordane fylkeskommune gjorde slikt vedtak i sak 33/18 i møte 19.10.2018:  
 
«Fylkestinget vedtek rullert plan for forvaltningsrevisjon 2018 – 2020 slik den ligg føre.» 
 
Av den reviderte planen går det fram at i prioritert gruppe er desse 7 prosjekta sett opp i prioritert 
rekkefølgje:  
 
1. Tilpassa opplæring og spesialundervisning 
2. Informasjonstryggleik 
3. Mobbing/psykososialt læringsmiljø 
4. Havbruk og fiskeri 
5. Oppfølging av lærlingar og lærebedrifter 
6. Digitale verktøy og digital kompetanse 
7. Tunneltryggleik 

 
Vedtakskompetanse 
 
Det er kontrollutvalet som har vedtakskompetanse i denne saka, jf. kommuneloven § 23-3. 
 
Vurderingar og verknader 
 
På bakgrunn av at dei bestilte prosjekta no snart er ferdig gjennomført er det tid for at 
kontrollutvalet bør vurdera kva nye prosjekt som skal setjast i bestilling. Kontrollutvalet skal for det 
første velja det eller dei nye prosjekta for gjennomføring av forvaltningsrevisjon.  
 
Som vi ser av dei gjeldande planane for Hordaland fylkeskommune og Sogn og Fjordane 
fylkeskommune er det 2 prosjekt som går igjen i begge planane. Slik sekretariatet ser det kan 
desse 2 prosjekta vera relevante for Vestland fylkeskommune å få gjennomført forvaltningsrevisjon 
innan: 
 

 Psykososialt læringsmiljø / Mobbing/psykososialt læringsmiljø 
 Informasjonstryggleik 
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Når utvalet har bestemt kva prosjekt dei vil bestilla, bør dei formulera eit føremål med prosjektet. 
Vidare bør utvalet definera og avgrensa prosjektet nærare, t.d. ved å formulere 
problemstillingar/moment som ein vil at revisor skal finna svar på.  
 
I dette arbeidet kan utvalet dra veksel på omtale av dei aktuelle prosjekta, slik det kjem fram i dei 
reviderte planane for forvaltningsrevisjon, og analysedokumenta som ligg til grunn for dei: 
 

Nr.  Prosjekt 
 

Tema 

2 SFFK 
6 HFK 

Informasjonstryggleik 
 

 Styringssystem 
 System og rutinar 
 Oversikt over personopplysningar 

Hordaland fylkeskommune – Analysedokument: 
Den nye personvernlova (GDPR) blir implementert i Noreg i mai 2018. Dei 
nye reglane medfører at alle kommunar og fylkeskommunar får fleire og 
strengare plikter enn tidlegare. 
 
Det går fram av årsmelding 2016 at ein ny IT-strategi er under utarbeiding, 
og at ei sentral føring for denne er personvern og trygg forvalting av 
system som handsamar personopplysningar. Vidare går det fram at 
fylkeskommunen har eige personvernombod. 
 
Fylkeskommunen har pågåande eit GDPR-prosjekt, der det blir arbeidd 
med tilpassingar til den nye personvernlova. I intervju blir det peika på at 
endringane er omfattande, og at risikoane knytt til dette framleis er høgst 
reelle. Revisjonen vurderer derfor risikoen å framleis vere høg på dette 
området. 

 
Sogn og Fjordane fylkeskommune – Analysedokument: 

Den nye personvernlova (GDPR) blir implementert i Noreg i mai 
2018. Dei nye reglane medfører at alle kommunar og 
fylkeskommunar får fleire og strengare plikter enn tidlegare. 
 
Fylkes kommunen har pågåande eit omfattande GDPR - 
prosjekt. Fleire av momenta i det nye regelverket er allereie på 
plass (personvernombod saman med Hordaland 
fylkeskommune og sertifiseringar av IKT - tenesta). 
 
Dei er i prosess med å etablere eit verktøy for å halde oversikt 
over personopplysningar som blir handsama i fylkeskommunen. 
 
Dei nye krava er strenge, og endringane som må gjerast for å 
imøtekome desse er omfattande, så revisjonen vurderer risikoen 
på dette området som høg. 

3 SFFK 
3 HFK 

Mobbing/psykososialt 
læringsmiljø 

 Førebygging 
 Kartlegging 
 Oppfølging 

Hordaland fylkeskommune – Analysedokument: 
Mobbeombodet i Hordaland blei tilsett i ei toårig prosjektordning hausten 
2015. Ombodet fekk 27 saker frå elevar i vidaregåande skule og frå 
lærlingar i 2016.  
 
Nytt kapittel 9 A i opplæringslova lovfestar nulltoleranse mot mobbing i 
skulen, og skjerpar inn aktivitetsplikta til skulane.  
Det blir opplyst at fylkeskommunen har justert interne retningsliner, og at 
dei har hatt interne kurs knytt til endringane i loven.  
 
Endringane i opplæringslova er likevel so omfattande at risikonivået på 
området blir vurdert å vere høgare i dag enn i 2016. 

 
Sogn og Fjordane fylkeskommune – Analysedokument: 

Nytt kapittel 9 A i opplæringslova lovfestar nulltoleranse mot mobbing i  
skulen, og skjerpar inn aktivitetsplikta til skulane. 
 
Endringa i lova har ifølgje fylkeskommunen ført til auka merksemd knytt til 
mobbeproblematikk. Vidare skal fylkeskommunen følgje opp kravet frå 
regjeringa om å tilsette eit eiget mobbeombod. Endringane i 
opplæringslova er omfattande, og pålegg fylkeskommunen skjerpa pliktar. 
Revisjonen vurderer difor risikoen på området som høg . 

 
 
Konklusjon 
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Det vert invitert til val av prosjekt i møtet, samt drøfting knytt til formulering av føremål, definering  
og avgrensing av prosjekt. Sekretariatet tilrår at kontrollutvalet ber Deloitte utarbeide forslag til 
prosjektplan i tråd med dei føringar utvalet har gjeve, inkl. føremål, problemstillingar, ev. 
avgrensingar, ressursbruk og leveringstidspunkt. Prosjektplanen vert å levere sekretariatet innan 
27.04.2020 og skal godkjennast i neste møte i kontrollutvalet. 
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Sekretariat for kontrollutvalet 
Saksframlegg 

 
Saknr: 
Saksbehandlar: 

2020/42823-1 
Roald Breistein 

 
 
 
 
 

 
 

 
 

 

 
Saksgang 
Utval Utv.saksnr. Møtedato 

Kontrollutvalet 22/20 16.03.2020 

 

Handlingsplan - Selskapskontroll av Bybanen AS 
 
Forslag til vedtak 
 
A1. Kontrollutvalet ser positivt på det forbetringarbeidet Bybanen AS har gjennomført i samband med 

selskapskontroll av Bybanen AS. 
A2. Kontrollutvalet ber om ny skriftleg status på oppfølging av alle punkta i denne selskapskontrollen til 

første møte i utvalet etter sumarferien 2020. 
A3. Tilbakemeldinga må også innehalde skriftleg dokumentasjon på det som er gjort for alle dei 

gjennomførte forbetringane. 
A4. Tilbakemeldinga vert å levere sekretariatet seinast innan 19.08.2020. 
 
 
 
B1. Kontrollutvalet registrerer at handlingsplan frå fylkesrådmannen ikkje vart levert sekretariatet innan 

fristen 01.03.2020. 
B2. Kontrollutvalet ber om at handlingsplanen vert levert slik at den kan handsamast i neste møte i 

utvalet.  
B3. Handlingsplanen vert å levere sekretariatet seinast innan 20.03.2020. 
 
 
 
Samandrag 
Denne saka er kontrollutvalet si første oppfølgjing av vedtak gjort i Hordaland fylkesting 
01.10.2019 når det gjeld selskapskontroll av Bybanen AS. 
 
 
 
 
Hogne Haktorson Roald Breistein 
Kontrollsjef seniorrådjevar 
 
 
Saksframlegget er godkjent elektronisk og har difor ingen handskriven underskrift 
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Saksutgreiing 
 
Bakgrunn for saka 
Fylkestinget i Hordaland fylkeskommune gjorde slikt vedtak i sak 67/19 i møte 01.10.2019: 
 
«På bakgrunn av gjennomført selskapskontroll av Bybanen AS ber fylkestinget fylkesrådmannen 
om å syta for at desse tilrådingane vert teke omsyn til i arbeidet som pågår med etablering av 
Vestland fylkeskommune: 
 

1. Utarbeide ein eigarskapsstrategi for Bybanen AS 
2. Sikre ei føremålstenleg budsjettoppfølging av Bybanen AS 
3. Syte for at mandatet til valnemnda blir skriftleggjort 
4. Sikre at grunngjeving av val av styremedlemmar blir skriftleggjort 
5. Syte for at tilrådingane i evalueringsrapporten frå Karabin blir følgt opp, og under dette 

koordinere og følgje opp arbeidet på ein planmessig måte for å sikre lik forståing av roller og 
ansvar i ny organisasjonsmodell 

6. Bidra til å fullføre revidering av avtaleverket slik at det speglar ny organisasjonsmodell og 
klargjer grenseflatene mellom aktørane 

7. Fylkestinget anmoder også om at fylkesrådmannen i Vestland fylkeskommune lagar ein 
prioritert handlingsplan til kontrollutvalet i Vestland fylkeskommune innan 01.03.2020 som 
viser kva tiltak som skal setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal 
setjast i verk og kven som skal ha ansvaret for iverksettinga. 

 
 
På bakgrunn av gjennomført selskapskontroll av Bybanen AS ber fylkestinget selskapet om å: 
 

1. Utarbeide ein styreinstruks 
2. Registrere styremedlemmar i styrevervregisteret 
3. Avklare budsjettprosess med eigar, og syte for at rutinane for budsjettarbeidet blir 

skriftleggjort 
4. Gjere ei dokumentert vurdering av nivå på driftsoverskot og sikre at eit ev. påslag er 

forankra hjå eigar og formaliserast i avtalen med fylkeskommunen 
5. Vurdere tiltak for å sikre betre informasjonsflyt ved driftshendingar, inkludert: 

a) Ferdigstille rutinar og prosedyrar knytt til intern informasjonsflyt i selskapet, og sikre at 
desse er kjende i organisasjonen 
b) Bidra til å finne løysingar og å etablere prosedyrar for å sikre at relevant informasjon blir 
utveksla mellom Bybaneaktørane på ein effektiv og rasjonell måte. 

6. Bidra til å fullføre revidering av avtaleverket slik at det speglar ny organisasjonsmodell og 
klargjer grenseflatene mellom aktørane 

7. Fylkestinget ber også om at selskapet lagar ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet i 
Vestland fylkeskommune innan 01.03.2020 som viser kva tiltak som skal setjast i verk for å 
følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som skal ha 
ansvaret for iverksettinga.» 

 
 
Vedtakskompetanse 
 
Kontrollutvalet har vedtakskompetanse til å følgje opp vedtak i revisjonsrapportar, jf. kommunelova 
§ 23-2, e som lyd slik: 
 
«vedtak som kommunestyret eller fylkestinget treffer ved behandlingen av revisjonsrapporter, blir 
fulgt opp.» 
 
 
Vurderingar og verknader 
 
Tilbakemelding frå Bybanen AS 
Sekretariatet har mottek vedlagte notat datert 26.02.2020 frå Bybanen AS som inneheld 
oppfølging av denne selskapskontrollen. Vi har også merka oss at det kan sjå ut som at notatet er 
send frå fylkesrådmannen, då det er han som er avsendar på notatet, medan det er adm. dir. i 
Bybanen AS som er sakshandsamar. 
 
Sekretariatet ser positivt på det forbetringsarbeidet som er gjennomført av selskapet i samband 
med selskapskontroll av Bybanen AS. Det går frem av notatet at ein del av forbedringsarbeidet for 
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punkta 1 – 5 er gjennomført og at resten skal være på plass i løpet av 2. kvartal 2020. Vi kan 
derimot ikkje sjå at det ligg føre svar på punkt 6 i vedtaket.  
 
På bakgrunn av dette bør kontrollutvalet be om ny skriftleg status frå Bybanen AS på oppfølging av 
alle punkta i denne selskapskontrollen. Tilbakemeldinga må også innehalde skriftleg 
dokumentasjon på det som er gjort for alle dei gjennomførte forbetringane. Dette kan t.d. vera 
gjeldande styreinstruks, at styremedlemmene er lagt inn i styrevervregisteret, modell for budsjett, 
eigarstyringsmodell, rutinar i samband med etablering av nytt kvalitetssystem og annan relevant 
dokumentasjon. 
 
 
Tilbakemelding frå fylkesrådmannen: 
Handlingsplan frå fylkesrådmannen vart ikkje levert sekretariatet innan fristen som var sett til 
01.03.2020. Sekretariatet mottok slik e-post 05.03.20 frå fylkesdirektør organisasjon og økonomi, 
Ingrid Holm Svendsen: 
 
«Jfr samtale under fylkestinget tysdag 3. mars. 
 
På vegner av fylkesrådmannen beklagar vi at administrasjonen diverre har misforstått bestillinga 
knytt til oppfølginga av selskapskontrollen for Bybanen AS og berre levert status og tiltak i høve 
bestillinga til sjølve AS’et. 
 
Dei ulike tilrådingane i selskapskontrollen råker både den sentrale forvaltinga, ytre einingar og 
Bybanen AS som sjølvstendig juridisk  eining. Administrasjonen arbeider med desse tilrådingane, 
men har altså ikkje kome heilt i mål på alle område. Fylkesrådmannen ber difor om å få kome 
tilbake til kontrollutvalet med ein prioritert handlingsplan for dei administrativt retta tiltaka innan 20. 
mars.» 
 
Slik sekretariatet ser det bør kontrollutvalet ta tilbakemeldinga til orientering. 
 
 
Konklusjon 
 
Det vert tilrådd at kontrollutvalet ber om ny skriftleg status frå Bybanen AS på oppfølging av alle 
punkta i denne selskapskontrollen til første møte i kontrollutvalet etter sumarferien 2020. 
Tilbakemeldinga må også innehalde skriftleg dokumentasjon på det som er gjort for alle dei 
gjennomførte forbetringane. 
 
Vidare vert det tilrådd at kontrollutvalet ber fylkesrådmannen levere handlingsplan i tråd med punkt 
7 i vedtaket frå fylkestinget 01.10.2019 for denne selskapskontrollen innan 20.03.2020 slik at den 
kan handsamast i neste møte i kontrollutvalet.  
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Fylkesrådmannen 
Notat 

 Saknr: 
Saksbehandlar 
Dato: 

2020/42142-1 
Adelheid Nes 
26.02.2020 

 
 
 
 
 

 
 

 
 

 

 
Til: Sekretariatet for Kontrollutvalet 

 

Frå: Fylkesrådmannen                                                                                                                                              

 

Selskapskontroll av Bybanen AS - handlingsplan 
 
I perioden januar- mai 2019 vart det gjennomført selskapskontroll av 
Bybanen AS. Basert på funna i selskapskontrollen vart det gitt følgjande 
tilrådingar til Bybanen as: 
 
 
Revisjonen vil vidare tilrå at Bybanen AS sett i verk følgjande tiltak: 
1) Utarbeide ein styreinstruks 
2) Registrere styremedlemmar i styrevervregisteret 
3) Avklare budsjettprosess med eigar, og syte for at rutinane for 
budsjettarbeidet blir skriftleggjort 
4) Gjere ei dokumentert vurdering av nivå på driftsoverskot og sikre at eit ev. 
påslag er forankra hjå eigar og formaliserast i avtalen med fylkeskommunen 
5) Vurdere tiltak for å sikre betre informasjonsflyt ved driftshendingar, 
inkludert: 

a) Ferdigstille rutinar og prosedyrar knytt til intern informasjonsflyt i 
selskapet, og sikre at desse er kjende i organisasjonen 
b) Bidra til å finne løysingar og å etablere prosedyrar for å sikre at 
relevant informasjon blir utveksla mellom Bybaneaktørane på ein 
effektiv og rasjonell måte. 

6) Bidra til å fullføre revidering av avtaleverket slik at det speglar ny 
organisasjonsmodell og klargjer grenseflatene mellom aktørane 
 
 
Bybanen as vart i fylkestingsvedtak i sak PS 67/2019 bedne om å lage ein 
prioritert handlingsplan til kontrollutvalet i Vestland fylkeskommune innan 
01.03.2020 som viser kva tiltak som skal setjast i verk for å følgje opp 
tilrådingane i rapporten, og kven som skal ha ansvaret for iverksetjinga. 
Handlingsplanen er vist i dette notatet. 
 
 
 
 
 
Handlingsplan: 
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Tilråding Tiltak Ansvarleg Status 
Utarbeide ein 
styreinstruks 

Legge fram styreinstruks 
for vedtak i styret  

Adm.dir. Adelheid 
Nes 

Utført. 
Styreinstruks 
for Bybanen 
as sitt styre 
vart vedtatt i 
styremøte 
15.06.2018 

Registrere 
styremedlemmar i 
styrevervregisteret 

Registrere 
styremedlemmar i 
styrevervsregisteret 

Økonomidirektør 
Geir Østerfeldt 

Utført 

Gjennomføre møter m. 
administrasjonen i fylket 
i samband med 
budsjettprosessen 
hausten 2019 for 
forankring av modell for 
budsjett for 2020. 

Økonomidirketør 
Geir Østerfeldt 

Utført 

Endeleg avklaring i 
samarbeid med 
administrasjonen i VLFK i 
samband med etablering 
av eigarstyringsmodell 

Økonomidirektør 
Geir Østerfeldt i 
samarbeid med 
VLFK 

Under arbeid. 
Planlagt 
ferdigstilt 
andre kvartal 
2020 

Avklare budsjettprosess 
med eigar, og syte for at 
rutinane for 
budsjettarbeidet blir 
skriftleggjort 
 
Gjere ei dokumentert 
vurdering av nivå på 
driftsoverskot og sikre at 
eit ev. påslag er forankra 
hjå eigar og formaliserast i 
avtalen med 
fylkeskommunen Dokumentere rutinar i 

samband med etablering 
av nytt 
kvalitetsstyringssystem  

Økonomidirektør 
Geir Østerfeldt 

Under arbeid. 
Planlagt 
ferdigstilt 
andre kvartal 
2020 

Gjennomføre 
arbeidsmøte m. Skyss og 
Keolis for å avdekke 
forbetringsområder og 
identifisere tiltak 

Leiar for 
passasjertransport, 
Adelheid Nes 
(konst.) 

Utført Vurdere tiltak for å sikre 
betre informasjonsflyt ved 
driftshendingar, inkludert: 

a) Ferdigstille rutinar 
og prosedyrar knytt 
til intern 
informasjonsflyt i 
selskapet, og sikre 
at desse er kjende i 
organisasjonen 

b) Bidra til å finne 
løysingar og å 
etablere prosedyrar 
for å sikre at 
relevant 
informasjon blir 
utveksla mellom 
Bybaneaktørane på 
ein effektiv og 
rasjonell måte. 

 

Fast agendapunkt om 
informasjon og 
kontinuerleg forbetring i  
kontraktsmøta m. Skyss 
og Keolis 

Leiar for 
passasjertransport 
Adelheid Nes 
(konst.) 

Fortløpande 
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Sekretariat for kontrollutvalet 
Saksframlegg 

 
Saknr: 
Saksbehandlar: 

2019/56-4 
Roald Breistein 

 
 
 
 
 

 
 

 
 

 

 
Saksgang 
Utval Utv.saksnr. Møtedato 

Kontrollutvalet 23/20 16.03.2020 

 

Gjennomgang av møteprotokollar 
 
Forslag til vedtak 
 
Kontrollutvalet tar møteprotokollane til orientering. 
 
 
 
 
Samandrag 
 
I denne saka er tanken at kontrollutvalet skal gjera ei vurdering av saker i møteprotokollar frå 
andre politiske utval i Vestland fylkeskommune.  
 
 
 
 
Hogne Haktorson Roald Breistein 
Kontrollsjef seniorrådjevar 
 
 
Saksframlegget er godkjent elektronisk og har difor ingen handskriven underskrift 
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Saksutgreiing 
 
Bakgrunn for saka 
 
I denne saka er tanken at kontrollutvalet skal gjera ei vurdering av saker i møtebøker frå andre 
politiske utval i Vestland fylkeskommune. Kontrollutvalet kan be om nærare informasjon om 
enkeltsaker og drøfte ulike problemstillingar som ein finn av særleg interesse i protokollane. 
Møtebøkene kan lastast ned frå heimesida til fylkeskommune, https://innsyn.vlfk.no/Innsyn/dmb . 
 
 
Vedtakskompetanse 
 
Kontrollutvalet har vedtakskompetanse i denne saka, jf. kommunelova § 23-2. 
 
 
Vurderingar og verknader 
 
Kontrollutvalet vart i møte 25.11.2019 samde om å dela jobben med å lesa gjennom 
møteprotokollane før møta i utvalet slik: 
 
Politisk organ: Kontrollutvalsmedlem: 
Fylkestinget Odd Erik Lind 
Fylkesutvalet Dan Femoen 
Finansutvalet Iril Schau Johansen 
Hovudutval for opplæring og kompetanse Ingrid Handeland 
Hovudutval for samferdsel og mobilitet Renate Møgster Klepsvik 
Hovudutval for næring, naturressursar og innovasjon Jostein Ljones 
Hovudutval for kultur, idrett og integrering Lars Fjeldstad 

 
 
Følgjande møteprotokollar er aktuelle å gjennomgå i dette møtet: 
 

 Fylkestinget      10.02. og 03.-04.03.2020 
 Fylkesutvalet      14.02.2020 
 Finansutvalet      Ingen 
 Hovudutval for opplæring og kompetanse  13.02.2020 
 Hovudutval for samferdsel og mobilitet   13.02.2020 
 Hovudutval for næring, naturressursar og innovasjon 13.02.2020 
 Hovudutval for kultur, idrett og integrering  13.02.2020 

 
 
Konklusjon 
 
Dersom det ikkje kjem fram noko spesielt i gjennomgangen av protokollane vert det tilrådd at 
kontrollutvalet tar møteprotokollane som går fram av saksframstillinga over til orientering. 
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Sekretariat for kontrollutvalet 
Saksframlegg 

 
Saknr: 
Saksbehandlar: 

2019/75-18 
Roald Breistein 

 
  

 
 
 

 

Saksgang 
Utval Utv.saksnr. Møtedato 

Kontrollutvalet 24/20 16.03.2020 

 

Tilleggsbestilling - Selskapskontroll av Ferde AS - Forslag til prosjektplan 
 
Forslag til vedtak  
 

1. Kontrollutvalet i Vestland fylkeskommune ber Rogaland Revisjon IKS gjennomføre 
«Tilleggsbestilling - Selskapskontroll av Ferde AS», med utgangspunkt i forslag til 
prosjektplan og ev. innspel under drøftinga i møtet. 

2. Ev. ny korrigert prosjektplan vert å sende sekretariatet innan 30.03.2020. 
3. Det vert akseptert ein samla timeressurs på inntil det timetal som ligg i forslag til 

prosjektplan, 250 timar. 
4. Eventuelle justeringar i problemstillingane skal godkjennast av kontrollutvalet gjennom 

sekretariatet. 
5. Kontrollutvalet kjem tilbake til eventuell bestilling av presentasjon av revisjonsrapporten for 

kontrollutvalet i Vestland fylkeskommune og og/eller Vestland fylkesting. 
6. Kontrollutvalet ønskjer at revisjonsrapport er klar frå Rogaland Revisjon IKS si side seinast 

innan 26.08.2020, ferdig verifisert og med selskapet, eigarrepresentant og fylkesrådmannen 
sin uttale vedlagt og/eller innarbeidd. 

7. Kontrollutvalsleiar i samråd med sekretariatet får fullmakt til å godkjenna endeleg 
prosjektplan, samt å føreta endringar i bestillinga/prosjektplanen basert på innspel frå 
revisjonen eller frå nokon av dei fylkeskommunale kontrollutvala som er bestillar av 
revisjonen. 

 
 
 
Samandrag 
 
Føremålet med denne saka er at kontrollutvalet skal ta stilling til om forslag til prosjektplan frå 
Rogaland Revisjon IKS om «Tilleggsbestilling – Selskapskontroll av Ferde AS» er i tråd med 
utvalet si bestilling i møte 13.02.2020. 
 
Hogne Haktorson Roald Breistein 
Kontrollsjef seniorrådjevar 
 
 
Saksframlegget er godkjent elektronisk og har difor ingen handskriven underskrift 
 
 
Vedlegg 
1 Saksprotokoll KU i Rogaland fylkeskommune - tilleggesbestilling Ferde AS 
2 RR - Mandat Selskapskontroll Ferde AS  - Tilleggsbestilling 
3 Vedtak - Kontrollutvalet i Agder fylkeskommune 03.03.20 

 
Saksutgreiing 
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Bakgrunn for saka 
 
I samband med møte i kontrollutvalet 13.02.2020 vart dette protokollert i sak PS 16/20: 
 
«Handsaming i møte 
I samband med handsaming av sak PS 1/20 «Selskapskontroll av Ferde AS – Revisjonsrapport» i 
møte i kontrollutvalet i Vestland fylkeskommune 13.02.2020 vart det semje om å få gjennomført ei 
tilleggsbestilling som skal omfatte desse to punkta: 

 Gjennomgang av transaksjoner mellom nærstående 
 Gjennomgang av transaksjoner gjort i samband med forhandlingane ved etableringa av 

Ferde, t.d. faktura for utviklingstenester mv.  for Sesam Sesam 
Det vart også semje om å ikkje bruke Deloitte eller revisjonsselskap som har vore involvert i 
prosessen med etablering av Ferde AS til dette arbeidet. Rogaland revisjon, som er Rogaland 
fylkeskommune sin revisor, kan vera ein aktuell aktør å spørje. 

Kontrollutvalet ønskjer vidare primært at tilleggsbestillinga skal gjennomførast i samarbeid med 
kontrollutvala i både Rogaland fylkeskommune og Agder fylkeskommune. 

Det er ei målsetting å legge fram forslag til prosjektplan for dette arbeidet i neste møte i 
kontrollutvalet. 

Etter dette vart slikt vedtak samrøystes vedteke. 

Vedtak 
1. Kontrollutvalet ber om at det vert gjennomført tilleggsbestilling til selskapskontroll av Ferde 

AS i tråd med det som går fram over. 
2. Kontrollutvalet ønskjer ikkje å bruke Deloitte eller andre revisjonsselskap som har vore 

involvert i prosessen med etablering av Ferde AS til dette arbeidet. Rogaland revisjon kan 
vera ein aktuell aktør å spørje. 

3. Revisor vert beden om å levere forslag til prosjektplan i tråd med dei føringar utvalet har 
gjeve, inkl. føremål, problemstillingar, ev. avgrensingar og ressursbruk. 

4. Det er ei målsetting at forslag til prosjektplan skal godkjennes i neste møte i kontrollutvalet. 
5. Det er primært ønskjeleg at tilleggsbestillinga vert gjennomført i samarbeid med 

kontrollutvala i både Rogaland fylkeskommune og Agder fylkeskommune.» 
 
 
Handsaming i kontrollutvalet i Rogaland fylkeskommune: 
 
Sekretariatet er gjort kjent at med kvalitets- og kontrollutvalget i Rogaland fylkeskommune i møte 
20.02.20 gjorde omtrent likelydande vedtak som kontrollutvalet i Vestland fylkeskommune, jf. 
vedlegg 1. 
 
 
Handsaming i kontrollutvalet i Agder fylkeskommune: 
 
Vidare har kontrollutvalet i Agder fylkeskommune gjort slikt vedtak i møte 03.03.2020, om 
invitasjonen, jf. vedlegg 3.: 
 
«Kontrollutvalget ønsker å få presentert prosjektplanen i neste møte og vil ta stilling til saken da.» 
 
 
Innspel frå representant i fylkestinget i Vestland fylkeskommune 03.03.2020 
 
I samband med handsaming av revisjonsrapport om selskapskontroll av Ferde AS i fylkestinget 
03.03.3020 oppmoda leier i kontrollutvalet fylkestingsrepresentantane om å komme med innspel til 
denne tilleggsbestillinga. På bakgrunn av dette har sekretariatet motteke dette innspelet frå 
representanten Morten Klementsen, FNB Vestland: 
«Undertegnede vil oppfordre kontrollutvalget om å fokusere på hvem konkret i Fylket som gjorde 
forhandlinger med BTS. Denne prosessen bør gjennomgås ettertrykkelig for å se om det var 
føringer eller andre uheldige disposisjoner i kjøpsforhandlingene.» 
 
 
Vedtakskompetanse 
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Det er kontrollutvalet som har ansvar for å gjennomføre slike revisjonar. Det er likevel fylkestinget 
som har avgjersmynde i saka, etter innstilling frå kontrollutvalet, når revisjonsrapport ligg føre, jf. 
kommunelova § 23-5. 
 
 
Vurderingar og verknader 
 
Vi har motteke forslag til prosjektplan for «Tilleggsbestilling – Selskapskontroll av Ferde AS» i tråd 
med vedtaket over, vedlegg 2. 
 
 
Av forslag til prosjektplan går det fram at føremålet med selskapskontrollen vil vera: 
 
«Formålet med prosjektet er å evaluere transaksjoner gjort i anledning etableringen av Ferde som 
et regionalt bomselskap og transaksjoner mellom Ferde/dets datterselskap og deres nærstående.» 
 
 
Med bakgrunn i prosjektet sitt føremål har revisjonen formulert følgjande problemstillingar: 
 

1. Ble transaksjoner i anledning etablering av Ferde som et regionalt bomselskap 
gjennomført i samsvar med gjeldende regelverk og i samsvar med eiernes føringer? 
Herunder vurderes:  

 Fusjoner/fisjoner til grunn for etableringen av det regionale bomselskapet 
 

 Ervervet av BT Signaal AS og tilhørende transaksjoner inkludert det omtvistede, 
fremforhandlede sluttoppgjøret og faktura for utviklingstjenester for Sesam Sesam 

 
 Innfusjoneringen av regionale bomselskap  

 
2. Ble Ferde og dets datterselskaps nærståendetransaksjoner gjennomført i samsvar med 

gjeldende regelverk? Herunder 
 

 Ble transaksjonene inngått på forretningsmessige vilkår? 
 

 Ble aksjelovens krav til skriftlighet og godkjenningsprosedyre fulgt? 
 

 Ble det gitt dekkende opplysninger om transaksjonene i regnskapene? 

 
 
Sekretariatet har merka seg at det øverst på side 4 i prosjektplanen står dette: 
 
«Dersom datamaterialet tilsier det, kan revisor foreta mindre justeringer av problemstillingene 
underveis. Større endringer i problemstillingene må avklares med kontrollutvalgene.» 
 
Sekretariatet er av den oppfatning at det er kontrollutvalet som skal vera i førarsetet når det gjeld 
kva problemstillingane skal innehalde. Difor er vi av den oppfatning at alle eventuelle justeringar i 
problemstilligane skal godkjennast av kontrollutvalet gjennom sekretariatet. 
 
Vidare har vi merka oss at det ikkje går fram av prosjektplanen om det er tenkt at revisjonsrapport 
skal sendast på høyring og uttale. Vi antar likevel at revisjonsrapporten vert send på høyring og 
uttale til Vestland fylkeskommune sin eigarrepresentant, selskapet og fylkesrådmannen i Vestland 
fylkeskommune før rapporten vert send kontrollutvalet.  
 
Konklusjon 
 
Sekretariatet meiner at prosjektplanen er godt gjennomarbeidd og i tråd med dei føringar som ligg i 
bestillinga frå kontrollutvalet. Føremål og problemstillingar synest også å vera i tråd med dette.  
Når det gjeld timetalet vil sekretariatet tilrå at det vert godkjend inntil det timetal som går fram av 
prosjektplanen, 250 timar. Det vert likevel vist til det som går fram av saksutgreiinga over når det 
gjeld godkjenning av eventuelle justeringar i problemstillingane og det som går på høyring og 
uttale på revisjonsrapporten. 
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Vidare vert det tilrådd at ein kjem tilbake til eventuell bestilling av presentasjon av 
revisjonsrapporten for kontrollutvalet i Vestland fylkeskommune og og/eller Vestland fylkesting. 
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Kontroll- og kvalitetsutvalgets behandling av sak 12/2020 i møte den 20.02.2020: 

Behandling 

 

Saken var lagt frem uten forslag til vedtak. 

  

Leder Erlend Jordal fremmet følgende, i tråd med kontrollutvalget i Vestland sin 
behandling av Ferde rapporten: 

  

Det gjennomføres en tilleggsbestilling som skal omfatte disse to punktene: 

 Gjennomgang av transaksjoner mellom nærstående 

 Gjennomgang av transaksjoner gjort i samband med forhandlingene ved 
etableringa av Ferde, f.eks faktura for utviklingstjenester mv. for Sesam Sesam 

Det er også enighet om å ikke bruke Deloitte eller revisjonsselskap som har vært 
involvert i prosessen med etablering av Ferde AS til dette arbeidet. Rogaland revisjon, 
som er Rogaland fylkeskommune sin revisor, kan væra aktuell å bruke. 

  

Kontrollutvalget ønsker videre primært at tilleggsbestillingen skal gjennomføres i 
samarbeid med kontrollutvalgene i både Vestland fylkeskommune og Agder 
fylkeskommune. 

Det er en målsetning å legge fram forslag til prosjektplan for dette arbeidet i neste møte 
i kontrollutvalget. 

  

Leder fremmet følgende forslag til vedtak, i tråd med Vestland sitt vedtak: 

1. Kontrollutvalget ber om at det blir gjennomført tilleggsbestilling til 
selskapskontrollen av Ferde AS i tråd med det som går fram over. 

2. Kontrollutvalget ønsker ikke å bruke Deloitte eller andre revisjonsselskap som 
har vært involvert i prosessen med etablering av Ferde AS til dette arbeidet. 
Rogaland Revisjon kan væra en aktuell aktør å spørre. 

3. Revisor blir bedt om å levere forslag til prosjektplan i tråd med de føringer 
utvalget har gitt, inkl. formål, problemstillinger, ev. avgrensinger og ressursbruk. 

4. Det er en målsetting at forslag til prosjektplan skal godkjennes i neste møte i 
kontrollutvalget. 

5. Det er ønskelig at tilleggsbestillingen gjennomføres i samarbeid med 
kontrollutvalgene i både Vestland fylkeskommune og Agder fylkeskommune. 

  

Votering: 

Forslag til vedtak fremmet av leder Erlend Jordal ble enstemmig vedtatt. 
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Vedtak 

 

1. Kontrollutvalget ber om at det blir gjennomført tilleggsbestilling til 
selskapskontrollen av Ferde AS i tråd med det som går fram over. 

2. Kontrollutvalget ønsker ikke å bruke Deloitte eller andre revisjonsselskap som 
har vært involvert i prosessen med etablering av Ferde AS til dette arbeidet. 
Rogaland Revisjon kan væra en aktuell aktør å spørre. 

3. Revisor blir bedt om å levere forslag til prosjektplan i tråd med de føringer 
utvalget har gitt, inkl. formål, problemstillinger, ev. avgrensinger og ressursbruk. 

4. Det er en målsetting at forslag til prosjektplan skal godkjennes i neste møte i 
kontrollutvalget. 

5. Det er ønskelig at tilleggsbestillingen gjennomføres i samarbeid med 
kontrollutvalgene i både Vestland fylkeskommune og Agder fylkeskommune. 
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 Adresse:                                       Organisasjonsnr.:  Telefon: Epost: 
Lagårdsveien 78, 4010 Stavanger          887 052 832  40 00 52 00 post@rogaland-revisjon.no 

 
PROSJEKTPLAN 
 

Ferde AS                                                  
Tilleggsbestilling etter selskapskontroll 
Vestland, Rogaland og Agder fylkeskommune - 2020 
 

BAKGRUNN 
Tilleggsbestillingen 
Kontrollutvalget i Vestland Fylkeskommune vedtok en tilleggsbestilling til selskapskontroll 
av Ferde AS i sak PS 16/20 i kontrollutvalgsmøtet den 13. februar 2020. Det fremgår av 
saksprotokollen at det var enighet om å gjennomføre en tilleggsbestilling som skal omfatte 
følgende punkter: 
 

• «Gjennomgang av transaksjoner mellom nærstående  
 

• Gjennomgang av transaksjoner gjort i samband med forhandlingane ved etableringa 
av Ferde, t.d. faktura for utviklingstenester mv. for Sesam Sesam» 

 
Kontrollutvalgene i Rogaland og Agder Fylkeskommune har sluttet seg til vedtaket om 
tilleggsbestilling. 
 
Etableringen av et regionalt bomselskap - hovedlinjene 
Etableringen av Ferde1 som et offentlig eid regionalt bomselskap ble gjennomført gjennom 
flere transaksjoner. Overordnet og noe forenklet ble virksomheten som tidligere ble drevet 
gjennom det privateide «BTS»-konsernet2, splittet i tre deler: 
 

1. Bomselskapsvirksomheten - videreført i Ferde.  
 

2. Ferjevirksomhet, annen kommersiell virksomhet og Autopass ferje - videreført i 
Skyttel. 
 

3. Kommersiell virksomhet videreført i BTS-konsernet, hvor ledende ansatte i Ferde har 
eierinteresser. Denne virksomheten omfattet blant annet E-gov prosjektet i Kongo og 
Sesam parkering. 

 
1 Selskapet ble stiftet med navnet Sørvest Bomselskap AS og skiftet navn til Ferde AS etter å ha ervervet og 
innfusjonert bomselskapsvirksomheten i selskapet. For enkelhets skyld benevnes selskapet gjennomgående som 
«Ferde» også før navneendringen. 
2 Dvs. selskapene eid av Brotu Holding AS hvor nøkkelansatte i Ferde har eierinteresser.  
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Ferde ervervet BT Signaal AS (hvor blant annet bomselskapsvirksomheten lå) den                        
29. september 2017. Det oppstod uenighet knyttet til oppgjøret som etter lengre tids 
forhandlinger fikk sin løsning.  
 
I tiden etter kjøpet av BT Signaal AS var det ulike bindinger og transaksjoner mellom blant 
annet Ferde og Skyttel, og mellom Ferde og selskap i BTS-konsernet. Det var videre 
utfordringer med overgangen fra å være et privateid selskap til å bli et offentlig eid regionalt 
bomselskap. Det vises til selskapskontrollens kapittel 3 for en nærmere omtale av denne 
prosessen.  
 
Selskapsoversikt 
BTS-konsernet før Ferdes erverv av bompengevirksomhet (i BT Signaal AS) den 29.09.2017: 
 

 
Under fremkommer en forenklet selskapsoversikt pr 31.12.2017, dvs. kort tid etter Ferdes 
erverv av bompengevirksomheten. Det presiseres at selskapsstrukturen har vær gjenstand for 
endringer og at det vi vil evaluere transaksjoner med andre selskap enn de nedenfor nevnte: 
 

 

BroTu 
Holding AS

BT Signaal 
AS

Demand 
Norge AS

BT Signaal 
Consulting AS

BT Signaal 
Poland

Sesam 
Parkering AS

BT Signaal 
APS

Skyttel AS Ferde AS

Demand Norge 
AS

BroTu Holding 
AS

BTS Norway 
AS

Sesam 
Parkering AS

Bratseth E-
Commerce
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TRANSAKSJONER GJORT I FORBINDELSE MED ETABLERINGEN AV FERDE  
I selskapskontrollen er fusjonsprosessene til grunn for etableringen av Ferde vurdert, likevel 
slik at undersøkelsene opplyses å være av begrenset karakter. I rapporten på s. 24 uttrykkes 
følgende: 
 

«Basert på det som kjem fram undersøkinga har ikkje revisjonen indikasjonar på at 
fusjonsprosessane som låg til grunn for etableringa av selskapet ikkje blei gjennomført i 
samsvar med regelverket og eigarane sine føringar. Fusjonsprosessane og arbeidet 
knytt til kjøpet blei etter det revisjonen er kjend med, gjennomført i dialog med 
departementet og i samsvar med intensjonen i bompengereforma og etter signala og 
vedtaka frå dei fem eigarfylkeskommunane. Revisjonen har som nemnd ikkje gått 
igjennom forhandlingane, oppgjeret eller transaksjonane som blei gjennomført i 
samband med kjøpet av BTS. Det er går fram av undersøkinga at dette var ein særs 
kompleks og langvarig prosess som er vanskeleg å etterprøve. Dette inneber etter 
revisjonen si vurdering risiko for feil. Revisjonen har ikkje gjennomgått desse 
transaksjonane, jf. seksjon 1.4.» 

 
I samsvar med tilleggsbestillingen vil vi i prosjektet gå nærmere inn på transaksjonene som 
ble gjort i forbindelse med etableringen av Ferde som et regionalt bomselskap. Siktemålet vil 
da være å gi et klarere bilde av disse transaksjonene. 
 
Innledningsvis vil vi kartlegge relevante transaksjoner og deretter gjennomgå utvalgte 
transaksjoner/aspekter ved transaksjonene basert på risiko- og vesentlighetsbetraktninger.  
Ved utvelgelsen av hvilke transaksjoner/aspekter ved transaksjonene vi vil se nærmere på, vil 
særlig risiko for regelbrudd og risiko for at gjennomførte transaksjoner kan ha vært i strid 
med eiernes føringer stå sentralt. 
 
Det vil være aktuelt å se nærmere på gjennomførte fusjoner/fisjoner, ervervet av BT Signaal 
AS og tilknyttede transaksjoner inkludert det omtvistede etteroppgjøret og faktura for 
utviklingstjenester for Sesam Sesam, samt innfusjonering av regionale bomselskap i Ferde. 
 
GJENNOMGANG AV TRANSAKSJONER MED NÆRSTÅENDE 
Selskapskontrollen behandler nærståendetransaksjoner i kapittel 8. På side 70 i 
selskapskontrollen fremkommer følgende vurdering: 
 

«Revisjonen har ikkje avdekka openbart vesentlege transaksjonar mellom nærståande 
som det ikkje er opplyst om i notane til rekneskapen. Undersøkinga viser at det er 
gjennomført transaksjonar mellom Ferde og nærståande som ikkje går fram av notane 
til rekneskapen for 2018. Dette gjeld transaksjonar mellom Ferde og Skyttel, Ferde og 
Bratseth E-Commerce, samt mellom Ferde og BTS Norway. Ifølgje rekneskapsloven 
skal det i rekneskapen opplysast om vesentlege transaksjonar mellom nærståande 
partar. Revisjonen meiner at alle slike transaksjonar må dokumenterast og vurderast 
med omsyn til risiko for mislegheiter eller risiko for feil i rekneskapen. Difor er det ikkje 
tilfredsstillande at selskapet ikkje har kartlagt og dokumentert nærståande relasjonar 
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for slik å få ei betre oversikt over kva transaksjonar mellom nærståande som eksisterer. 
Ein slik oversikt er også avgjerande for å sikre at noteopplysningane om nærståande 
relasjonar i rekneskapen blir riktig. Revisjonen merkar seg at det for fleire av 
transaksjonane som er identifisert føreligg skriftlege avtalar. Revisjonen har ikkje 
avdekka forhold som tilseier at desse ikkje er inngått på forretningsmessige vilkår.» 

 
I samsvar med tilleggsbestillingen vil vi i prosjektet gjennomføre en mer inngående vurdering 
av Ferdes transaksjoner med nærstående. Hensikten med gjennomgangen vil være å gi en 
helhetlig oversikt over nærståendetransaksjonene og å foreta grundigere vurderinger av 
enkelte transaksjoner hvor det synes å være risiko for regelbrudd. Gjennomgangen vil 
kartlegge, beskrive og vurdere Ferdes (og dets datterselskap Demand AS)  transaksjoner med 
selskap og personer som anses som nærstående ihht aksjeloven § 3-8. 
 
OPPDRAGET 

Bestilling: 
Kontrollutvalget i Vestland 
fylkeskommune vedtok 
tilleggsbestilling til 
selskapskontroll av Ferde AS 
i sak PS 16/20 i 
kontrollutvalgsmøtet den             
13.02.2020. 
 
Kontrollutvalgsutvalget i 
Rogaland og Agder 
fylkeskommune har sluttet 
seg til bestillingen. 

Problemstillinger: 

1. Ble transaksjoner i anledning etablering av Ferde 
som et regionalt bomselskap gjennomført i 
samsvar med gjeldende regelverk og i samsvar 
med eiernes føringer? Herunder vurderes: 
 
- Fusjoner/fisjoner til grunn for etableringen av 

det regionale bomselskapet 
 

- Ervervet av BT Signaal AS og tilhørende 
transaksjoner inkludert det omtvistede, 
fremforhandlede sluttoppgjøret og faktura for 
utviklingstjenester for Sesam Sesam 
 

- Innfusjoneringen av regionale bomselskap 
 

2. Ble Ferde og dets datterselskaps 
nærståendetransaksjoner gjennomført i samsvar 
med gjeldende regelverk? Herunder; 

 
- Ble transaksjonene inngått på 

forretningsmessige vilkår? 
 

- Ble aksjelovens krav til skriftlighet og 
godkjenningsprosedyre fulgt? 
 

- Ble det gitt dekkende opplysninger om 
transaksjonene i regnskapene? 
 

Formål: 
Formålet med prosjektet er å 
evaluere transaksjoner gjort i 
anledning etableringen av 
Ferde som et regionalt 
bomselskap og transaksjoner 
mellom Ferde/dets 
datterselskap og deres 
nærstående. 
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Dersom datamaterialet tilsier det, kan revisor foreta mindre justeringer av problemstillingene 
underveis. Større endringer i problemstillingene må avklares med kontrollutvalgene. 
 
AVGRENSNINGER 
Våre undersøkelser er begrenset i henhold til prosjektets formål og problemstillinger. 
 
Gjennomgangen av transaksjoner utført i anledning etableringen av Ferde vil innrettes i 
samsvar med den timeramme som er stilt til rådighet, jf. vår dialog med 
kontrollutvalgssekretariatet i Vestland fylke. Det vises i denne sammenheng til at det i 
selskapskontrollen poengteres at prosessen som ledet til etableringen av det regionale 
bomselskapet er kompleks, langvarig og vanskelig å etterprøve. Vi vil derfor fokusere på de 
transaksjonene/aspektene som vi på grunnlag av risiko- og vesentlighetsbetraktninger anser 
som de mest sentrale. 
 
Når det gjelder nærståendetransaksjonene vil vi søke å begrense våre undersøkelser i samsvar 
med allerede foreliggende vurderinger der vi anser dette for å være naturlig. Vi gjør også 
oppmerksom på at vi i utgangspunktet fokuserer på transaksjoner hvor Ferde og eventuelt dets 
datterselskap er avtalepart. 
 
REVISJONSKRITERIER 
Revisjonskriterier er elementer som inneholder krav eller forventninger, og vil bli brukt til å 
vurdere funn i de undersøkelser som gjennomføres. Kriteriene skal være begrunnet i, eller 
utledet av, autoritative kilder innenfor det reviderte området. I dette prosjektet vil følgende 
kilder til kriterier være aktuelle:  
 

- Aksjeloven 
- Regnskapsloven 
- Skatteloven 
- Anskaffelsesloven 
- Anskaffelsesforskriften 
- Meld. St. 25 (2014-2015) «På rett vei – Reformer i veisektoren» 
- Føringer fra eierne 

 
 
METODE 
Datainnsamling vil foregå i to faser;  
 
1. Kartleggingsfase  
Innledningsvis kartlegges hvilke selskap og personer som er/har vært Ferde/dets 
datterselskaps nærstående. Deretter systematiseres en oversikt over gjennomførte 
nærståendetransaksjoner med grunnlag i innhentet transaksjonshistorikk. Tilsvarende vil vi 
innledningsvis kartlegge transaksjonene utført i forbindelse med etableringen av Ferde som et 
regionalt bomselskap. 
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2. Risikovurderinger og evaluering av transaksjonene - datainnsamling 
Vi gjennomfører risikovurderinger og ser deretter nærmere på utvalgte transaksjoner/aspekter 
ved transaksjonene. I denne fasen gjennomføres intervju, analyse av innhentet dokumentasjon 
og eventuelt innhenting av ytterliggere informasjon ved behov. 
 
I prosjektet vil vi anvende metodetriangulering av data. Dette betyr at problemstillingene 
belyses gjennom bruk av forskjellige datakilder. Trianguleringen bidrar til å utvide og 
forsterka datagrunnlaget i analysen. 
 
OMFANG 
Prosjektet utføres under ledelse av revisjonsdirektør Rune Haukaas (Statsautorisert 
revisor/jurist) og leder for forvaltningsrevisjon Christian Jerejian Friestad (Advokat/MBA). 
 
Tidsanslag til prosjektplanlegging, kartlegging, analyser og rapportering er på bakgrunn av 
dialog med sekretariatet til kontrollutvalget i Vestland fylkeskommune estimert til ca. 250 
timer,  som foreslås fordelt likt mellom utvalgene som tar del i prosjektet.  
 
Dersom våre undersøkelser indikerer at det vil være formålstjenlig å øke timerammen, vil vi 
eventuelt be om en avklaring fra kontrollutvalgene. 
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SAKSPROTOKOLL 
 
 
Arkivsak-dok. 20/00206 
Arkivkode  
Saksbehandler Sander Haga Ask 
 

Behandlet av Møtedato Saknr 

1 Kontrollutvalget i Agder 03.03.2020 12/20 

 
 
 
Referatsaker 03.03.2020 
 

 
Kontrollutvalget i Agder har behandlet saken i møte 03.03.2020 sak 12/20 
 
Møtebehandling 

1. Innkommen post 

a. E-post fra Ferde AS – Ferde klager NRK inn for PFU 

Kontrollutvalget tok den til orientering. 

b. Partsbrev fra kontrollutvalget i Vestland fylkeskommune – tilleggsbestilling til 

selskapskontroll i Ferde AS 

Sekretariatet orienterte om henvendelsen fra kontrollutvalget i Vestland 

fylkeskommune. Kontrollutvalget diskuterte henvendelsen. 

Fellesforslag (Dem, Sv, H, Frp) til vedtak fremsatt i møtet: 

Kontrollutvalget ønsker å få presentert prosjektplanen i neste møte og vil ta stilling 

til saken da.  

 

2. Kontrollutvalgets saker behandlet i fylkestinget 

a. Ingen 

3. Neste møte blir 03.04.2020 kl. 09.00 

4. Opplæring i bruk av Ipad og reiseregninger ble gjort i starten av møtet. Kontrollutvalget får 

tilsendt en beskrivelse av hvordan reiseregninger og møtegodtgjørelse innrapporteres.  

5. Kontrollutvalget diskuterte godtgjørelsene for utvalget. 

Sekretariatet bes kartlegge og lage et forslag til brev til ordfører og rådmann om saken. 

Forslag til brev legges frem i neste møte for godkjenning. 

6. Kontrollutvalget gikk igjennom vedtatt budsjett for kontrollutvalget, sekretariat og revisjon. 

7. Informasjon om fylkeskommunens abonnementer på regionaviser. 

Sekretariatet orienterte om at fylkeskommunen i løpet av de neste månedene vil 

fylkeskommunen anskaffe et medieovervåking-verktøy som kontrollutvalget kan få tilgang til. 

Kontrollutvalget ønsker å bli inkludert i medieovervåking-verktøyet og ber sekretariatet følge 

opp saken. 

 
Votering 
Enstemmig for forslag til vedtak. 
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 2 

Pkt. 1 b. Fellesforslag fremsatt i møtet vedtatt med 4 mot 1 stemme (Ap) 
 
 
 
Vedtak  
Kontrollutvalget tar saken til orientering. 
 
Pkt. 1 b. Kontrollutvalget ønsker å få presentert prosjektplanen i neste møte og vil ta 
stilling til saken da. 
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Sekretariat for kontrollutvalet 
Saksframlegg 

 
Saknr: 
Saksbehandlar: 

2019/42-6 
Einar Kåre Ulla 

 
 
 
 
 

 
 

 
 

 

 
Saksgang 
Utval Utv.saksnr. Møtedato 

Kontrollutvalet 25/20 16.03.2020 

 

Plan for forvaltningsrevisjon 2020 - 2024 - Prosessmøte 1 
 
Forslag til vedtak  
 
Kontrollutvalet tek, på bakgrunn av prosessmøte 1, risiko- og vesentlegvurderinga (ROV) 
gjeldande forvaltningsrevisjon så langt til orientering. 
 
 
 
Samandrag 
 
Føremålet med saka er å gje kontrollutvalet mogelegheit til å diskutere og vurdere risikoar innanfor 
fylkeskommunen sine ansvarsområde, og gjere greie for neste trinn i kontrollutvalet sitt arbeid med 
risiko- og vesentlegvurderinga (ROV). ROV skal ligge til grunn for plan for forvaltningsrevisjon for 
perioden 2020 - 2024. 
 
 
 
Hogne Haktorson Einar Kåre Ulla 
Kontrollsjef Seniorrådgjevar 
 
 
Saksframlegget er godkjent elektronisk og har difor ingen handskriven underskrift 
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Saksutgreiing 
 
Bakgrunn for saka 
 
Kontrollutvalet gjorde slikt vedtak i sak PS 4/20, 13.02.2020:  
  
  

1. Kontrollutvalet ber Deloitte AS gjennomføre risiko- og vesentlegvurderingar i Vestland  
fylkeskommune, samt utarbeide forslag til plan for forvaltningsrevisjon for perioden 2020 – 
2024.  

2. Forslag til prosjektplan av januar 2020, med dei endringar som kom fram i møtet, ligg til 
grunn.  

3. Det er ei målsetting at prosessmøte 1 skal gjennomførast i møte i kontrollutvalet  
16.03.2020 og at prosessmøte 2 skal gjennomførast i kontrollutvalet 08.06.2020.  

4. Det er videre ei målsetting at forslag til plan for forvaltningsrevisjon for 2020 – 2024 skal 
leggast fram for fylkestinget 29.09.2020. 

 
Vedtakskompetanse 
 
Kontrollutvalet har vedtakskompetanse for å starte opp og gjennomføra planprosessen, blant anna 
gjennom vedtak i denne saka.     
 
Når utkast til plan for forvaltningsrevisjon 2020 - 2024 føreligg, etter gjennomført prosess, skal 
kontrollutvalet innstille til fylkestinget, som vedtek plan for forvaltningsrevisjon, jf. kommuneloven § 
23-3. 
 
Vurderingar og verknader 
 
I dette møte har Deloitte planlagd å gjennomføra «Prosessmøte 1».  I prosjektplanen som vart 
vedteken i førre møte blir «Prosessmøte 1» omtala slik:     
 
«I det første prosessmøtet vil kontrollutvalet få høve til å diskutere og vurdere risikoar innanfor 
fylkeskommunen sine ansvarsområde og knytt til drifta i selskapa der fylkeskommunen har 
eigarinteresser, basert på eiga erfaring frå arbeidet i kontrollutvalet.     
 
I denne prosessen nyttar vi eit «risikospel» som har ei oversikt over dei ulike tenesteområda i 
fylkeskommunen. Ved bruk av farga spelbrikker får kontrollutvalsmedlemmane høve til å vurdere 
risiko knytt til ulike tenesteområde.»     
 
Det er naturleg og praktisk at dette prosessmøte vert gjennomført rett før og/eller parallelt med 
arbeidet som skal gjennomførast gjeldande anna sak til dette møte, plan for eigarskapskontroll for 
perioden 2020-2024 
 
Konklusjon 
 
Det vert tilrådd at kontrollutvalet, på bakgrunn av prosessmøte 1, tek risiko- og 
vesentlegvurderinga (ROV) gjeldande forvaltningsrevisjon så langt til orientering.
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Sekretariat for kontrollutvalet 
Saksframlegg 

 
Saknr: 
Saksbehandlar: 

2019/54-7 
Einar Kåre Ulla 

 
 
 
 
 

 
 

 
 

 

 
Saksgang 
Utval Utv.saksnr. Møtedato 

Kontrollutvalet 26/20 16.03.2020 

 

Plan for eigarskapskontroll for perioden 2020 - 2024 - Prosessmøte 1 
 
Forslag til vedtak 
 
Kontrollutvalet tek, på bakgrunn av prosessmøte 1, risiko- og vesentlegvurderinga (ROV) 
gjeldande eigarskapskontroll så langt til orientering 
  
 
 
Samandrag 
 
Føremålet med saka er å gje kontrollutvalet mogelegheit til å diskutere og vurdere risikoar innanfor 
fylkeskommunen sine ansvarsområde, og gjere greie for neste trinn i kontrollutvalet sitt arbeid med 
risiko- og vesentlegvurderinga (ROV). ROV skal ligge til grunn for plan for forvaltningsrevisjon for 
perioden 2020 - 2024. 
 
 
 
Hogne Haktorson Einar Kåre Ulla 
Kontrollsjef Seniorrådgjevar 
 
 
Saksframlegget er godkjent elektronisk og har difor ingen handskriven underskrift 
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Saksutgreiing 
 
Bakgrunn for saka 
 
Kontrollutvalet gjorde slikt vedtak i sak PS 5/20 i møte 13.02.2020:  
  
  

1. Kontrollutvalet ber Deloitte AS gjennomføre risiko- og vesentlegvurderingar av 
eigarskapen i Vestland fylkeskommune, samt utarbeide forslag til plan for 
eigarskapskontroll for perioden 2020 – 2024.  

2. Forslag til prosjektplan av januar 2020, med dei endringar som kom fram i møtet, ligg til 
grunn.  

3. Det er ei målsetting at prosessmøte 1 skal gjennomførast i  møte i kontrollutvalet 
16.03.2020 og at prosessmøte 2 skal gjennomførast i kontrollutvalet 08.06.2020.  

4. Det er vidare ei målsettjing at forslag til plan for eigarskapskontroll for 2020 – 2024 skal 
leggast fram for fylkestinget 29.09.2020. 

 
 
Vedtakskompetanse 
 
Kontrollutvalet har vedtakskompetanse for å starte opp og gjennomføra planprosessen, blant anna 
gjennom vedtak i denne saka.     
 
Når utkast til plan for eigarskapskontroll 2020 - 2024 føreligg, etter gjennomført prosess, skal 
kontrollutvalet innstille til fylkestinget, som vedtek plan for eigarskapskontroll, jf. kommuneloven § 
23-4. 
 
Vurderingar og verknader 
 
I dette møte har Deloitte planlagd å gjennomføra «Prosessmøte 1».  I prosjektplanen som blei 
vedteke i førre møte blir «Prosessmøte 1» omtala slik:     
 
«I det første prosessmøtet vil kontrollutvalet få høve til å diskutere og vurdere risikoar innanfor 
fylkeskommunen sine ansvarsområde og knytt til drifta i selskapa der fylkeskommunen har 
eigarinteresser, basert på eiga erfaring frå arbeidet i kontrollutvalet.     
 
I denne prosessen nyttar vi eit «risikospel» som har ei oversikt over dei ulike tenesteområda i 
fylkeskommunen. Ved bruk av farga spelbrikker får kontrollutvalsmedlemmane høve til til å vurdere 
risiko knytt til ulike tenesteområde.»     
 
Det er naturleg og praktisk at dette prosessmøte vert gjennomført rett etter og/eller parallelt med 
arbeidet som skal gjennomførast gjeldande anna sak til dette møte, plan for forvaltningsrevisjon for 
perioden 2020-2024 
 
 
Konklusjon 
 
Det vert tilrådd at kontrollutvalet, på bakgrunn av prosessmøte 1, tar risiko- og vesentlegvurderinga 
(ROV) gjeldande eigarskapskontroll så langt til orientering 
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Sekretariat for kontrollutvalet 
Saksframlegg 

 
Saknr: 
Saksbehandlar: 

2020/37320-2 
Einar Kåre Ulla 

 
 
 
 
 

 
 

 
 

 

 
Saksgang 
Utval Utv.saksnr. Møtedato 

Kontrollutvalet 27/20 16.03.2020 

 

Eventuelt 
 
Forslag til vedtak 
 
Saka vert lagt fram utan forslag til vedtak. 
 
 
Samandrag 
 
Det vert lagt opp til å ha eventuelt på saklista for å ivareta det enkelte medlem i utvalet sin 
moglegheit til å sjølv å ta opp saker eller gjere vedtak i saker som ikkje er på sakslista. 
 
 
 
 
 
Hogne Haktorson Einar Kåre Ulla 
Kontrollsjef Seniorrådgjevar 
 
 
Saksframlegget er godkjent elektronisk og har difor ingen handskriven underskrift 
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Saksutgreiing 
 
Bakgrunn for saka 
 
Vedtak i kontrollutvalet 13.02.2020 i PS 15/20 der utvalet vedtok å ha eventuelt som sak i kvart 
møte. 
 
Vedtakskompetanse 
 
Kontrollutvalet har vedtakskompetanse i denne saka, jf. kommunelova § 11-3 og § 23-2 
 
Vurderingar og verknader 
 
Dersom det blir tatt opp saker som krev nærare undersøkingar, eller innhenting av fleire 
opplysningar, før ein kan konkludere med at det er ei sak for kontrollutvalet, bør utvalet be 
sekretariatet førebu sak om dette til neste møte.  
 
Konklusjon 
 
Føremålet er å gje opning for å få nærare utgreiing av saker som kontrollutvalet ynskjer å få 
utgreidd til neste møte, eventuelt til eit seinare møte i utvalet. Dessutan evnt. å få orientering frå 
rådmannen eller andre i eit seinare møte.
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Referatsaker

RS 11/20 Invitasjon til fagkonferanse FKT på Gardermoen 3. - 4.6.20



 
 
 
 

                                                                                                                FAGKONFERANSE |   KONTROLL OG TILSYN  

                                                                                                        Gardermoen  |  3 -  4. juni 2020 

     Årsmøte i  Forum for Kontroll og Tilsyn  (FKT)  |  3. juni 2020 
 
 
 
           #fkt2020 
 
 
 
 

123



www.fkt.no  

 
Dag 1 
 

 

Tirsdag 3. juni 2020 

 

 
09.00  

 

 

Registrering med enkel frokost for tilreisende samme dag 

 

 
10.00  

 

 
Velkommen til fagkonferansen  
 
Styreleder Benedikte Muruvik Vonen, FKT 

 

 
10.05  
 

 
Åpningsinnlegg 
 
Ikke avklart 
 

 
10.30 
(inkl. tid til spørsmål) 

 
Norsk barnevern i internasjonalt søkelys  
 
Direktør Mari Trommald, Bufdir  
 

 
11.20 

 
Pause 

 
11.30 
 

 
Kontrollutvalet – restavfall etter kommunevalet? 
 
 
Kontrollutvalgsleder Ivar Mork, Ulstein kommune 
 

 
12.00  

 

Lunsj 

 

 
13.00  
 

 

 
Kontrollutvalget og ordføreren  

 

 
Ordfører Jon Ivar Nygård, Fredrikstad kommune  
 

 

13.30  

 

 
Kontrollutvalget og rådmannen  

 

 
Rådmann og nestleder i Norsk Rådmannsforum Tone Marie Nybø Solheim 
 

 
14.00 

 

Pause 

 

 
14.10  

 

 

Paneldebatt: kontrollutvalgsleder, tidl. ordfører og rådmann 

 

Debattleder Marit Gilleberg, Tolga kommune 
 

 
14.30 

 

Pause før årsmøtet 
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ÅRSMØTE 2020 I FKT 

 

14.30 – 14.45 Pause og registrering til årsmøte 2020 

 

14.45 – 16.30 Årsmøte 2020 

 

17.00 – 20.00 Utflukt til Eidsvollsbygningen 

 

Aperitiff: ca. 20.15 
Middag: 20.30 

Felles middag på hotellet 

 

 

 

 
 
Dag 2 

 
Onsdag 4. juni 2020 
 

09.00  
(inkl. spørsmål fra 
salen) 

 
Kommunene og arbeidsmiljøloven  
 
Direktør Trude Vollheim, Arbeidstilsynet  

 
09.45 
 

 
Pause 
 

10.00  
(inkl. spørsmål fra 
salen) 

 
Hvordan kan vi få til bedre samordning mellom statlig tilsyn og 
forvaltningsrevisjon? 
 
Fagdirektør Petter Lodden, fylkesmannen i Vestfold og Telemark  
 

 
10.45 
 

 
Pause/utsjekking 
 

11.00  
(inkl. spørsmål fra 
salen) 

 
Selskapskontroll av et regionalt bompengeselskap (Ferde AS) 
Manager Frode Løvlie, Deloitte 
 

11.45 
 
Pause 
 

 
12.00  

 
Et skråblikk på kontroll og tilsyn 
 
Tidl. fylkesmann Sigbjørn Johnsen 
 

 
12.50  

 
Avslutning 
 
Styreleder Benedikte Muruvik Vonen, FKT 
 

13.00  
 

Lunsj 
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www.fkt.no  

PRAKTISK INFORMASJON 

 

INFORMASJON OM ÅRSMØTET 

Årsmøtet er åpent for alle, men det er kun medlemmer i Forum for Kontroll og Tilsyn (FKT) som har 

tale-, forslags- og stemmerett. 

Medlemmer som har saker til årsmøtet, eller forslag om vedtektsendringer, må sende disse til 

sekretariatet innen seks uker før årsmøtet, altså innen 22. april 2020. 

Styret sender ut sakspapirene senest to uker før årsmøtet, innen 20. mai 2020. 

Dersom din kommune/ditt sekretariat ikke er medlem i FKT, men ønsker å møte på årsmøtet med 

stemmerett, må innmelding skje innen 20. mai 2020. 

Leder i valgkomiteen: Frank Willy Djuvik, tidl. kontrollutvalgsleder i Sogn og Fjordane fylkeskommune 

| Frank.willy.djuvik@gmail.com | Mobil: 926 26 976   

Ønsker du mer informasjon eller medlemskap i FKT? Se nettsiden www.fkt.no eller kontakt 

sekretariatet: Generalsekretær Anne-Karin Femanger Pettersen: Tlf. 414 71 166,  fkt@fkt.no 

 

FØR MIDDAG  
 
I år inviterer vi til en utflukt til Eidsvollsbygningen der vi får en omvisning. Bygningen ble pusset opp i 

forbindelse med 200-års jubileet og Carsten Ankers interiør med rekonstruerte tapet og farger, 

tekstiler og inventar er rekonstruert. Kanskje dukker pris Christian Frederik opp. 

Husk å registrere din interesse for utflukten når du melder deg på. 
 

 

INFORMASJON OM HOTELLET, parkering mm. 

Quality Airport Hotel Gardermoen 
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www.fkt.no  

PÅMELDING 

 

Påmelding via særskilt skjema på FKTs nettside: www.fkt.no 

Bindende påmelding innen tirsdag 8. april 2020. Det tas forbehold om endringer i programmet. 

Ved avbud etter at påmeldingsfristen har gått ut, blir det belastet et administrasjonsgebyr på  

kr 500 i tillegg til eventuelle kostnader FKT får til hotellet. Avbud siste 14 dager før konferansen  

gir full deltakeravgift. 

DELTAKERAVGIFT 

• Deltakelse med overnatting (helpensjon): Kr 6 800 (Ikke medlem kr 7 200)  

• Deltakelse uten overnatting, sosialt program og middag (dagpakke): Kr 5 150 

(Ikke medlem kr 5 550) 

• FKT har reservert rom på konferansehotellet. Tildeling ut fra mottatt påmelding (først til mølla). 

• Ekstra overnatting fra 2.-3. juni 2020: Kr 1 145 
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Postadresse 

Postboks 511 
Sentrum 
5805 Bergen   

Besøksadresse 

Zander Kaaes gate 7 
5015 Bergen  

 
Tlf.: 55 19 30 00           

 
E-post: post@knse.no 
www.klagenemndssekretariatet.no 

 

Saken gjelder:   Avlysning/totalforkastelse. Avvisning av tilbud. Feil i/uklart 

konkurransegrunnlag.  

Innklagede gjennomførte en åpen anbudskonkurranse for inngåelse av en rammeavtale om 

forvaltning av konsesjonskraft. Klagerne anførte at konkurransegrunnlaget var uklart med 

hensyn til kravet om å «gjere rapport/sluttsetel tilgjengeleg på det tidspunkt det vert 

gjennomført finansielle transaksjoner», og at innklagede derfor hadde plikt til å avlyse 

konkurransen. Klagenemnda var enig med klager i at konkurransegrunnlaget var uklart på 

dette punktet, og at det ikke kunne utelukkes at denne feilen hadde hatt betydning for 

konkurransens utfall. 

 

Klagenemndas avgjørelse 17. desember 2019 i sak 2019/648 

  
Klager:  Ishavskraft AS, Fjordkraft AS, Energisalg Norge AS, Markedskraft AS og 

Entelios AS 

Innklaget: Vestland fylkeskommune  

Klagenemndas 

medlemmer:  Finn Arnesen, Halvard Haukeland Fredriksen og Kristian Jåtog Trygstad  

Bakgrunn: 

(1) Vestland fylkeskommune (heretter innklagede) kunngjorde 4. juli 2019 en åpen 

anbudskonkurranse for inngåelse av en rammeavtale om forvaltning av konsesjonskraft. 

Anskaffelsens verdi ble i konkurransegrunnlaget estimert til 500.000 kroner ekskl. mva. 

per år. Tilbudsfrist var i kunngjøringen satt til 21. august 2019, men ble senere endret til 

4. september 2019.  

(2) Av konkurransegrunnlaget fremgikk det at avtalen ville vare i to år, med opsjon for 

innklagede til å forlenge avtalen i ytterligere to år.  

(3) Om anskaffelsen het det at leverandøren skulle forvalte konsesjonskraften fysisk og 

finansielt for oppdragsgiver, samt formidle salget av den. Det fremgikk videre at 

leverandøren i samarbeid med oppdragsgiver skulle utarbeide forslag til strategi, og at 

målet med salget var å gi oppdragsgiver «størst mogleg forteneste innafor definerte 

risikorammer».  

(4) Kriterier for tildelingen var «Pris» (vektet 30 prosent), «Kvalitet» (vektet 40 prosent) og 

«Oppdragsforståelse» (vektet 30 prosent).  

(5) Kvalitetskriteriet var inndelt i underkriteriene «Kvalitet på tilbydde ressursar», 

«Beslutningsstøttesystem som vert tilbydd» og «Strategi for sal». Sistnevnte kriterium 

skulle dokumenteres ved en redegjørelse «for alternative strategiar (med ulik 

risikoprofil) for sal av konsesjonskraft». 

128



 

 
2 

(6) Kriteriet «Oppdragsforståing» var inndelt i underkriteriene «Finansiell handel» og 

«Fysisk uttak». Under førstnevnte underkriterium skulle leverandørene redegjøre for 

hvordan «den vedtekne risiko-/prisstrategi vert sett i verk og korleis endringar [av] 

føresetnadar vert handtert i avtaleperioden. Sistnevnte kriterium skulle dokumenteres 

ved en redegjørelse av «rutinar og prosedyrar i samband med uttak av konsesjonskraft».  

(7) I kravspesifikasjonen, under punktet «Samordning og organisering av 

konsesjonskraftforvaltninga», het det blant annet at leverandøren «skal utarbeide forslag 

til alternative strategiar for forvaltning av krafta. LEVERANDØREN skal i samarbeid 

med VLFK fastlegge strategi for handtering av risiko i samband med den finansielle 

forvaltninga. VLFK skal godkjenne strategi før den vert sett i verk. Målet med val av 

strategi er å gje VLFK størst mogleg forteneste innafor definerte risikorammer».  

(8) Under punktet «Strategi», fremgikk det blant annet at leverandøren skal «løypande gjere 

VLFK merksam på utvikling i marknaden som krev handling (relatert til overordna 

målsetting) eller endring av strategien». I tillegg skulle leverandøren «gjere 

rapport/sluttsetel tilgjengeleg på det tidspunkt det vert gjennomført finansielle 

transaksjoner». 

(9) En av klagerne stilte følgende spørsmål til innklagede 24. juli 2019: 

«Skal oppdragsgiver være egen aktør på NordPool1 og Nasdaq2?». 

(10) Spørsmålet ble besvart den 30. juli 2019: 

«Pr i dag er Sogn og Fjordane fylkeskommune aktør på Nord Pool og Nasdaq. Hordaland 

fylkeskommune er ikke egen aktør på Nord Pool og Nasdaq. 

Hva som blir løsningen for Vestland fylkeskommune fra 1.1.2020 vil være avhengig av 

hvordan konseptet til den tilbyderen som får tildelt kontrakten er». 

(11) Innen fristen mottok innklagede seks tilbud. Ett av disse var fra Kinect Energy Spot AS. 

Av leverandørens tilbud fremgikk det at man hadde tilbudt å betale 3.875.000 kroner per 

år til innklagede om man ble tildelt kontrakten. De øvrige tilbudene var fra Ishavskraft 

AS, Entelios AS, Fjordkraft AS, Energisalg Norge AS og Markedskraft AS (heretter 

klagerne). 

(12) Av Kinect Energy Spot AS sitt tilbud, fremgikk blant annet følgende:  

«Alle handlene blir registrert på VLFK sin portefølje i dette systemet. 

[…] 

Kinect Energy vil sende handelsbekreftelser for alle finansielle handler. KE benytter Risk 

Management systemet Elviz fra Brady for håndtering av finansielle kontrakter (ETRM 

system). Alle handlene blir registrert på VLFK sin portefølje i dette systemet. VLFK vil i 

                                                 

 
1 Et aksjeselskap som eies av nordiske og baltiske stamnettoperatør, deriblant Statnett SF. Fysisk krafthandel 

foregår her. 
2 Et amerikansk elektronisk aksjemarked. Finansiell krafthandel foregår her.  
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tillegg finne komplett oversikt over alle handler på WEB-rapporteringsplattformen KE 

Online». 

(13) Ved brev av 17. september 2019 ble leverandørene underrettet om at kontrakt hadde blitt 

tildelt Kinect Energy Spot AS (heretter valgte leverandør). 

(14) Klagerne anmodet innklagede ved e-post av 4. oktober 2019 om å klargjøre premissene 

for valgte leverandørs prissetting. Den 23. oktober 2019 ble anmodningen besvart i form 

av en vedlagt redegjørelse fra valgte leverandør. Følgende siteres fra denne:  

«Vi ønsker å presisere to ting; handel på en leverandørs bok er bilateral handel, og det 

er først når Kinect fordeler posisjonene at det forekommer en handel mellom VLFK og 

Kinect. Det er denne handelen som blir rapportert og bekreftet i handelsbekreftelsen. 

Kinect rapporterer all[e] handlene via web (Kinect Online), oppdateres daglig, i tillegg 

vil alle handelsbekreftelsene inneholde referanse til handelsdag, pris og volum. Disse 

dataene er transparente og kan kontrolleres kontinuerlig av kunden. 

[…] 

Kinect bekrefter at vi vil: 

-  Gi VLFK størst mulig fortjeneste innenfor definerte risikorammer 

- Genere rapport/sluttseddel på det tidspunkt det blir gjennomført finansielle 

transaksjoner for VLFK».  

(15) Klagerne brakte saken inn for Klagenemnda for offentlige anskaffelser 1. november 2019.  

(16) Innklagede har opplyst at kontraktsinngåelse er utsatt i påvente av klagenemndas 

behandling av klagen. Saken er derfor prioritert.  

(17) Nemndsmøte i saken ble avholdt 16. desember 2019.  

Anførsler: 

Klager har i det vesentlige anført: 

(18) Innklagede har avlysningsplikt på grunnlag av et uklart konkurransegrunnlag. Denne 

feilen har hatt betydning for utformingen av tilbudene, noe som også potensielt har 

påvirket konkurransens utfall. Kravet om tidspunktet for rapportering har av alle klagerne 

blitt forstått som et krav om transparens, i den betydning at det skulle sikre oppdragiver 

mot at leverandøren spekulerer i markedet på en måte som kan gi mergevinster på 

oppdragsgivers bekostning. En mergevinst for leverandøren kan oppnås dersom 

rapportering ikke skjer umiddelbart etter hver handel, men først når leverandøren fordeler 

posisjonene mellom klientene. Krav om transparens ved rapportering stilles regelmessig 

i forvalteravtaler.  

(19) Dersom konkurransegrunnlaget skal kunne anses klart, må det være med det innhold som 

klagerne har lagt til grunn. I så fall må valgte leverandørs tilbud avvises fra konkurransen 

fordi det utgjør et vesentlig avvik fra anskaffelsesdokumentene at rapportering skjer først 

ved handelsdagens slutt, jf. forskriften § 24-8 første ledd bokstav b. 
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Innklagede har i det vesentlige anført: 

(20) Det bestrides at konkurransegrunnlaget er uklart. Anskaffelsesdokumentene stiller ikke 

krav til hvilken forvaltningsmodell leverandørene skal benytte, og stiller bare 

overordnede krav til rapportering og utstedelse av sluttseddel. 

(21) Under enhver omstendighet har ikke en eventuell uklarhet hatt innvirkning på 

konkurransens utfall. Det foreligger dermed ikke saklig grunnlag for avlysning av 

konkurransen. I alle tilfelle har ikke innklagede en plikt til å avlyse konkurransen. 

Klagenemndas vurdering: 

(22) Klagerne har deltatt i konkurransen, og har saklig klageinteresse, jf. forskrift om 

klagenemnd for offentlige anskaffelser § 6. Klagen er rettidig. Konkurransen gjelder 

forvaltning av konsesjonskraft, som er en tjenesteanskaffelse. Anskaffelsens verdi er 

estimert til totalt to millioner kroner, inklusiv opsjonstiden. I tillegg til lov om offentlige 

anskaffelser 17. juni 2016 nr. 73 følger anskaffelsen forskrift om offentlige anskaffelser 

12. august 2016 nr. 974 del I og III, jf. forskriften §§ 5-1 og 5-3. 

Feil i/uklart konkurransegrunnlag 

(23) Klagerne anfører at kravet om å «gjere rapport/sluttsetel tilgjengeleg på det tidspunkt det 

vert gjennomført finansielle transaksjoner» er uklart. Klagerne fremholder at denne 

uklarheten kan ha fått betydning for konkurransens utfall.  

(24) Klagenemnda har i en rekke saker uttalt at konkurransegrunnlaget må utformes på en klar 

og utvetydig måte, jf. eksempelvis sak 2017/140. Dette innebærer et krav om at 

konkurransegrunnlaget utformes slik at det for en alminnelig aktsom leverandør fremstår 

som klart hva det skal leveres tilbud på og hvordan dette skal gjøres, og at 

konkurransegrunnlaget inneholder tilstrekkelige opplysninger til at leverandørene har et 

forsvarlig grunnlag for å levere tilbud. 

(25) Ifølge klagerne var det naturlig å forstå kravet om å «gjere rapport/sluttsetel tilgjengeleg 

på det tidspunkt det vert gjennomført finansielle transaksjoner», som et krav om 

umiddelbar rapportering etter hver handel på Nasdaq. Klagerne har fremhevet at kravet 

må forstås slik for å sikre transparens og likebehandling. Dersom forvalteren ikke skal 

rapportere de enkelte transaksjoner på Nasdaq, vil forvalteren kunne tilordne posisjonene 

til forskjellige klienter ved handelsdagens slutt. Dette gir mulighet for å fordele gunstige 

posisjoner til forvalteren selv eller prefererte klienter (såkalt «backtrading»).  

(26) Innklagede har på sin side fremholdt at ved samleporteføljer gjennomføres det ikke noen 

«transaksjon» mellom innklagede og forvalteren før det tidspunktet forvalteren fordeler 

oppgjøret på klientene i kundeporteføljen. Dette legger til rette for en rettferdig 

behandling av klientene i porteføljen, noe som sikrer likebehandling av klientene. Etter 

sluttoppgjøret kan den enkelte klients forholdsmessige volum knyttes opp mot spesifikke 

transaksjoner på Nasdaq, slik at det i etterkant enkelt kan «konstrueres transparens» med 

hensyn til sikret volum og pris i henhold til handelstidspunkt. Ifølge innklagede, er dette 

en vanlig praksis ved forvaltning av samleporteføljer. Innklagede har fremhevet at det 

heller ikke er riktig at valgte leverandør er den eneste av deltakerne i konkurransen som 

ikke har forpliktet seg til å levere rapport umiddelbart etter handelen på Nasdaq.  
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(27) Tolkningsspørsmålet i saken er hva som utgjør «finansielle transaksjoner», som 

leverandøren i henhold til konkurransegrunnlaget må kunne dokumentere med 

rapport/sluttseddel på det tidspunkt de er «gjennomført».  

(28) I fortolkningen av konkurransegrunnlaget må det tas utgangspunkt i ordlyden, men det 

kan være nødvendig å se kravet i lys av konkurransedokumentene for øvrig og hva 

anskaffelsen faktisk gjelder.  

(29) Konkurransegrunnlaget inneholder ingen nærmere definisjon av hva som menes med 

«finansielle transaksjoner», og nemnda kan heller ikke se at det eksisterer noen omforent 

definisjon i norsk rett som kan kaste lys over tolkningen. I finansavtaleloven § 12 bokstav 

a) er «betalingstransaksjon» definert som «en handling som iverksettes av en betaler eller 

betalingsmottaker for å innbetale, overføre eller ta ut midler, uten hensyn til eventuelle 

underliggende forpliktelser mellom betaleren og betalingsmottakeren», mens 

hvitvaskingsloven § 2 bokstav d) definerer «transaksjon» som «enhver overføring, 

formidling, ombytting eller plassering av formuesgoder».  

(30) Etter klagenemndas syn er det nærliggende å forstå konkurransegrunnlaget slik som 

klagerne har forstått det: I tilfeller hvor innklagedes konsesjonskraft selges via Nasdaq, 

er det den enkelte handelen som utgjør en «finansiell transaksjon» i 

konkurransegrunnlagets forstand.  

(31) Slik saken er opplyst for klagenemnda, er det ikke noe som tyder på at valgte leverandør 

handler for egen regning og risiko på Nasdaq. Nemnda har derfor vanskelig for å følge 

innklagedes og valgte leverandørs oppfatning av at en transaksjon i 

konkurransegrunnlagets forstand først gjennomføres når de ulike handlene fordeles på de 

ulike klientene i porteføljen ved handelsdagens slutt. Denne etterfølgende fordelingen 

fremstår som et internt forhold mellom innklagede og valgte leverandør, uavhengig av 

handlene som i løpet av dagen er gjennomført på Nadsaq. Det er ikke nærliggende å lese 

konkurransegrunnlaget slik at det er denne etterfølgende fordelingen som er 

transaksjonene det kreves dokumentasjon av. 

(32) Klagenemnda viser i denne sammenheng til at innklagede ikke har imøtegått klagernes 

påstand om at det er fullt mulig å rapportere enkelthandler på Nasdaq, uavhengig av 

hvilken type portefølje man forvalter. Den omstendighet at konkurransegrunnlaget legger 

opp til en fleksibel tilnærming hvor leverandørene også kunne tilby porteføljeforvaltning, 

er derfor ikke noe avgjørende argument for hva som utgjør en rapporteringspliktig 

finansiell transaksjon i konkurransegrunnlagets forstand.  

(33) Klagenemnda ser imidlertid at det også kan argumenteres for den forståelsen av 

konkurransegrunnlaget som innklagede selv gjør gjeldende, og som også valgte 

leverandør forutsetningsvis har lagt til grunn. Det synes uomtvistet at 

konkurransedokumentene, lest i sammenheng, åpner opp for tilbud om 

porteføljeforvaltning. Nemnda har ikke grunnlag for å mene noe om utbredelsen av valgte 

leverandørs modell med fordeling av dagens handler på klientene i porteføljen ved 

handelsdagens slutt, men ser at det etter omstendighetene kan være en hensiktsmessig 

løsning for å sikre likebehandling av klientene i porteføljen. Selv om nemnda ikke anser 

det som den mest nærliggende tolkningen av konkurransegrunnlaget, er det mulig å 

argumentere for at en transaksjon i en slik modell ikke er «gjennomført» før fordelingen 

ved handelsdagens slutt.  
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(34) Klagenemnda finner at partenes uenighet knyttet til risikoen for «backtrading» i valgte 

leverandørs tilbud, underbygger nemndas oppfatning av at konkurransegrunnlagets 

regulering av rapporteringsplikten er uklar. Innklagedes henvisning til at denne risikoen 

vil bli eliminert gjennom tett oppfølgning av kontrakten med valgte leverandør, har 

nemnda ikke grunnlag for å betvile. Dette hindrer likevel ikke at en løsning med 

etterfølgende fordeling av dagens handler i utgangspunktet gir mulighet for å fordele 

gunstige posisjoner til prefererte klienter, og at dette har bidratt til klagernes forståelse av 

konkurransegrunnlagets rapporteringsplikter.   

(35) Foranlediget av partenes prosesskrifter bemerker klagenemnda også at de EU/EØS-

rettslige rapporteringskravene for konsesjonspliktige forvaltere, som partene forstår på 

forskjellig måte, ikke kan ha avgjørende betydning for tolkningen av 

konkurransegrunnlaget. Det er på det rene at valgte leverandør ikke er konsesjonspliktig 

i henhold til EU/EØS-regelverket. Selv om innklagede skulle ha rett i at de EU/EØS-

rettslige rapporteringsforpliktelsene for konsesjonspliktige forvaltere ikke krever 

rapportering av enkelthandler ved porteføljeforvaltning, kan ikke nemnda se at dette er 

av betydning for tolkningen av konkurransegrunnlaget i vår sak.  

(36) På denne bakgrunn er klagenemnda av den oppfatning at konkurransegrunnlaget ikke er 

utformet på en slik måte at det var mulig for alle rimelig opplyste og normalt påpasselige 

leverandører å forstå kravet til rapporteringsplikt på samme måte. Innklagedes egen 

forståelse avviker fra den forståelsen som etter nemndas syn er den mest nærliggende ut 

fra ordlyden og den indre sammenhengen i konkurransegrunnlaget.  

(37) Slik saken er opplyst, kan det ikke utelukkes at denne uklarheten har hatt betydning for 

utfallet av konkurransen. Feilen kan dermed ikke rettes på en annen måte enn ved å avlyse 

konkurransen, hvilket også gir grunnlag for tilbakebetaling av klagegebyret, jf. 

klagenemndsforskriften § 13.  

Konklusjon:  

Vestland fylkeskommune har brutt regelverket for offentlige anskaffelser ved å utforme et 

uklart konkurransegrunnlag.  

 

 

For Klagenemnda for offentlige anskaffelser,  

 

 

Halvard Haukeland Fredriksen 
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ORO - Eigedom  
Saksframlegg 

 
Saknr: 
Saksbehandlar: 

2020/35998-1 
Jan Tore Rosenlund 

 
 
 
 
 

 
 

 
 

 

 
Saksgang 
Utval Utv.saksnr. Møtedato 

Fylkesutvalet  14.02.2020 

 

Endringar i selskapsavtale for Trivselshagen IKS - høyringsuttale 
 
Forslag til vedtak  
 
 

1. Fylkesutvalet sluttar seg til fylkesrådmannen sine framlegg til endringar i Trivselshagen IKS sitt 
utkast til revidert selskapsavtale, jf. vedlegg 2 

 
 
Samandrag 
 
Sogn og Fjordane fylkeskommune og Gloppen kommune har i lengre tid arbeidd med ein gjennomgang av 
selskapet Trivselshagen IKS. Målsettinga har vore å forbetre rutinar for samarbeidet og få ei meir rettvis 
fordeling av inntekter og utgifter. I dette arbeidet er revisjon av eksisterande selskapsavtale naudsynt. Det 
ligg no føre eit høyringsutkast frå selskapet. Fylkesrådmannen  har framlegg til endringar til utkastet. Om 
fylkesutvalet sluttar seg til endringsframlegga vill høyringssvaret bli sendt og selskapet må utarbeide eit 
framlegg til ny selskapsavtale som blir forankra hjå eigarane. Dette vil så bli lagt fram for politisk 
handsaming og vedtak i fylkestinget.    
 
 
Rune Haugsdal      Ingrid Holm Svendsen 
fylkesrådmann Fylkesdirektør organisasjon og 

økonomi 
 
 
Saksframlegget er godkjent elektronisk og har difor ingen handskriven underskrift 
 
 
Vedlegg 
1 Selskapet sitt framlegg til ny selskapsavtale 
2 Fylkesrådmannen sitt endringsframlegg til ny selskapsavtale 
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Saksutgreiing 
 
1. Bakgrunn for saka / historikk 
 
Trivselshagen IKS er eit interkommunalt eigedomsselskap, skipa 7. mars 2007. Selskapet har Vestland 
fylkeskommune og Gloppen kommune som eigarar og deltakarar med lik ansvars- og eigardel, dvs. 50 % 
kvar.  
 
Dei to leigetakarane, kommunen og fylkeskommunen, har tilnærma identiske leigeavtaler med selskapet, 
med unnatak av varigheit. Fylkeskommunen sin avtale gjekk ut 1. august 2018 og vart då automatisk 
forlenga for nye 5 år til 2023. Gloppen kommune sin avtale går ut 1. august 2038. Gjennom desse avtalane 
er utgiftene fordelt med 64% på kommunen og 36% på fylkeskommunen. 
 
Selskapet forvaltar i dag om lag 14.500 m2 bygningsmasse som inneheld Trivselshagen Bad og Idrett (inkl. 
Firdahallen) og Trivselshagen Skule og Kultur. Anlegget har ein investeringsverdi på om lag 300 mill. kr. I 
2018 sysselsette selskapet 12 årsverk, herav fleire deltidsstillingar. 
 
Sidan etableringa av selskapet har fylkesrådmannen erfart uklare tilhøve knytt til ansvarsdeling i drifta av 
Trivselshagen IKS. I eigarmøte 16. april 2018 vart eigarane samde om ein gjennomgang av selskapet for å 
sjå om det er aktuelt å gjere endringar.  
 
Saka var og handsama av fylkesutvalet, jf. vedtak i sak 37/18 den 16.04.18 ( pkt. 5, 3. kulepunkt):  
 

« Fylkesutvalet ynskjer at representantskapen ber om at ny organisasjonsform vert utgreia»  
 

Styret handsama saka 27. august 2018 og engasjerte Vidsyn Rådgivning AS til dette arbeidet. Vidsyn 
Rådgivning AS la fram rapport på arbeidet 01.12.18.  
 
Rapporten startar med å skildre det formelle grunnlaget for Trivselshagen IKS. Det er punkt i 
selskapsavtalen som ikkje er på plass, og det vert tilrådd konkrete tiltak for å rette opp dette. Vidare er rollar 
og organisasjonskultur kartlagt. Rapporten gir tilrådingar om systemendringar, men òg tiltak for å stimulere 
til betre samarbeid og gode prosessar. Den peikar på det viktige skilje mellom eigarutøving og drift.  Også 
gjennomgangen av økonomi og tenester, med vurdering av m.a. kostnads- og inntektsfordelinga, viser fleire 
døme på avvik frå det som var intensjonen. Tilrådinga er å rydde i dette slik at kostnads- og inntektssida ved 
innhald og tenester følgjer kvarandre.  
 
Rapporten beskriv og handlingsrommet og alternative styringsformer, men oppsummert vert det tilrådd å 
halde fram med IKS’et, under føresetnad av at systemavvik vert retta opp. Den gir meir enn tjue konkrete 
tilrådingar på deltema. Dei viktigaste er:  
 

 Etablere gode prosessar og møteplassar for samarbeid  
 Fordele inntektene frå utleige av fellesareala  
 Få samsvar mellom driftskostnader og -inntekter  
 Overføre ei rad driftsoppgåver til kommunen og soleis føre selskapet attende til å bli eit reint 

eigedomsselskap.  
 
Rapporten er klar på at styret og eigarane må ta tak og «rette opp skuta». Om ein ikkje lukkast med dette, 
vert det tilrådd å tre ut av IKS’et og la eigarane ta med sin del av buet. 
 
Ein konsekvens av ei slik løysing vil altså vere at IKS’et må oppløysast. Det vil i så fall vere naturleg at 
kommunen tek idrettsbygget (kommunal grunn) og fylkeskommunen 
kulturbygget (fylkeskommunal grunn) og at ein leiger areal hjå kvarandre gjennom gjensidige avtalar.  
 
Fylkesrådmannen i Sogn og Fjordane meinte rapporten stadfesta at det er ei skeivfordeling i høve fordeling 
av driftskostnader og -inntekter, samt aktivitet og utleige av fellesareal. Dette var og ein del av 
grunngjevinga frå fylkeskommunen for å ta opp spørsmålet om dagens organisering er hensiktsmessig eller 
om ein bør søke nye løysingar.  
 
Etter ei samla vurdering tilrådde fylkesrådmannen at alternative modellar til dagens IKS vart utgreia og 
vurdert.  
 
Fylkesrådmannen la rapporten fram for fylkesutvalet den 06.03.19 i sak 10/19.  
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Fylkesutvalet i Sogn og Fjordane gjorde då slikt vedtak i saka:  
 

1. Fylkesutvalet viser til vedlagde rapport av 1.desember 2018 frå Vidsyn Rådgivning AS og tek denne 
til orientering.  

2. Fylkesutvalet føreset at systemavvik vert retta opp og tilrådde tiltak i rapporten sett i verk, 
herunder at selskapet får på plass eit system som fordelar inntekter og utgifter på ein rettvis måte i 
samsvar med intensjonen. Styret får frist for å gjennomføre tiltaka i rapporten til 15. august 2019.  

3. Fylkesutvalet ber fylkesrådmannen greie ut alternative organisasjonsmodellar, primært knytt til å 
dele eigarskapen og inngå gjensidige leigeavtalar med kvarandre. Fylkesutvalet ber 
fylkesrådmannen, i budsjettrapporten pr. 1. tertial 2019, kome med framlegg til finansiering av 
utgreiingsarbeidet - dersom dette viser seg naudsynt.  

For å støtte fylkesrådmannen i arbeidet med å greie ut alternative organisasjonsmodellar ( jf pkt 3 ) vart PwC 
engasjert og dei la fram rapporten sin 29.mai 2019. 
 
Rapporten til PwC peikar på fleire avklaringar omkring det juridiske grunnlaget, skatt og meirverdiavgift 
som vi må avklare dersom selskapet skal oppløysast. Overfor dei tilsette vil ei ev. oppløysing av 
Trivselshagen IKS, med overføring til kommunen og fylkeskommunen, bli vurdert som ei 
verksemdsoverdraging etter arbeidsmiljølova. Det klare utgangspunktet ved verksemdsoverdraging er at dei 
tilsette sine rettar og plikter som følgjer av arbeidsavtalen eller arbeidsforholdet elles, skal overførast til ny 
arbeidsgjevar.  
 
PwC har og sett nærare på dei økonomiske konsekvensane av ei oppløysing av selskapet, med utgangspunkt 
i budsjett for Trivselshagen IKS 2019 og utrekningane frå selskapet. Det er likevel usikkerheit knytt til dette, 
då det ikkje har vore sett på dei enkelte kostnadane i detalj. Det er og viktig å ta med i vurderinga at fleire av 
utgiftene i budsjettet truleg ikkje vil påløpe i same form og storleik etter ei ev. oppløysing.  
 
Berekningane til PwC viser at fylkeskommunen på det lågaste estimatet vil få om lag 700.000,- kr i årleg 
reduksjon og for det høgaste estimatet om lag 1.800.000,- kr i årleg kostnadsreduksjon.  
 
Når det gjeld verdiar og fordeling av desse, er det t.d. vanskeleg å vurdere marknadsverdien av bygga, då 
framtidige inntekter og driftskostnader vil kunne påverke reell verdi.  
 
Både rapporten frå Vidsyn Rådgivning og rapporten frå PwC stadfesta at det i dag er ei skeivfordeling i høve 
fordeling av driftskostnader og -inntekter, samt aktivitet og utleige av fellesareal.  
 
Fylkesrådmannen la arbeidet fram for fylkesutvalet den 19.06.19 i sak 63/19. 
 
Fylkesutvalet i Sogn og Fjordane gjorde slikt vedtak i saka:  
 

1. Fylkesrådmannen får fullmakt til å tinge med Gloppen kommune om ein alternativ 
organisasjonsmodell med sikte på å oppløyse selskapet, dele eigarskapen og inngå gjensidige 
leigeavtalar.  

2. Fylkesutvalet legg til grunn at styret i selskapet fortset sitt arbeid med å gjennomføre tilrådde tiltak 
i rapport frå Vidsyn Rådgjeving AS av 1. desember 2018 med frist til 15. august 2019.  

3. Kostnader til utgreiingsarbeidet og bistand i forhandlingsprosessen vert å innarbeide i 
budsjettrapport pr. 2. tertial 2019.  

 
 
Endring av selskapsavtalen – vurderingar og verknader 
 
Etter dette vedtaket har det både vore eigarmøte, møte i representantskapet og styremøte. Styret i 
Trivselshagen IKS gjorde i møte 29.10.2019 vedtak om å sende framlegg til endringar i selskapsavtala til 
Representantskapet som handsama saka i ekstraordinært møte 21.11.2019, sak 12/19, med slikt vedtak: 
 

Representantskapet sender styret sitt utkast til selskapsavtale på høyring til eigarane. 
Høyringsuttale frå Gloppen kommune skal ligge ved. Frist for høyringssvar vert sett til 17. januar. 
Vedtaket var samrøystes. 
 

Vi fekk 26.11.19 brev frå selskapet med nemnde høyringsfrist. Fylkesrådmannen har orientert selskapet om 
at denne saka vert lagt fram for fylkesutvalet og at Vestland fylkeskommune sin  uttale kjem etter fristen. 
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Fylkesrådmannen har gått gjennom selskapet sitt utkast ( jf vedlegg 1) og har nokre endringsframlegg:   
 

§4 Innskot 
Fylkesrådmannen gjer framlegg om at det vert presisert at eigarane skal inngå festeavtalar til grunn 
bygningane i dag står på. På denne måten sikrar ein at selskapet har bruksretten til eigedommen. 
Vidare er det presisert at selskapet ikkje skal betale festeavgift. 

 
§6 Driftskostnader og driftsinntekter 
Det er viktig at bruk og ev. framleige ut over ordinær opningstid eller ordinær bruk skal avtalast 
særskilt. Det er vidare presisert at selskapet ikkje skal ha ekstra kostnader for slike arrangement, 
dvs at ev. ekstra kostnader må berast av den aktuelle leigetakar. 
 
Detaljane omkring kva som ligg i omgrepa «ordinær opningstid» og «ordinær bruk» må regulerast i 
leigeavtalane med leigetakarane.  

 
§7 Representantskapet 
Fylkesrådmannen har her føreslege at fylkeskommunen skal ha leiar og nestleiar i dei periodar 
kommunen har leiar og nestleiar i styret. Tilsvarande skal kommunen ha leiar og nestleiar når 
fylkeskommunen har leiar og nestleiar i styret. Leiar og nestleiar vert valde for to år om gongen. 
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§10 Styret 
Tilsvarande justering som for representantskapet er føreslege for styret når det gjeld val og deling 
av leiarverv 

 
§13 Utgang 
Fylkesrådmannen føresler å stryke at frist for utgang tidlegast kan skje 10 år etter selskapet er skipa. 
Dette då selskapet allereie er eldre enn 10 år og det såleis ikkje er relevant. 

 
Ut over nemnde merknader vil fylkesrådmannen tilrå at vi sluttar oss til framlegget frå styret i selskapet.  
 
Nye drifts- og leigeavtalar  
 
Når ny selskapsavtale er etablert legg fylkesrådmannen til grunn at det skal utarbeidast nye drifts- og 
leigeavtalar med grunnlag i selskapsavtalen. Leigeavtalane må og fylgje opp tilrådingar for å få ei rettvis 
fordeling av kostnader og inntekter slik det er peika på i fleire utgreiingar. Selskapet har lagt fram nye utkast 
til slike avtalar og lagt dei fram for representantskapet.  
 
Representantskapet handsama saka om nye drifts- og leigeavtalar i det ekstraordinære møte 21.11.2019, sak 
13/19, med slikt vedtak: 
 

«Representantskapet sender saka tilbake til styret. Representantskapet føreset at leigetakarane 
medverkar i det vidare arbeid med å ferdigstille avtalene. Vedtaket var samrøystes» 
 

Fylkesrådmannen er innstilt på å medverke til dette arbeidet så snart selskapsavtalen er revidert. 
 
 
Vedtakskompetanse 
 
Saka gjeld ei høyringsuttale, der fylkesutvalet har avgjerdsmynde. 
 
Økonomi: 
Fylkesrådmannen ser det som viktig å få retta skeivfordelinga i høve fordeling av driftskostnader 
og -inntekter. Dette vil medføre reduserte driftskostnader for fylkeskommunen. Detaljane i dette vil 
bli avklart i samband med tingingane omkring nye drifts- og leigeavtalar med selskapet. Den 
reviderte selskapsavtalen vil legge grunnlag for dette. 
 
Klima: 
Ikkje relevant    
 
Regional planstrategi:  
Ikkje relevant 
 
 
Konklusjon 
Fylkesrådmannen ser det som viktig at selskapsavtalen vert endra og retta opp slik det no er teke initiativ til 
frå selskapet. Den andre parten, Gloppen kommune, har utarbeidd eit eige høyringsframlegg som er 
oversendt selskapet. Høyringsframlegget til kommunen skil seg  på fleire punkt frå det fylkesrådmannen har 
gitt uttrykk for i denne saka. Det skal no arbeidast vidare med eit endeleg utkast på bakgrunn av innspela. 
Målsettinga er å få presentert eit framlegg til ny selskapsavtale for politisk handsaming og vedtak hjå begge 
eigarane.    
Om det ikkje vert semje om ny selskapsavtale og nye drifts- og leigeavtalar, tek fylkesrådmannen sikte på å 
legge fram ei sak der fylkeskommunen trer ut av IKS’et, eigarane tek med seg sin del av buet og det vert 
oppretta gjensidige leigeavtalar med kvarandre. 
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Saksprotokoll i 14.02.2020 - fylkesutvalet 
 
Avrøysting 
Fylkesrådmannen sitt vart samrøystes vedteke. 
 
Vedtak 
Fylkesutvalet sluttar seg til fylkesrådmannen sine framlegg til endringar i Trivselshagen IKS sitt 
utkast til revidert selskapsavtale, jf. vedlegg 2. 
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SELSKAPSAVTALE FOR THEIGEDOM IKS 
 

§ 1 Selskapet 

 

THeigedom IKS er eit interkommunalt selskap oppretta med heimel i Lov om interkommunale selskap av 

29.01.1999. 

 

Selskapet har følgjande deltakarar: 

 

Vestland fylkeskommune 

Gloppen kommune 

 

§ 2 Hovudkontor 

 

Selskapet sitt hovudkontor skal vere i Gloppen kommune. 

 

§ 3 Føremål 

 

Selskapet sitt føremål er å eige og drive eit felles anlegg for å sikre Firda vidaregåande skule nødvendig 

undervisningsareal og å skaffe skulane og lokalsamfunnet i Gloppen kultursal, symjehall, idrettshall m.v. i 

samsvar med den funksjonsplanen som er vedteken av deltakarane.  

 

§ 4 Innskotsplikt 

 

Deltakarane har gjort innskot i selskapet i kontante midlar i samsvar med tidlegare selskapsavtala(r). 

 

Deltakarane er samde om at bygningsmassen som går inn i selskapets drift og ansvar (Trivselshagen bad 

& idrett + Trivselshagen skule & kultur) vert eigd av selskapet. Dette gjeld også den gamle Firdahallen.  

 

Bygningsmassen til selskapet strekkjer seg over fleire ulike eigedomar som deltakarane eig/disponerer. 

Deltakarane har som mål å formalisera selskapet sine rettar til dei aktuelle eigedomane, anten ved å inngå 

festeavtalar og/eller framfeste-avtalar eller ved å dele frå og skøyta over grunnen til selskapet. Deltakarane 

skal samarbeida for å gjennomføra dette.  

 

§ 5 Eigardel og ansvarsdel 

 

Deltakarane sin eigardel er slik: 

Vestland fylkeskommune: 50 % 

Gloppen kommune 50 % 

 

Deltakarane sin ansvarsdel er lik eigardel. 
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§ 6 Driftskostnader og driftsinntekter 

 

Det skal inngåast avtalar mellom selskapet og deltakarane om bruken av areala og fordeling av årlege 

driftskostnader, dvs. kapitalkostnader, drift, vedlikehald m.v. i samsvar med årleg bruksomfang. Lov om 

rekneskap ligg til grunn for rekneskapsføringa i selskapet.  

 

Driftsinntektene går til selskapet dersom ikkje anna vert avtala med deltakarane.  

 

§ 7 Representantskapet 

 

Representantskapet er selskapet sitt øvste organ og skal ha fire medlemer med personlege varamedlemer. 

 

Gloppen kommune ved kommunestyret vel to medlemer og fylkeskommunen ved fylkestinget vel to 

medlemer. Representantskapet vel sjølv leiar og nestleiar. 

 

Valet følgjer den kommunale valperioden. Ved fyrste gongs val vert medlemene valde for resten av 

valperioden. 

 

Kvar deltakar har røysterett i forhold til sin eigardel i selskapet. 

 

§ 8 Møte i representantskapet 

 

Ordinære representantskapsmøte skal haldast innan 1. mai. (vårmøtet) og 1. oktober (haustmøtet), og skal 

behandle: 

 

Vårmøtet: 

 

• Årsmelding 

• Rekneskap 

• Val til styret 

• Val av leiar og nestleiar i styret 

• Val av revisor 

 

Haustmøtet: 

 

• Budsjett 

• Økonomiplan 

 

I tillegg til ovannemnde kan det på representantskapsmøta behandlast følgjande saker: 

 

• Andre saker som styret ynskjer å legge fram for representantskapet 

• Andre saker som etter lov om interkommunale selskap skal avgjerast av representantskapet 

 

Utskrift av møtebok i representantskapet skal sendast deltakarane. 
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§ 9 Valkomité 

 

Ansvar  

 

Valkomiteen har ansvar for å gje representantskapet ei skriftleg og grunngjeven innstilling til val av 

styremedlemmer og kva rollar desse bør ha. Valkomiteen skal normalt også munnleg gjera greie for si 

innstilling i møte i representantskapet der val av styremedlemmer skal skje. Representantskapet kan 

fastsetja ein eigen instruks for arbeidet til valkomiteen.  

 

Samansetnad og val  

 

Selskapet skal ha ein valkomité som består av tre medlemmar.  

 

Representantskapet vel ein leiar og medlemmer til valkomiteen, og fastset komiteens godtgjersle.  

 

Valkomiteen vert valt for to år om gongen. 

 

§ 10 Styret 

 

Ansvar 

 

Forvaltninga av selskapet høyrer inn under styret, som har ansvaret for ein tilfredstillande organisering av 

selskapet si verksemd. Styret skal sjå til at verksemda vert driven i samsvar med selskapet sitt føremål, 

selskapsavtalen, selskapet sitt årsbudsjett og andre vedtak og retningsliner som vert fastsett av 

representantskapet. Styret skal føre tilsyn med dagleg leiar si leiing av verksemda. 

 

Samansetnad og val 

 

Styret skal ha fem medlemmer med personlege varamedlemmer. 

 

Styret med leiar og nestleiar vert vald av representanskapet for to år om gongen. 

 

Dagleg leiar eller representantskapsmedlemer kan ikkje vere medlemer i styret. 

 

Eventuell godtgjering til styremedlem og deira varamedlem vert fastset av representantskapet og utbetalt 

frå selskapet. 

 

Representasjon 

 

Styret kan gje styremedlem eller dagleg leiar rett til å teikne selskapet, eller gjere vedtak om at slik 

teikningsrett må utøvast i fellesskap av dei som får teikningsretten. 

 

§ 11 Dagleg leiar 

 

Selskapet skal ha dagleg leiar som skal tilsetjast av styret. Dagleg leiar har ansvaret for den daglege 

leiinga av selskapet og skal følgje dei retningsliner og pålegg som styret og representantskapet gjev. 
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§ 12 Låneopptak 

 

Selskapet kan ta opp lån til kapitalformål med ei samla råme på 125,5 mill.kr ved vedtak av 

representantskapet. Endring av denne råma krev vedtak av deltakarane. Departementet skal godkjenne 

låneopptaket. 

 

§ 13 Utgang 

 

Ein deltakar kan med eitt års skriftleg varsel seie opp sitt deltakarforhold i selskapet og krevje seg utløyst 

av selskapet. Slik utgang kan likevel skje tidlegast 10 år etter at selskapet er skipa. 

 

Utgang kan berre skje pr. 31.12 og tidlegast eit år etter det skriftlege varselet. Utløysingssummen skal vere 

andelen sin nettoverdi ved oppseiingsfristen sitt utløp. Utløysingssummen kan likevel ikkje overstige 

verdien av deltakaren sitt innskot. Selskapet skal seinast betala utløysingsummen innan 1 år etter 

utgangen. 

 

§ 14 Tilhøve til Lov om interkommunale selskaper 

 

I tillegg til selskapsavtalen gjeld den til ei kvar tid gjeldene lovgjeving om interkommunale selskap. 

 

§ 15 Ikrafttreding 

 

Selskapsavtalen trer i kraft når den er vedteken av alle eigarane.  

 
*** 
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SELSKAPSAVTALE FOR THEIGEDOM IKS 
 
 
 
 
 
§ 1 Selskapet  
 
THeigedom IKS er eit interkommunalt selskap oppretta med heimel i Lov om interkommunale selskap 
av 29.01.1999.  
 
Selskapet har følgjande deltakarar:  

 Vestland fylkeskommune  
 Gloppen kommune  

 
 
§ 2 Hovudkontor  
 
Selskapet sitt hovudkontor skal vere i Gloppen kommune.  
 
 
§ 3 Føremål  
 
Selskapet sitt føremål er å eige og drive eit felles anlegg for å sikre Firda vidaregåande skule 
nødvendig undervisningsareal og å tilby skulane og lokalsamfunnet i Gloppen kultursal, symjehall, 
idrettshall m.v. 
  
 
§ 4 Innskot  
 
Deltakarane har gjort innskot i selskapet i kontante midlar i samsvar med tidlegare selskapsavtala(r).  
Deltakarane er samde om at bygningsmassen som går inn i selskapets drift og ansvar (Trivselshagen 
bad & idrett + Trivselshagen skule & kultur) vert eigd av selskapet.  
 
I tillegg til kontantinnskotet har fylkeskommunen overført Firdahallen til selskapet. 
  
Bygningsmassen til selskapet strekkjer seg over fleire ulike eigedomar som deltakarane eig/disponerer. 
Deltakarane skal inngå festavtalar til grunn bygningane står på. Selskapet skal ikkje betale festeavgift. 
 
 
§ 5 Eigardel og ansvarsdel  
 
Deltakarane sin eigardel er slik:  
 

 Vestland fylkeskommune:  50 %  
 Gloppen kommune:  50 %  

 
Deltakarane sin ansvarsdel er lik eigardel.  
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§ 6 Driftskostnader og driftsinntekter  
 
Det skal inngåast avtalar mellom selskapet og deltakarane om bruken av areala og fordeling av årlege 
driftskostnader, dvs. kapitalkostnader, drift, vedlikehald m.v. i samsvar med årleg bruksomfang og 
innafor ordinær opningstid. Lov om rekneskap ligg til grunn for rekneskapsføringa i selskapet.  
 
Eventuelle arrangement og framleige ut over ordinær opningstid eller ordinær bruk skal avtalast 
særskilt. Selskapet skal ikkje bære ekstra kostnader for slike arrangement. 
 
Driftsinntektene går til selskapet dersom ikkje anna vert avtala med deltakarane. 
 
 
§ 7 Representantskapet  
 
Representantskapet er selskapet sitt øvste organ og skal ha fire medlemer med personlege 
varamedlemer. Gloppen kommune ved kommunestyret vel to medlemer og fylkeskommunen ved 
fylkestinget vel to medlemer.  
 
Representantskapet vel sjølv leiar og nestleiar. Fylkeskommunen skal ha leiar og nestleiar i dei 
periodar kommunen har leiar og nestleiar i styret, jf §10. Tilsvarande skal kommunen ha leiar og 
nestleiar når fylkeskommunen har leiar og nestleiar i styret. Leiar og nestleiar vert valde for to år om 
gongen. 
 
Kvar deltakar har røysterett i forhold til sin eigardel i selskapet.  
 
 
§ 8 Møte i representantskapet  
 
Ordinære representantskapsmøte skal haldast innan 1. mai. (vårmøtet) og 1. oktober (haustmøtet), og 
skal behandle:  
 
Vårmøtet:  

• Årsmelding  
• Rekneskap  
• Val til styret  
• Val av leiar og nestleiar i styret  
• Val av revisor  

 
Haustmøtet:  

• Budsjett  
• Økonomiplan  

 
I tillegg til ovannemnde kan det på representantskapsmøta behandlast følgjande saker:  

• Andre saker som styret ynskjer å legge fram for representantskapet  
• Andre saker som etter lov om interkommunale selskap skal avgjerast av representantskapet  

 
Utskrift av møtebok i representantskapet skal sendast deltakarane.  
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§ 9 Valkomité  
 
Ansvar 
 
Valkomiteen har ansvar for å gje representantskapet ei skriftleg og grunngjeven innstilling til val av 
styremedlemmer og kva rollar desse bør ha. Valkomiteen skal normalt også munnleg gjera greie for si 
innstilling i møte i representantskapet der val av styremedlemmer skal skje. Representantskapet kan 
fastsetja ein eigen instruks for arbeidet til valkomiteen.  
 
Samansetnad og val  
 
Selskapet skal ha ein valkomité som består av tre medlemmar. Representantskapet vel ein leiar og 
medlemmer til valkomiteen, og fastset komiteens eventuelle godtgjersle. Valkomiteen vert valt for to 
år om gongen.  
 
 
§ 10 Styret  
 
Ansvar  
 
Forvaltninga av selskapet høyrer inn under styret, som har ansvaret for ein tilfredstillande organisering 
av selskapet si verksemd. Styret skal sjå til at verksemda vert driven i samsvar med selskapet sitt 
føremål, selskapsavtalen, selskapet sitt årsbudsjett og andre vedtak og retningsliner som vert fastsett 
av representantskapet. Styret skal føre tilsyn med dagleg leiar si leiing av verksemda.  
 
Samansetnad og val  
 
Styret skal ha fem medlemmer med personlege varamedlemmer. Styret med leiar og nestleiar vert vald 
av representantskapet for to år om gongen. Fylkeskommunen skal ha leiar og nestleiar i dei periodar 
kommunen har leiar og nestleiar i representantskapet, jf §7. Tilsvarande skal kommunen ha leiar og 
nestleiar når fylkeskommunen har leiar og nestleiar i representantskapet.  
 
Dagleg leiar eller representantskapsmedlemer kan ikkje vere medlemer i styret. Eventuell godtgjering 
til styremedlem og deira varamedlem vert fastset av representantskapet og utbetalt frå selskapet.  
 
Representasjon  
 
Styret kan gje styremedlem eller dagleg leiar rett til å teikne selskapet, eller gjere vedtak om at slik 
teikningsrett må utøvast i fellesskap av dei som får teikningsretten.  
 
 
§ 11 Dagleg leiar  
 
Selskapet skal ha dagleg leiar som skal tilsetjast av styret. Dagleg leiar har ansvaret for den daglege 
leiinga av selskapet og skal følgje dei retningsliner og pålegg som styret og representantskapet gjev.  
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§ 12 Låneopptak  
 
Selskapet kan ta opp lån til kapitalføremål med ei samla ramme på 125,5 mill. kr. Selskapet kan ikkje 
ta opp nye lån utan at dette er godkjent av begge eigarane.  
 
 
§ 13 Utgang  
 
Ein deltakar kan med eitt års skriftleg varsel seie opp sitt deltakarforhold i selskapet og krevje seg 
utløyst av selskapet. Utgang kan berre skje pr. 31.12 og tidlegast eit år etter det skriftlege varselet. 
Utløysingssummen skal vere andelen sin nettoverdi ved oppseiingsfristen sitt utløp. Utløysings-
summen kan likevel ikkje overstige verdien av deltakaren sitt innskot. Selskapet skal seinast betala 
utløysingsummen innan 1 år etter utgangen.  
 
 
§ 14 Tilhøve til Lov om interkommunale selskaper  
 
I tillegg til selskapsavtalen gjeld den til ei kvar tid gjeldene lovgjeving om interkommunale selskap.  
 
 
§ 15 Ikrafttreding  
 
Selskapsavtalen trer i kraft når den er vedteken av alle eigarane.  
 

 

 

 

 

 

*** 
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Emne: Forum for Kontroll og Tilsyn - Medlemsinformasjon februar 2020
Vedlegg: 
 

 
 

Til FKTs medlemmer
 
 

Nye medlemmer
FKT hadde 206 medlemmer pr 31.12. 2019, men over natten reduserte kommunereformen medlemstallet
til 156. Derfor er det spesielt hyggelig å ønske «velkommen tilbake» til de nye kommunene som har meldt
seg inn igjen: Moss, Stad, Kinn, Sunnfjord, Namsos, Bjørnafjorden, Orkland, Molde, samt
fylkeskommunene Troms og Finnmark, Vestfold og Telemark og Vestland. Vi har også fått et helt nytt
medlem: Kontrollutvalgets sekretariat Trondheim kommune.
Vi satser på å fortsette rekrutteringen utover våren. 
Bruk hjemmesiden vår!  www.fkt.no    Her kan du nå blant annet lese Kommunal‐ og
moderniseringsdepartementets tolkning av regelverket som gjelder for valg av varamedlemmer til
kontrollutvalget. Følg oss også på  twitter og facebook   
De av dere som ønsker tilgang til medlemssidene kan sende en e‐post til fkt@fkt.no for å få tildelt
passord. Dette gjelder alle utvalgsmedlemmer.
Send oss gjerne en e‐post hvis du har noen gode tips eller hvis det er noe du lurer på.

 
 

Vårens kurs og konferansetilbud
 

Ikke glem å melde deg på  Fagkonferansen 2020 – Gardermoen 3.‐4. juni, Quality Airport Hotel
Gardermoen. Du kan melde deg på her.
Vi håper på stor oppslutning! Du kan lese alt om konferansen på våre hjemmesider.

 
Vi minner også om sekretariatskonferansen 2020 |Scandic Lillestrøm 24.‐25.mars.  Det er fortsatt plasser
ledig.  Du kan melde deg på her
 
I år starter vi opp den helt nye kontrollutvalgslederskolen  | 21.‐22. april.  Det har vært stor pågang, og til
glede for FKT ble kurset fullbooket før påmeldingsfristen. 
Vi vil vurdere å arrangere nytt kurs til høsten hvis det er interesse for det.

 
 
Veiledere for kontrollutvalg og sekretariat
FKT har utarbeidet flere veiledere til hjelp for kontrollutvalg og sekretariat i det daglige virke.  Du finner
alt om det her, blant annet veileder om kontrollutvalgets påse‐ansvar overfor regnskapsrevisor og  veileder
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for samhandlingen mellom kontrollutvalg og sekretariat.
Vi har også en arbeidsgruppe i gang som skal utarbeide en mal for innhold og format på kontrollutvalgets
uttalelse til årsregnskapet og årsberetningen.
 
I 2019 fikk FKT tildelt et oppdrag fra Kommunal‐ og moderniseringsdepartementet om å utarbeide en
veileder for samordning mellom statlig tilsyn og kommunal egenkontroll. Departementet vil utgi veilederen
i løpet av våren sammen med en ny utgave av Kontrollutvalgsboken.

 
 

Styret
 

 
Protokollen fra styremøte 28.januar er lagt ut på medlemssiden (krever pålogging).
 
I oktober i fjor startet styret arbeidet med å oppdatere FKT forretningsplan. Dette arbeidet fortsetter
utover våren. Målet er å få til aktiviteter som skaper blest om verdien av egenkontroll, og derigjennom om
verdien og betydningen av FKT.
 
Styret er også godt i gang med å planlegge årsmøtet 2020. Du kan lese mer om det her

 
For fjerde år på rad vil FKT v/styret være tilstede under Arendalsuka  ‐ «Norges største politiske
møteplass».
2019 var første året FKT hadde et eget arrangement. Nå er styret godt i gang med å planlegge årets
arrangement. Mer informasjon om tema og deltakere kommer i neste nyhetsbrev.
 
 
Lykke til med det viktige arbeidet i kontrollutvalget!

 
 

Vh Anne-Karin Femanger Pettersen

Generalsekretær

________________________

Postboks 41 Sentrum, 0101 Oslo  |  E-post:fkt@fkt.no  |  Tlf.:41471166 

|www.fkt.no |  www.twitter.com/@FKT_no   www.facebook.com/FKT.no/

FKT - En møteplass for kommunale og fylkeskommunale kontrollutvalg og deres sekretariat
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